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روزنامه صبح ایران

در دیدار شمخانی با همتای روسی تاکید شد؛

ضرورت مقابله با تحریم های ظالمانه امریکا 

پرویز فتاح:

تمام مسئولیت ها بر عهده دولت نیست 

۵۵ درصد خودروهای نو از معاینه فنی رد شدند! 

سرچشمه های تامین منابع مالی گروه های تروریستی باید شناسایی شود

حمله تروریستی اهواز 
و الزامات مقابله با تامین مالی تروریسم 

دکتر روحانی در بازگشت از نشست مجمع عمومی سازمان ملل:

مهم ترین دستاورد
 اثبات حقانیت ملت ایران 

حمله تروریستی به مراسم رژه نیروهای مسلح در اهواز 
باردیگر ضرورت شناسایی سرپل های تغذیه مالی گروه 
های تروریستی و مقابله با سرچشمه های تامین منابع مالی 
آنها را منعکس کرد. در حالی که چند روز به نشست گروه 
ویژه اقدام مالی) FATF ( باقی مانده است و باید در این 
فاصله کوتاه تکلیف لوایح مرتبط با آن روشن شود، برخی 
جریان های سیاسی و رسانه ای از هم اکنون با طرح بهانه 
ای تازه در مسیر تصویب این لوایح سنگ اندازی می کنند.
با وقوع حمله تروریستی به مراسم رژه نیروهای مسلح 

در نخستین روز هفته دفاع مقدس که به شهادت 25تن 
از هموطنان و زخمی شدن حدود 60 نفر منجر شد برخی 
رسانه ها بدون این که ارتباط مشخص و روشنی میان این 
اقدام تروریستی و لوایح مرتبط با FATF وجود داشته 
باشد، تصویب این لوایح را خیانت به خون شهدای حادثه 
تروریستی اهواز عنوان کرده و خواستار آن شدند این لوایح 
از دستور کار مجلس شورای اسلامی خارج شود. ظاهرا با 
بروز حادثه تروریستی اهواز بهانه های جدید برای مخالفت 

با این لوایح ایجاد شده است...

* جلسه  شورای امنیت به حمایت قاطع از برجام تبدیل شد
* آمریکا با انزوای تاریخی و کم نظیر مواجه است 

* سران جهان به ترامپ خندیدند
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معاون شهردار قم گفت: خط اول قطار شهری قم از قلعه کامکار تا مسجد مقدس جمکران در دو 
فاز در حال احداث است که تا پایان سال 97 فاز اول مترو به مرز بهره برداری می رسد.

علیرضا قاری قرآن با اشاره به روند تکمیل بخش های باقیمانده فاز اول خط اول مترو قم، اظهار 
کرد: خط اول قطار شهری قم از قلعه کامکار تا مسجد مقدس جمکران به طول 14.5 کیلومتر در دو 
فاز در حال احداث است که تا پایان سال 97 فاز اول مترو به مرز بهره برداری می رسد که برای این 
شرایط حداقل باید سه قطار در اختیار داشته باشیم.معاون فنی و عمران شهرداری قم همچنین به 
خط دوم مترو اشاره کرد و افزود: خط دوم مترو قم از پردیسان تا بازار است که این بخش در دست 
مطالعه بوده و مصوبات آن اخذ شده، اجرای این بخش نیازمند 4 هزار میلیارد تومان هزینه به روز دارد 

و هم اکنون در حال تأمین منابع فاینانس هستیم...

رئیس پلیس امنیت عمومی استان تاکید کرد: اماکن مهمان پذیر از اسکان و پذیرش اتباع 
غیرمجاز و بی هویت خودداری کنند. سرهنگ پیام کاویانی  ، از اتباع ایرانی، خواست، هنگام اخذ 
روادید از سفارتخانه ها، مراقب اشخاص جاعل و کلاهبردار در اطراف سفارتخانه ها و در مسافرت به 
خارج از کشور، گذرنامه و مدارک هویتی خود را به افراد ناشناس تحویل ندهید.وی گفت: هموطنان 
هنگام ثبت نام در تورهای سیاحتی و زیارتی، صرفاً از آژانس های معتبر دارای مجوز سازمان 
هواپیمایی و حج و زیارت استفاده کرده و حتماً شماره تماس شخصی، نشانی و تلفن سفارت و 
نمایندگی های سیاسی جمهوری اسلامی ایران در کشور مقصد را همراه داشته باشند.رئیس پلیس 
امنیت عمومی استان در ادامه با تاکید بر دقت افراد به تاریخ اعتبار گذرنامه، افزود:قبل از مسافرت با 

فرهنگ و قوانین جاری در مورد تردد و اقامت خارجیان در کشور...

معاون شهردار قم:

فاز اول مترو قم تا پایان سال ۹۷
 به مرز بهره برداری می رسد

مهمان پذیرها از اسکان اتباع غیرمجاز و بی هویت خودداری کنند

هشدار پلیس قم 
به مسافرخانه داران

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید بر اینکه »برای اداره کشور 
در زمان حال باید به سازوکار دفاع مقدس بازگردیم«، گفت: امروز کشور 
تشنه خدمات جهاد سازندگی است. سردار سرلشکر پاسدار محمد 
باقری روز پنجشنبه در سی امین گردهمایی فرماندهان مهندسی 
رزمی جنگ جهاد در وزارت جهاد کشاورزی، افزود: »اگر انتظار داریم 
آمریکا یا اروپا یا دیگری که سر میز ممکن است هنگام خوردن قهوه، 

لبخندی هم به ما بزنند، مشکلات ما را حل کنند...

رهبر انقلاب اسلامی در سخنانی همزمان با هفته دفاع مقدس، 
ضمن قدردانی صمیمانه از همه کسانی که متعهدانه پرچم احیای 
خاطرات و ارزشهای دفاع مقدس را برافراشته نگه داشته اند، تأکید 
کردند: باید با ایجاد یک نهضت ترجمه آثار مکتوب و صدور آثار 
هنری و فیلم های دفاع مقدس، پیام روح ایمان و مجاهدت و پیام 

شکست ناپذیری ملت ایران را به جهانیان برسانیم. 
مشروح خبر را در صفحه دو بخوانید...

سرلشکر باقری: 

برای اداره کشور باید به سازوکار 
دفاع مقدس بازگردیم 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در آستانه سالروز شکست حصر آبادان؛ 

روایت دفاع مقدس با روح 
مجاهدت ملت ایران متبلور شود 

2 2

8

نتانیاهو چوپان 
دروغگو است 

واکنش ظریف به اظهارات نخست وزیر رژیم صهیونیستی:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

در نظر دارد بهره برداری از 123 سازه لمپست تبلیغاتی سطح شهر را به 

مدت سه سال از طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. 

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به عمل می آید از 

تاریخ نشر آگهی نوبت اول نسبت به دریافت اسناد مزایده و از تاریخ نشر 

آگهی نوبت دوم به مدت10 روز و تا پایان ساعت اداری مورخ 1397/07/23 

جهت ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان 

شهید طالقانی)آذر( کوچه شماره 25 ساختمان زیباسازی واحد حقوقی 

مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37701512 

تماس حاصل فرمائید.

 ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار بوده و هزینه 

آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده خواهد بود.

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده لمپست )نوبت اول (
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 ایران؛ برنده دیپلماسی 
و بازنده اقتصاد! 

سالانه  نشست  هفتادوسومین  خبرساز  روزهای   
مجمع عمومی ملل متحد در نیویورک هم از عصر 

چهارشنبه )به وقت نیویورک( به پایان رسید .
امسال به دلیل دوئل بین آمریکا و ایران و حساسیت 

نزاع دیپلماتیک بین دولتین ایالات متحده آمریکا و جمهوری اسلامی ایران، افکار 
عمومی در ایران با حساسیت بیشتری نشست سالانه سازمان ملل در نیویورک را 
تعقیب می کرد.از مدت ها پیش از این رویداد، رسانه ها و شبکه های مجازی بدون 
اینکه برنامه خاصی برای دیدار احتمالی بین سران آمریکا و ایران در حاشیه این 
نشست باشد، شروع به جوسازی در این باره کرده و انتظارات افکار عمومی را تحریک 
کرده بودند و به همین خاطر بود که با وجود پیروزی ایران در این دوئل سیاسی از 
منظر اقتصادی نه تنها نشست نیویورک دستاوردی برای آرام تر کردن التهابات بازار 
داخلی ایران نداشت، بلکه منجر به ثبت رکوردهای جدیدی برای قیمت ارز و طلا 

در بازار آزاد ایران شد.
این اتفاق با وجودی روی داد که هیات ایرانی  در مجموع عملکرد قابل دفاعی 
از خود در نیویورک نشان داد و هم سخنرانی حسن روحانی در مجمع عمومی 
منطقی تر از سخنرانی همتای آمریکایی او بود و هم در نشست ویژه شورای امنیت 
- به ریاست ترامپ - این ایالات متحده آمریکا بود که بابت خروج یکجانبه از برجام 

مورد سرزنش قرار گرفت.
از سوی دیگر بیانیه وزرای امور خارجه ایران و گروه 4+1 در نیویورک مبنی بر 
ایجاد سازوکاری برای ادامه مراودات مالی و تجاری با ایران به رغم تحریم های آمریکا، 
یک پیروزی سیاسی دیگر برای هیات ایرانی در نیویورک بود. این پیروزی های 
سیاسی می تواند با رای احتمالی دیوان بین المللی لاهه به نفع ایران در پرونده 

شکایت ایران از آمریکا تکمیل تر شود.
این دستاوردهای سیاسی برای ایران در حالی است که در عرصه اقتصاد تا 
اینجای کار قافیه را به رقیب آمریکایی و اندک متحدان واشنگتن در منطقه 
)عربستان سعودی، امارات متحده عربی و اسراییل( باخته ایم به نحوی که حتی 
مقامات آمریکا اذعان کردند که تاثیرات تحریم های آمریکا علیه ایران - تا اینجای 

کار- بیش از انتظار آنها بوده است.
به بیان دیگر، جمهوری اسلامی ایران در ماه های گذشته هر چه در زمینه 
سیاست بین الملل گل هایی را وارد دروازه آمریکای ترامپ کرده است، اما در عرصه 
اقتصادی بارها و بارها گل خورده و نباید از این نکته غافل بود که جنگ کنونی 
آمریکا و متحدان اندکش علیه ایران، یک جنگ اقتصادی تمام عیار است؛ جنگی 
که در انزوا بودن از منظر سیاست بین الملل اهمیت چندانی برایش ندارد. آمریکا به 
واسطه قدرت بی بدیل اقتصادی خود در جهان با تهدید جریمه مالی، بسیاری از 
طرف های معامله با ایران را که شرکت های خصوصی خارجی هستند از بازار ایران 
"کیش" داده و هر روز با تکرار کلید واژه "تحریم های جدید و سخت تر" بر التهابات 

بازار داخلی ایران می افزاید.
در مقام مقایسه به نظر می رسد وضعیت به گونه ای است که جمهوری اسلامی 
ایران در عرصه نبرد دیپلماتیک سوار بر کار شده و موضع دولت آمریکا علیه ایران را 
از منظر سیاسی  در جهان منزوی کرده و در مقابل در عرصه اقتصاد داخلی قافیه را 
به رقیب آمریکایی واگذار کرده و بازار داخلی ایران بیش و پیش از آنکه به حرف های 
مسئولین کشوراعتماد داشته باشد، از تهدیدها و یا حتی بلوف های مقامات آمریکایی 

تاثیر می پذیرد.
وقتی آمریکا و اندک متحدان او می بینند طی 6 ماه گذشته توانسته اند قیمت 
دلار و دیگر ارزهای خارجی را در بازار غیررسمی )آزاد( ایران به حدود 5 برابر رقم 
سابق برسانند، طبیعی است که در ادامه مسیر و استراتژی جنگی خود مصمم تر 
خواهند شد.اینها همه در حالی است که با وجود درگیر بودن کشور در یک جنگ 
اقتصادی تمام عیار هنوز 2 وزارت خانه مهم و کلیدی در زمینه اقتصادی )وزارت 
اقتصاد و وزارت کار و رفاه و تامین اجتماعی( بدون وزیر بوده و تنها با سرپرست اداره 
می شود!دولت باید بجنبد و این بی تحرکی و انفعال در برابر التهابات بازار به هیچ وجه 
پذیرفتنی نیست. جنگ اقتصادی شوخی بردار نیست. استراتژی رقیب در این جنگ 
بر ایجاد التهاب در بازار، رواج جو ناامیدی از آینده و  در نهایت فروپاشی اقتصادی و 

اجتماعی کشور و ایجاد آشوب داخلی بنا شده است.
دستگاه های حاکمیتی در این برهه خطیر باید مثل یک ستاد منظم جنگ عمل 
کنند، سریع و هوشمندانه و هماهنگ تصمیم بگیرند و بدون کمترین اشتباهی 
تصمیمات را اجرا کنند. باید در بسیاری مواقع دست حریف را خواند وپیش از آنکه 

دست به اقدامی بزند باید پاتک زد.
بازار داخلی ایران باید از این التهاب بیفتد؛ مردم باید از وضعیت ماه های در پیش 
رویشان تصویری مشخص داشته باشند؛ مشکل امروز بازار در این است که بسیاری 
از فعالان اقتصادی و مردم هیچ تصویر مشخص و روشنی حتی برای 24 ساعت 
آینده هم ندارند، چه برسد به هفته ها و ماه های آینده و همین موضوع سبب شده 
بازار دچار التهاب شود. وضعیت خرید و فروش ارز اسکناسی - با وجودی که تنها 
درصد بسیار بسیار ناچیزی از تراکنش های مالی در چارچوب اقتصاد کلان کشور را 
شامل می شود- اما در هفته ها و ماه های گذشته تبدیل به عامل روانی و مخرب در 
بازار شده که بسیار بیش از سهم واقعی خود بازار را تحت تاثیر قرار داده و قیمت ها 

را بالا و پایین می کند و افسار اقتصاد ملی را به دست خود گرفته است.
با "پیش بینی پذیر شدن آینده" اما این وضعیت تغییر خواهد کرد. برای مثال 
اگر این اطمینان نسبی ایجاد شود که قیمت ارز خارجی بالاخره در یک قیمت - هر 
چند بالا- طی ماه های آینده تثبیت شده و تغییر محسوس و فاحشی نخواهد داشت، 
بخش بزرگی از سفته بازی ها در این بازار که این روزها به تعبیری تبدیل به یک 

"قمارخانه" شده است، جمع خواهد شد.
در مجموع با وجودی که در ماه های گذشته دولتمردان در عرصه نبرد دیپلماتیک 
خوب ظاهر شده و انزوای جهانی آمریکا را تعمیق کرده اند اما این پیروزی های 
سیاسی تنها در عرصه دیپلماتیک باقی مانده و به زبان اقتصاد داخلی ترجمه و 
منتقل نشده است. دولتمردان در اداره جنگ اقتصادی که جنگ اصلی کشور است، 
موفق ظاهر نشده اند و با تصمیمات متناقض و اشتباه و نیز انفعال و بی توجهی 
ظاهری به التهابات بازار، این شائبه را در بخش بزرگی از مردم ایجاد کرده اند که 
دولت در "اتاق کنترل و هدایت"  سوار بر کار نیست و مجموعه ای هوشمند هدایت 
ماشین اقتصاد کشور را در دست ندارد، پس بنابراین تک تک شهروندان باید خود 
به فکر سرمایه ها و اندوخته هایشان باشند و با تبدیل ریال به ارزهای خارجی و طلا 
و کالاهایی که با نبض تورم بازار همگام هستند، سرمایه خود را از گزند بی ارزش 

شدن، حفظ کنند.
ادامه این روند خسارت بار خطری جدی برای کشور است. حاکمیت و قوه مجربه 
باید نخست متحد شوند و سپس انتظار همبستگی و همراهی ملی از مردم را داشته 
باشند. باید به مردم اطمینان داد که ریال ارزش خود را بازخواهد یافت. این کاری 
است که باید انجام شود از راه ها و روش های مختلفی که تیم تصمیم گیر اداره کشور 

باید آنها را عملیاتی کنند.

نهضت استیضاح ها 
باید متوقف شود

روحانی  آقای  اراده  از  رسانه ها صحبت  در  گاهی 
برای ترمیم کابینه مطرح می شود اما من این تصمیم 
را خیلی در آقای رئیس جمهور نمی بینم که بخواهد 

ترکیب همکاران خود را در دولت تغییر دهد چون تاکنون هر مرتبه عزمی برای این 
کار کرده، سریع نظرش را برگردانده است چون معذورات دارد.

افکارعمومی تغییر کابینه را مطالبه می کند چون خروجی کنونی دولت نتوانسته 
انتظارات اجتماعی را پاسخ دهد؛ پس تنها راه تجدید نظر رئیس جمهور در ترکیب 
همکارانش است، مگر اینکه در کوتاه زمان مشکلات مردم حل شود، در این صورت 

می تواند بگوید »ما نیاز به تغییر نداشتیم«.
من اگر جای آقای روحانی بودم اولی را بر کسب رضایت مردم می گذاشتم 
و کسی را برای وزارت انتخاب می کردم که با حل مشکلات بتواند رضایتمندی 
عمومی ایجاد کند. با توجه به مشکلات انباشت شده مردم، معتقدم هر کسی 
که می تواند کمکی انجام دهد، آقای رئیس جمهور باید از وجودش استفاده 

کند.
آقای رئیس جمهور معذورات اخلاقی را کنار بگذارد، دوستی و رفاقت ها به 
جای خود اما الان مصالح نظام و انقلاب مطرح است، از احزاب و گروه ها و جناح ها 
تقاضای کمک کند تا برای اصلاح امور در کشور یک انقلاب بزرگ ایجاد شود چون 
که به شدت به چنین انقلابی نیاز داریم. صادقانه بگویم تا اینجای کار حداقل از بُعد 

روانی تحریم موفق بوده است.
البته شاید برخی نمایندگان نظرشان بر ادامه پیگیری استیضاح وزرا باشد و 
بخواهند از این طریق کابینه اصلاح شود اما من معتقدم نهضت استیضاح ها باید 
متوقف شود. مشکل مردم با استیضاح حل نمی شود. استیضاح یک طرفه از سوی 
مجلس با عدم رغبت دولت هیچ نتیجه ای ندارد جز آنکه کدورت ها را زیاد می کند 

و مطالبات مردمی را افزایش می دهد.
* نایب رئیس فراکسیون مستقلان ولایی

سرلشکر باقری: 

برای اداره کشور باید به سازوکار 
دفاع مقدس بازگردیم 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید بر اینکه »برای اداره کشور در زمان حال باید 
به سازوکار دفاع مقدس بازگردیم«، گفت: امروز کشور تشنه خدمات جهاد سازندگی است. 
سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری روز پنجشنبه در سی امین گردهمایی فرماندهان 
مهندسی رزمی جنگ جهاد در وزارت جهاد کشاورزی، افزود: »اگر انتظار داریم آمریکا 
یا اروپا یا دیگری که سر میز ممکن است هنگام خوردن قهوه، لبخندی هم به ما بزنند، 
مشکلات ما را حل کنند، اشتباه می کنیم؛ اگر دیر به این اشتباه پی ببریم فرصت جبران را 
نداریم.«وی به نقش جهاد سازندگی در طول 8 سال دفاع مقدس اشاره کرد و گفت: امام 
بزرگوار به حقیقت فرمودند که نقش عزیزان جهاد سازندگی، کمتر از نیرو های نظامی در 
طول 8 سال دفاع مقدس نبوده است.وی ادامه داد: امروز سالروز عملیات ثامن الائمه است؛ 
هیچ گاه فراموش نمی کنیم که اقدامات مهندسی جهاد سازندگی برای این عملیات از 
جمله ساخت جاده راهبردی وحدت، نقش بسیار مهمی در شکست حصر آبادان داشت.

رئیس ستاد کل نیرو های مسلح افزود: مقدمات جنگ تحمیلی صدام علیه ایران اسلامی 
از زمانی آغاز شد که مردم ما برای به پیروزی رساندن انقلاب در خیابان ها تظاهرات 
می کردند.»مقارن با پیروزی انقلاب اسلامی، توسعه کمی و کیفی ارتش آغاز شد و این 
ارتش بعثی جائر، خودش را برای یک تجاوز بزرگ آماده می کرد.«وی با بیان اینکه ما در 
دفاع مقدس، سیم خاردار و گونی برای ساختن سنگر نداشتیم، اما مقاومت کردیم و پیروز 
شدیم، اضافه کرد: در زمانی از دفاع مقدس به مردم اعلام می شد که برای ساختن سنگر 
در جبهه ها، گونی های شکر و برنج خود را به جبهه برسانند.وی ادامه داد: ما با این گونه 
مشکلات و کمبود امکانات دست و پنجه نرم می کردیم در حالی که رژیم بعث عراق 
در روز های نخست جنگ 400 فروند جنگنده داشت و در پایان جنگ نیز 700 فروند 

جنگنده پیشرفته روز دنیا را از شوروی و کشور های اروپایی دریافت کرده بود.

سخنگوی سپاه پاسداران: 

ایران الگوی امنیت و صلح در خاورمیانه است 
مسوول روابط عمومی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه ایران الگوی صلح 
و امنیت در منطقه خاورمیانه است، گفت: این مهم به برکت خون شهدا، بصیرت مردم، 

اطاعت از رهبری و اقتدار نیروهای مسلح حاصل شده است. 
،سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف روز پنجشنبه در آئین گرامیداشت یادواره 
سرداران و 721 شهید شهرستان سلماس از توابع آذربایجان غربی افزود: دفاع مقدس 
برای جمهوری اسلامی اقتدار را به ارمغان آورد و امروز به برکت دانش و توان نظامی ایران، 
دشمنان قادر به رویایی با نظام اسلامی نیستند. وی افزود: جنگ تحمیلی یکی از طولانی 
ترین جنگ های تاریخ معاصر است که با پشتیبانی قریب به اتفاق کشورهای غربی بر 
ملت ایران تحمیل شد؛ در آن زمان انقلاب نوپا بود اما دشمنان کار به جایی نبردند. سردار 
شریف گفت: دشمنان و صدام در جنگ تحمیلی اشتباه تاکتیکی و محاسباتی نداشتند 
بلکه تنها نکته ای که از قلم انداخته بودند، همان موضوعی است که امروز هم از آن غافل 
هستند. وی اضافه کرد: آنچه جنگ تحمیلی را به دفاع مقدس تبدیل کرد، رابطه عمیق 
مردم با امام و رهبری بود و همین مولفه تعیین کننده سبب شد باکری ها از میان توده 
امت برخیزند و لشکرهای عاشورایی تشکیل شود. این مقام نظامی با اشاره به توطئه 
دشمن برای تجزیه کشور، اضافه کرد: مردم یکی از استان های کشور به تنهایی پنج هزار 
شهید تقدیم نظام اسلامی کرده است تا کردستان از پیکره ایران اسلامی جدا نشود و 
دشمنان در خواب غفلت هستند. وی با اشاره به ترفندهای دشمنان در طول چهار دهه 
از عمر انقلاب اسلامی، تصریح کرد: سازمان جهنمی منافقین و صدام در گذشته تحت 
اختیار آمریکا و استکبار جهانی بودند اما به واسطه جانفشانی های مردم ایران اسلامی و 
عراق اکنون صدامی وجود ندارد و منافقین از منفورترین سازمان های جهان است. سردار 
شریف گفت: ملت ما یکپارچه رفتار وحشیانه تروریستی اهواز را محکوم کردند و از فرزندان 
خود در مجموعه نیروهای مسلح انتقام این حرکت تروریستی را خواستار هستند که به 

فضل خدا به این خواسته بر حق مردم پاسخ داده خواهد شد. 

آیت الله موحدی کرمانی در نمازجمعه تهران:

سخنان روحانی  در سازمان ملل عزتمندانه بود
خطیب جمعه تهران با بیان اینکه از مواضع عزتمندانه و هوشمندانه رئیس جمهور در 
مجمع عمومی سازمان ملل تشکر می کنیم، گفت: انتظار داریم که این مواضع در همه 

عرصه ها ظهور بروز داشته باشد.
آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی خطیب جمعه این هفته تهران با گرامیداشت 
هفته دفاع مقدس، اظهار داشت: این هفته در تاریخ ایران می درخشد و عزت های انقلاب 
را روشن می کند. ذلت های دشمنان انقلاب در این هفته شفاف می شود. عنصری 
مغرور مانند صدام جنایتکار طمع کرد که در واقع استکبار او را وارد این طمع کرد.امام 
جمعه موقت تهران در ادامه با اشاره به سخنان رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان 
ملل گفت: منطق استوار، انسانی، ضد ظلم و ضد یکجانبه گرایی نمایندگان ملت ایران 
در نیویورک در مقابل مواضع ابلهانه ترامپ و منطق زورگویی، عربده کشی، ناهنجاری، 
بی آبرویی سردمداران آمریکا مطرح شد.وی با بیان اینکه از مواضع عزتمندانه و هوشمندانه 
رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل تشکر می کنیم، گفت: انتظار داریم که 
این مواضع در همه عرصه ها ظهور بروز داشته باشد.امام جمعه موقت تهران به حادثه 
تروریستی اهواز را نشانه حیوان صفتی دشمنان انقلاب دانست و تاکید کرد: مقامات 
اطلاعاتی و امنیتی باید از حادثه اهواز عبرت بگیرند و راه نفوذ دشمنان را شناسایی کنند.

خطیب جمعه تهران با بیان اینکه شکست های سنگین دشمنان همچنان ادامه دارد، 
خاطرنشان کرد: آنها با توطئه گسترده و پیچیده، جنگ تمام عیار اقتصادی، روانی و 
رسانه ای را با هدف ایجاد یاس در ملت با انگیزه و با نشاط مردم دنبال کرده اند. راه غلبه 
بر دشمن بهره مندی از منابع و ظرفیت های داخلی، تقویت روحیه ایستادگی، وحدت و 

همدلی و هم افزایی مسئولان با محوریت ولایت است.
 

پرویز فتاح:

تمام مسئولیت ها بر عهده دولت نیست 
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( با بیان اینکه نظام اسلامی و انقلاب ما همیشه در 
پیچ تاریخی بوده و اکنون نیز در این وضعیت قرار دارد گفت: در شرایط سختی قرار گرفته 

 ایم اما ملت و رهبری نشان داده  اند که مرد روزهای سخت هستند. 
سید پرویز فتاح روز پنجشنبه در نشست شورای اداری شهرستان قوچان افزود: مکتب 
و راه ما سختی آفرین است و برای مواجهه با این اوضاع باید آمادگی داشته باشیم و پای 
انقلاب بایستیم.به گفته فتاح ، هیچ  کس نمی  تواند خود را کنار بکشد ،نماینده مجلس ، 
دولت و مسئولین باید پاسخگو باشند چرا که تمام مسئولیت ها بر عهده دولت نیست و 
همه باید مسئولیت بپذیریم.وی تصریح کرد: تنها چاره رفع مشکلات، بازگشت به اصل 
انقلاب و شعارهای امام راحل است و هیچ  کس حق ندارد ساز ناامیدی بزند زیرا بدترین 
اتفاق ناامید شدن است. فتاح گفت :آنچه در کشور نیازمندیم وحدت رویه است و بیش 
از این نباید ساز ناسازگاری و تفرقه زد.وی اظهار داشت: همه باید به دولت کمک کنیم و 
دولت هم گوش شنوا داشته و تصمیمات صحیح بگیرد. فتاح با اشاره به سخنان رئیس  
جمهوری در مجمع عمومی سازمان ملل گفت: وقتی دشمن استحکام را در کلام ما 
ببیند عقب  نشینی خواهد کرد. وی در بخش دیگری ازسخنان خود گفت :برخی فقط 
برای دریافت وام  های ضروری به کمیته امداد مراجعه کرده و نمی  خواهند زیر پوشش 
قرار گیرند که زمینه پرداخت اینگونه وام  ها از طریق منابع دولت و کمیته امداد ابلاغ  شده 
است.وی اظهار داشت: نباید به تقاضا برای این تسهیلات دامن زد زیرا تقاضاهای نهفته 
فرهنگی داریم و باید اجازه داد کمیته امداد و بهزیستی با چارچوب، قاعده و ضوابط خود 

تسهیلات پرداخت کند.

رییس سازمان میراث فرهنگی: 

روحانی،  سردیس 
سرباز هخامنشی را به ایران آورد 

رییس سازمان میراث فرهنگی گفت: رییس جمهوری در بازگشت از سفر خود به 
مقر سازمان ملل متحد در نیویورک، سردیس سرباز هخامنشی را که به طور غیرقانونی از 

ایران خارج شده بود، بازگرداند. 
علی اصغر مونسان افزود: نقش برجسته سردیس هخامنشی )سر سرباز هخامنشی( 
حدود 80 سال پیش به صورت غیر قانونی از ایران خارج شده بود که چندی پیش 
با رایزنی های بین المللی و نیز پیگیری های حقوقی، موفق شدیم این نقش برجسته 
ارزشمند را از دادستانی نیویورک تحویل بگیریم.وی یادآوری کرد: این اثر 90 سال 
پیش در ایران کشف شد و چند سال بعد از ایران خارج شد و از کانادا و آمریکا سر در 
آورد که خوشبختانه بعد از پیگیری های حقوقی، موفق به بازگرداندن این اثر ارزشمند 
تاریخی شدیم.به گزارش ایرنا، سردیس سرباز هخامنشی در سال 1933 میلادی به 
دست باستان شناسان موسسه شرق شناسی دانشگاه شیکاگو کشف شد و در سال 
1936 به سرقت رفت.سردیس هخامنشی از سال 1951 تا 2011 در کانادا بود. این 
اثر پس از چند بار دست به دست شدن در پاییز 2017 برای حراج از کانادا به نیویورک 
رسید.پس از انتقال این اثر به حراجی نیویورک، شواهدی از دزدی این اثر به پلیس و 
دادستانی گزارش شد و دادستانی نیز با اذعان به مسروقه بودن آن دستور توقیف داد.

جمهوی اسلامی ایران در اکتبر 2017 با ارائه مدارک مالکیت، استرداد این اثر تاریخی را 
از دادگاه نیویورک درخواست کرد.

سخنانی،  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
ضمن قدردانی صمیمانه از همه کسانی 
و  خاطرات  احیای  پرچم  متعهدانه  که 
ارزشهای دفاع مقدس را برافراشته نگه 
داشته اند، تأکید کردند: باید با ایجاد یک 
نهضت ترجمه آثار مکتوب و صدور آثار 
هنری و فیلم های دفاع مقدس، پیام روح 
ایمان و مجاهدت و پیام شکست ناپذیری 

ملت ایران را به جهانیان برسانیم. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر مقام معظم رهبری، همزمان با هفته 
دفاع مقدس و در آستانه سالروز شکست 
فرماندهان،  از  جمعی  آبادان،  حصر 
با  هنرمندان  و  ایثارگران  و  رزمندگان 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 

انقلاب اسلامی دیدار کردند.
از  تعدادی  برنامه،  این  ابتدای  در 
پیشکسوتان جنگ تحمیلی، خاطراتی 
از »ایستادگی و مقاومت«، »شجاعت و 
ایمان« و »ایثار و شهادت« دوران دفاع 

مقدس بیان کردند.
انقلاب  رهبر  مراسم  این  ادامه  در 
قدردانی  ضمن  سخنانی،  در  اسلامی 
از همه کسانی که متعهدانه  صمیمانه 
پرچم احیای خاطرات و ارزشهای دفاع 
مقدس را برافراشته نگه داشته اند، تأکید 
کردند: باید با ایجاد یک نهضت ترجمه آثار 
مکتوب و صدور آثار هنری و فیلم های 
دفاع مقدس، پیام روح ایمان و مجاهدت 
و پیام شکست ناپذیری ملت ایران را به 

جهانیان برسانیم.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرات 
رزمندگان دوران دفاع مقدس و خانواده 
و  بدیل  بی  گنجینه های  را  آنها  های 
افزودند:  و  خواندند  ایران  ملت  سرمایه 
باید با احیای این گنجینه ها، از ضایعات 
ناشی از روایت نادرست تاریخ دفاع مقدس 

جلوگیری کرد.
ایشان دوران دفاع مقدس را ترسیم 
در  قدرت  معادلات  وضعیت  کننده 
دنیای حاکمیت سلطه دانستند و گفتند: 
خود،  عمل  با  مقدس  دفاع  رزمندگان 
تصویری واقعی از دنیای وحشی و ظالم و 
به دور از معنویت و انصاف آن زمان، ثبت 
کردند که این تصویر باید به مردم دنیا نیز 

ارائه شود.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به نمونه 
هایی از شرایط نابرابر ملت ایران در مقابل 
دشمن متجاوز بعثی خاطرنشان کردند: در 
دوران دفاع مقدس در حالی که به ملت 
امکانات  حداقل  از  استفاده  اجازه  ایران 
داده  خاردار  سیم  حتی  و  تجهیزات  و 
نمی شد اما به طرف مقابل، مدرن ترین 
تجهیزات جنگ و حتی سلاح شیمیایی 

می دادند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 
سلاح  تهمت  برای  امروز  که  حالی  در 
شیمیایی جار و جنجال به راه می افتد، 
اما همین کشورهای غربی دردوران جنگ 
تحمیلی به رژیم صدام سلاح شیمیایی 

دادندتا نه فقط در جبهه های جنگ بلکه 
درشهرهایی همچون سردشت نیز از آن 

استفاده کند.
ایشان تأکید کردند: جمهوری اسلامی 
ایران در آن دوران نه تنها تحریم اقتصادی 
و سیاسی بود بلکه از لحاظ تبلیغاتی نیز 
تحریم بود و صدای ملت ایران شنیده 
نمی شد و رسانه های دنیا که تحت سلطه 
صهیونیستها بودند، هر آنچه می توانستند 

بر ضد این ملت تبلیغ می کردند.
به  اشاره  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
کمکهای تسلیحاتی فرانسه و آلمان به 
رژیم صدام افزودند: چرا مردم فرانسه و 
آلمان نباید بدانند که دولتهای آنها در آن 

8 سال، با ملت ایران چه کردند؟
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید 
بر اینکه دنیا اکنون تصویر شفاف و رسوا 
کننده ای را که از نظام سلطه در نزد ملت 
بیند،خاطرنشان  دارد،نمی  وجود  ایران 
کردند: این کوتاهی ما است زیرا بسیاری از 
کارهایی را که باید درخصوص دوران دفاع 
مقدس در عرصه ادبیات، سینما، تئاتر، 
تلویزیون، روزنامه نگاری و فضای مجازی 

انجام می دادیم، انجام نداده ایم.
البته در مواردی که  افزودند:  ایشان 
کارهای متعهدانه ای انجام گرفته، به رغم 

حجم کم آن، اما تأثیرگذار بوده است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره 
دفاع  دوران  مسائل  عمق  و  اهمیت  به 
مقدس افزودند: در جشنواره های غربی، 
برخی فیلم های ایرانی با کیفیت حرفه ای 
پایین تر از فیلم های دفاع مقدس نشان 
داده می شود اما از نشان دادن فیلم های 
دفاع مقدس هراس دارند زیرا این فیلم 
ها تصویر افشاگرانه از معادلات قدرت در 

دنیای حاکمیت سلطه گری است.
ایشان با تأکید بر اینکه آثار ادبی و 
و  کارآمد  سلاح  مقدس،  دفاع  هنری 
بزرگی است، خاطرنشان کردند: باید آثار 
به  مقدس  دفاع  زمینه  در  ادبی  خوب 
زبانهای زنده دنیا ترجمه شود تا مردم 
دنیا بدانند که در آبادان و خرمشهر و در 
عملیات های ما و در شهرها و روستاها، 
چه گذشته و بدانند که ملت ایران چه 

ملتی است.
ایشان افزودند: اگر امروز به جمع آوری 
دفاع  دوران  خاطرات  سرمایه  افزودن  و 

مقدس روی آورده نشود، قطعاً دشمن 
است،  او  باب میل  آنگونه که  را  جنگ 
روایت خواهد کرد و این، یک خطر است 
که همه باید با احساس وظیفه، این خطر 

را جدی بگیرند.
خاطرنشان  اسلامی  انقلاب  رهبر 
باید  مقدس،  دفاع  روایت  در  کردند: 
مجاهدت  و  دلدادگی  ایثار،  ایمان،  روح 
و همچنین پیام شکست ناپذیری ملت 
ایران که با شوق و ذوق به میدان جنگ 

می رفتند، متبلور باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند:امروز 
نیز اگرپیام شهیدان و دوران جنگ 8 ساله 
را به گوش جان و به درستی بشنویم، 
دچار ترس و اندوه نخواهیم شد و از آن، 
پیامِ بهجت و شجاعت و اقدام برای ما به 

ارمغان خواهد آمد.
ایشان با تأکید بر اینکه دستگاههای 
مسئول باید به طور جدی پیگیر افزایش 
صدبرابری آثار ادبی و هنری دفاع مقدس 
شوند، افزودند: اگر این کار به درستی انجام 
شود، نقشه جامع استکبار بر هم خواهد 

خورد.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان تأکید 
کردند: همانگونه که در اوایل انقلاب و در 
دوران دفاع مقدس، نقشه استکبار برای 
انقلاب شکست  نهال  ریشه کن کردن 
خورد و مجبور به عقب نشینی شد، اکنون 
نیز می توان با توکل بر خدا و با همت و 

اقدام، این نقشه را باطل کرد.
قمی  الاسلام  حجت  برنامه  دراین 
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، پیراهن 
کوچکترین  اقدامی  محمدطاها  شهید 
شهید حادثه تروریستی اهواز راکه خانواده 
رهبرانقلاب  به  چهارساله  کودک  آن 
اسلامی اهداکرده بودند،به حضرت آیت 

الله خامنه ای تقدیم کرد.
رهبر انقلاب نیز با ادای احترام به این 
هدیه ارزشمند، از رئیس سازمان تبلیغات 
خواستند سلام و تشکر صمیمانه ایشان را 
به خانواده آن کودک شهید و مردم اهواز 

ابلاغ کند.
در این دیدار 11 تن از رزمندگان دوران 
دفاع مقدس، آقایان:مرتضی سرهنگی - 
مدیر دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه 
هنری مرتضی بابایی خراسانی - رزمنده 
بر  پل  طراحی  مبتکر  و  مقدس  دفاع 

رودخانه اروند،امیردریادار عبدالله معنوی 
نویسنده  و  سبلان  ناوشکن  فرمانده   -
دوران  رزمنده  مقدس،موسوی-  دفاع 
دفاع مقدس،سردار رهامبخش حبیبی - 
رزمنده و جانباز دفاع مقدس،سیدمسعود 
شجاعی طباطبایی- رزمنده و هنرمند 
انقلاب،سرهنگ خلبان امیرعلی میلان- 
رزمنده دوران دفاع مقدس،سردار حمید 
سرخیلی - معاون سپاه آبادان در زمان 
حصر آبادان،امیرسرتیپ سعید پورداراب 
- فرمانده لشکر 21 حمزه، سردار سرتیپ 
نبی الله رودکی - فرمانده لشکر 19 فجر 
فارس و خانم فاطمه جوشی - جانباز و 
نکات و  بیان  به  نویسنده دفاع مقدس 
مقدس  دفاع  دوران  از  خود  خاطرات 

پرداختند.
و  رزمندگان  از  تعدادی  همچنین 
نویسندگان دفاع مقدس آثار خود را به 

رهبر انقلاب اسلامی تقدیم کردند.
در این برنامه سرلشکر باقری رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح نیز گزارشی 
از برنامه ها و فعالیت های انجام گرفته در 
زمینه حفظ و ترویج فرهنگ و ارزش های 

دفاع مقدس بیان کرد.
در این مراسم نماز مغرب و عشا به 

امامت رهبر انقلاب اسلامی اقامه شد.

* میدان مجاهدت در عرصه های 
گوناگون همچنان گشوده است 

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی،  هم چنین در پیامی به 
 مناسبت هفته دفاع مقدس و روز تجلیل از 
شهیدان و ایثارگران تصریح کردند: میدان 
مجاهدت در عرصه های گوناگون همچنان 

گشوده و قله  جهاد، شهادت است. 
به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، نماینده ولی فقیه 
در بنیاد شهید و امور ایثارگران این پیام 
را همزمان با آیین سراسری غبارروبی، 
عطرافشانی و گلباران مزار شهیدان در 
گلزار شهدای بهشت زهرای تهران خواند.

متن پیام به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

هر روز که بر نظام جمهوری اسلامی 
ایران می گذرد و افق های تازه آشکار 
می گردد و فراز و نشیب های این راه 
پرافتخار نمایان تر می شود، ارزش جانبازی 

شهیدان جلوه  بیشتر می یابد. 
آنان با خون خود بنیان این سازه عظیم 
و پرشکوه را مستحکم و نهال نورسی را به 
درخت ستبر و ریشه داری تبدیل کردند. 

عرصه های  در  مجاهدت  میدان 
قلّه  و  است  گشوده  همچنان  گوناگون 
جهاد، شهادت است؛ فمنهم من قضی 

نحبه و منهم من ینتظر.
برابر  در  تعظیم  و  شهیدان  تکریم 
خانواده های صبور آنان، واجب بزرگ امروز 

و همیشه ماست.
والسلام علیکم و رحمة الله
سیدعلی خامنه ای

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: دولت معتقد است لوایح چهارگانه به اندازه لازم و 
کافی مورد کار کارشناسی قرار گرفتند و مصالح کشور در تهیه و تدوین این لوایح دیده 
شده است. حسینعلی امیری درباره نگرانی دولت از مخالفت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با دو لایحه »پالرمو« و »لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« به خبرآنلاین گفت: 
امیدواریم این لوایح تأیید شوند. دولت بنا را بر حسن نیت گذاشته و می گذارد و آمادگی 
دارد برای هر سطحی از نظام قانونگذاری که لازم باشد، توضیح دهد تا ابهامات رفع شود.

وی افزود: با توجه به اینکه هر چهار لایحه در بخش های مختلف نظام جمهوری اسلامی 
اعم دولت، قوه قضائیه، شورای عالی امنیت ملی و مجلس شورای اسلامی مورد بحث 
و بررسی قرار گرفتند، دولت اعتقاد دارد روی لوایح چهارگانه به اندازه لازم و کافی کار 
کارشناسی انجام و مصالح کشور در تهیه و تدوین آنها لحاظ شده است.معاون پارلمانی 
رئیس جمهور ادامه داد: قوانین مبارزه با پولشویی و مبارزه با تأمین مالی تروریسم 
اشکالاتی داشتند که دولت برای رفع آن اشکالات و تکمیل قانون لایحه اصلاحی داد. 

لایحه »الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته« و »لایحه الحاق ایران 
به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم« نیز با هدف استانداردسازی نظام بانکی و 
مراوده با موسسات مالی دنیا مورد نیاز کشور است.عضو کابینه دولت دوازدهم اظهار کرد: 
سه »لایحه پالرمو یا الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته«، »لایحه 
اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« و »لایحه اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم« در 
مراحل پایانی فرایند قانونگذاری هستند، بررسی »لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه 
با تامین مالی تروریسم« به درخواست نمایندگان مجلس شورای اسلامی دو ماه به تعویق 
افتاد و انشاءالله در هفته آینده در دستورکار مجلس شورای اسلامی قرار می گیرد.امیری 
افزود: با توجه به جلسه ای که رئیس مجلس شورای اسلامی با مقامات ذی ربط دولتی 
و روسای فراکسیون های مجلس شورای اسلامی و مرکز پژوهش ها داشت و توضیحات 
لازم را درباره ضرورت های تصویب »لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی 

تروریسم« ارائه کرد، امیدواریم این لایحه نیز به تصویب مجلس شورای اسلامی برسد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در آستانه سالروز شکست حصر آبادان؛ 

روایت دفاع مقدس با روح مجاهدت ملت ایران متبلور شود 

معاون پارلمانی رئیس جمهور :

عدم تصویب لوایح چهارگانه ضررهای بیشماری به اقتصاد می زند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

دبیر شورای عالی امنیت ملی: به کارگیری سلاح 
تحریم از جانب امریکا علیه ایران، روسیه و چین به دلیل 

درماندگی در برابر پیشرفت این کشورهاست.
به  امنیت ملی فدراسیون روسیه که  دبیر شورای 
منظور شرکت در نخستین نشست »گفتگوی امنیتی 
با  امروز  به تهران سفر کرده است صبح  منطقه ای« 
دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان دیدار و درباره 
راهکار های مشترک مقابله با تهدیدات تروریستی در 

منطقه و گسترش همکاری ها گفتگو کرد.
علی شمخانی در این دیدار با اشاره به تجربیات موفق 
همکاری های امنیتی میان ایران و روسیه در حوزه مبارزه 
با تروریسم، ضرورت تبادل نظر نزدیک و موثر دو کشور 

در موضوعات مهم منطقه ای و بین المللی را یادآور شد.
وی اظهار داشت: سیاست اصولی دو کشور در زمینه 
توسعه همکاری ها و متوازن سازی ظرفیت های قابل 
مبادله در حوزه های مختلف سیاسی، اقتصادی و امنیتی، 
نقش تعیین کننده ای در مدیریت بحران های امنیتی در 

سطح منطقه به دنبال داشته است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی ضمن قدردانی از مواضع 
مناسب دولت روسیه در حمایت از برجام تاکید کرد: 

رویکرد یکجانبه و تضعیف کننده نهادهای بین المللی که 
از جانب هیأت حاکمه امریکا دنبال می شود، برای امنیت 
و اقتصاد جهان به ویژه منطقه خطرناک است و در برابر 

این تهدید مشترک باید به صورت جدی ایستاد.
وی افزود: به کارگیری سلاح تحریم ازجانب امریکا 
علیه ایران، روسیه و چین به دلیل درماندگی و احساس 
عقب ماندگی این کشور در برابر پیشرفت، رشد و افزایش 
قدرت بازیگری این کشورهاست و با تقویت همکاری های 
اقتصادی و تسهیل زمینه های تجاری به راحتی می توان 

با آن مقابله کرد.
امیر دریابان شمخانی گفت: رژیم صهیونیستی به 
دنبال تثبیت بحران در سوریه است و اقداماتی را برای 
حمایت مستقیم از گروه های تروریستی و هدف قرار 
دادن ارتش سوریه و نیروهای مقابله کننده با تروریسم 
صورت داده است که در صورت ادامه، با واکنش های 

پشیمان کننده مواجه خواهد شد.
نیکلای پاتروشف، دبیر شورای امنیت ملی فدراسیون 
روسیه نیز در این دیدار با تمجید از ابتکار عمل جمهوری 
اسلامی در برگزاری موفق نشست »گفتگوی امنیتی 
منطقه ای« که در ادامه فعالیت های موثر ایران در مبارزه 

واقعی با تروریسم و ایجاد ثبات و امنیت در منطقه برگزار 
شد اظهار داشت: امروز منطقه ما در معرض تهدید انتقال 
تروریست های شکست خورده در عراق و سوریه ازجانب 
امریکا و برخی متحدان این کشور قرار گرفته و ضرورت 
افزایش مشارکت و هم افزایی منطقه ای برای مقابله با این 

رخداد نگران کننده اجتناب ناپذیر است.
وی با تاکید بر نقشی که باید جامعه بین المللی در 
برابر اینگونه اقدامات ضدامنیتی امریکا ایفا کند خاطرنشان 
کرد: در صورت عدم مقابله جدی با اقدامات یکجانبه 
گرایانه و خطرناک امریکا به زودی جهان با بحرانی مشابه 

عراق و سوریه در کشور افغانستان مواجه خواهد شد. 
پاتروشف ضمن تبیین نقش موثر ایران، روسیه و 
ترکیه در کاهش تنش در سوریه و تصمیماتی که اخیرا 
در فرایندی مشترک برای جلوگیری از آسیب دیدن مردم 
بی گناه در ادلب اتخاذ شد افزود: در مقابل اقداماتی که 
دولت های ما به منظور بازگشت صلح و ثبات به منطقه 
دنبال می کنند، هیأت حاکمه امریکا همه تلاش خود را 
برای جلوگیری از بازگشت امنیت به منطقه معطوف، و 
تروریسم را به ابزاری برای پیشبرد اهدافش تبدیل کرده 

است.

در دیدار شمخانی با همتای روسی تاکید شد؛

ضرورت مقابله با تحریم های ظالمانه امریکا 

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت : ملت ایران و نظام مقدس جمهوری اسلامی در 
حال گسترش نفوذ معنوی و سیاسی خود در منطقه و 
سطح جهان است. آمریکا و دیگران تصور می کنند نفوذ 
ما فیزیکی است. ما در هیچ کشوری پایگاه نظامی نداریم 
و نفوذمان به دلیل منطق، باور به عدالت،  صلح، آزادی، 
 کرامت انسان ها و استقلال ملت هاست. شما می بینید 
در سازمان ملل تصویر زیبایی از مقایسه نگاه جهانی 
به آمریکا و ایران وجود داشت. قطعا آمریکا قادر به 
شکل گیری ائتلاف نیست چراکه این کشور مشروعیت 
سیاسی اش را از دست داده و بازنده اصلی نبردهای 

سال های اخیر بوده است.
سردار حسین سلامی در سخنان پیش از خطبه های 
نماز جمعه این هفته تهران با اشاره به حادثه تروریستی 
اخیر در اهواز اظهار کرد: در سی و نهمین سال دفاع 
باشکوه و در آغاز هفته مقدس در اهواز که کانون و 

پایتخت مقاومت ملت ایران است حادثه غم انگیزی 
شکل گرفت. دشمنان ایران اسلامی که نمی توانند اقتدار 
امنیتی نظام را ببینید در حرکتی ناجوانمردانه و ظالمانه 
و کور جمعی از هموطنان و مدافعان میهن را به گلوله 
بستند اما سنت ایرانی این است که توطئه مستکبران 
به خودشان برمی گردد.وی افزود: هرچند این حادثه در 
ظاهر غم انگیز و هولناک بود و جمعی را شهید و مجروح 
کرد اما در بطن آن سرشار تجلی رحمت های واسعه 
الهی بود. تجربه 40 سال دفاع ملت در مقابل استکبار 
نشان داد شهادت سعادت بخش و حلال مشکلات 
جامعه ماست. بعد از این حادثه آنها که می خواستند با 
این ماجرا تفرقه های خونین را در خوزستان راه بیندازند 
دیدند شهادت چطور عامل وحدت و پیوند خوردن 
قلب ها شد. در آن تشییع جنازه باشکوه همه مردم اهواز 
بدون نگرانی از به رگبار بسته شدن مجدد آمده بودند و 
کسی نمی توانست خانواده شهدا را تشخیص دهد، همه 

خانواده شهدا شده بودند و نشان دادند ملت ایران از 
شهادت نمی ترسد.سلامی با بیان اینکه رئیس جمهور 
آمریکا فکر می کند نظام ما پشتوانه اجتماعی خود را از 
دست داده، یادآور شد: محاسبات تغییر کرد. دشمنان 
که دنبال تفرقه بودند دیدند که چگونه مشعل وحدت 
فروزان شد. سناریست ها و طراحان راهبردهای آمریکا و 
رژیم صهیونیستی حول عربستان و امارات دور می زند. 
ما اعلام می کنیم انتقام قطره قطره خون شهیدانمان را 
از عوامل داخلی و بیرونی این حادثه غم انگیز خواهیم 
انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده  گرفت.جانشین 
شرارت های  اصلی  گردان  صحنه  داد:  ادامه  اسلامی 
امنیتی در برخی مناطق کشورمان رژیم عربستان و 
امارات هستند. ما به آنهایی که آرزوی انتقال ناامنی به 
درون سرزمین مان را می کشند می گوییم شما هرگز 
در توسعه تنش و منازعه با جمهوری اسلامی به هیچ 

موفقیتی نخواهید رسید. 

سردار سلامی: 

ایران در هیچ کشوری پایگاه نظامی ندارد

مازیار آقازاده

غلامعلی جعفرزاده *
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اقتصادی

دلار17هزارتومانی
کجایاقتصادایراناست

اخیرا که قیمت دلار در بازار آزاد خرده فروشی ایران 
به حدود 17 هزار تومان افزایش یافته است، گروهی از 
افراد دانسته یا نادانسته اصرار دارند بدون دقت علمی و به طور خطابه ای بگویند 
ارزش پول ملی کشور به این میزان تقلیل یافته است و در پی آن، نتایج مخرب 

خود را بگیرند. 
با این حال اگر کمی دقت شود و خود را از اسارت جو عوامانه ای که هر روز 
جنگاوران جنگ روانی در داخل و خارج به آن دامن می زنند، برهانیم، به رای العین 
ملاحظه می شود حدود 60 تا 65 درصد نیازهای ارزی میهنمان با نرخ4200 
تومان تامین مالی می شود و حدود30 تا 35 درصد نیازهای عمده ارزی در سامانه 
سنا با نرخ زیر 9 هزار تومان عرضه می شود. بر این اساس به زعم اینجانب حدود 5 
درصد و به بیان اخیر رییس جمهور محترم، تنها حدود 1 درصد از نیازهای ارزی 

کشور با نرخ حدود 17 هزار تومان تامین مالی می شود.
بر اساس این توصیف نزدیک به واقعیت از ماوقع بازار ارز در ایران، مایه تعجب 
است که چگونه و به خاطر چه ضعفهایی جنگ روانی دشمن بعضا موثر واقع شده و 
برخی از عوام بی خبر و یا خواص این گونه بیان می دارند که نرخ ارز فلان و بهمان 

شده و تورم مثلا 297 درصد است! و غیره.
دم خروس نیز کاملا روشن است، برای نمونه بی بی سی فارسی اخیرا در ترجمه 
نطق ترامپ در سازمان ملل به جای کلمه »روزهای دیگر« از عبارت »افراد دیگر« 
و به جای کلمه »میلیون دلار« از عبارت »میلیارد دلار« استفاده کرد، به نظر 
لازم است تا همه گروه های مرجع در مقابل دروغ پراکنی های این گونه دست 
به روشنگری زنند که بازار ارز در ایران فقط منحصر به دلالان حدفاصل چهار راه 
استانبول تا میدان فردوسی نیست. از سوی دیگر جا دارد مقامات مسئول امنیت 
ملی کشور، آن دسته از دلواپسان قدرت طلبی را که به هر نحو در صدد مخالفت 
با منتخب ملت ایران هستند، حداقل از عرصه رسانه ملی دور کرده و بیش از این 

دست ایشان را در پمپاژ یاس و ناامیدی بازنگذارند.
*شناخت متقاضیان دلار 17 هزار تومانی

با این حال نکته اساسی و مهمی که شاید دیگر لازم باشد تا نسبت به آن با 
صراحت سخن گفت، این است که عمده متقاضیان ارز دلار با قیمت حدود 17 

هزار تومانی چه کسانی هستند؟
در پاسخ به این سوال می توان اشاره کرد جدای از سفته بازانی که با ایجاد 
نوسانات در این بازار مکاره، قمار برد و باخت راه انداخته اند؛ گروهی از متقاضیان 
به خاطر احساس ترس و اوهام ناشی از آن، پولها را به صورت دلار خانگی نگه 

می دارند،
گروهی دیگر سرمایه شان را به دلار تبدیل کرده و می خواهند آن را از کشور 
خارج کنند؛  گروهی می خواهند آن را به مصارف لوکس و غیر ضرور و مصارف 
تظاهری نظیر مسافرت به آنتالیا و... تخصیص دهند،  و گروهی نیز برای انجام برخی 

فعالیتهای متعارف و بعضا ضروری به جمع متقاضیان پیوسته اند.
اگر این توصیف نزدیک به واقع باشد که به نظر ما چنین است، بی تردید می توان 
با کمی اغماض)با توجه به گروه آخر( ، در مجموع خوشحال هم بود که سرمایه های 
کشور ارزان فروشی نمی شود. وقتی کسانی سرمایه ها و دارایی های خود را که با 
حمایت این ملت و از زمین این اقتصاد ملی روییده و نقش خون در رگها و عروق 
پیکره اقتصاد کشور را دارد، از گردونه خارج کرده و به صورت راکد کنز می کنند و 
یا طی یک اقدام غیرملی از میهن خارج می کنند، چه بهتر که ریال آنها کمتر ارزش 
گذاری شود و در واقع نوعی مالیات بر خروج سرمایه از اقتصاد ملی را از ایشان اخذ 

کرد تا بیشتر متضرر شوند و این انگیزه شیطانی را کنار بگذارند.
با این وجود بر دولت و بانک مرکزی و خیرخواهان این ملک است تا ضمن روشن 
کردن اذهان مردم به حقیقت ماوقع؛ هرچه بیشتر و زودتر بجنبند تا ضمن مبارزه 
بی امان و همه جانبه با سفته بازان و دلالان، آن دسته از افرادی که نیازهای 
ضروری داشته و در بازار آزاد خرده فروشی با مشکلات ناروا مواجه هستند را 

شناسایی کرده و در سامانه های مورد نظر مورد حمایت لازم قرار دهند.
*عضو هیئت علمی دانشگاه مفید

به دنبال نوسانات معنادار قیمت ارز و روند شتابان افزایشی آن 
در ماه های اخیر دولت برای کنترل این روند دست به اعمال 
یک سری سیاست های ارزی زده و بسته های مختلفی را 

تاکنون عرضه کرده است. 
ادامه روند افزایشی قیمت ارز، عملکرد دولت در زمینه کنترل 
بازار ارز را به موضوع ثابت بحث های اقتصادی روز کشور 
بدل کرده و کارشناسان مختلف اقتصادی و سیاسی از زوایای 

مختلف به نقد و بررسی آنها پرداخته اند.
به همین خاطر خبرگزاری ایرنا با »آلبرت بغزیان« استاد 
اقتصاد دانشگاه تهران و »مهدی تقوی« اقتصاددان و استاد 
دانشگاه گفت وگو کرده که نظرات این کارشناسان در ادامه می 
آید.  بغزیان در این گفت وگو بیان داشت: بسته سیاست های 
اقتصادی دولت منسجم یا مکتوب نیست. بسته ارزی که آقای 
دکتر همتی اشاره می کند مشخص نیست. می گویند سیاست 
های ما این است. این بسته ها بیشتر پاک کردن صورت مساله 
است. فرض کنید ما می گوییم قیمت ارزاق به هم خورده 
است، یک سری احتکار صورت گرفته است. به جای اینکه با 
اینها مبارزه شود و سعی کنیم برگردیم به وضعیت قبلی، بسته 
کالایی با ارز 4200 تومان بین مردم توزیع می کنیم. این کارها 
به نوعی حالت مسکن را دارند تا اینکه در آینده فکری بکنند و 
قدمی بردارند. این کارها اساسی و بنیادی نیست.  وی افزود: در 
مورد سیاست های ارزی هم همینطور است. به جای برخورد 
با کسانی که قیمت دلار را به 13 تا 14 هزار تومان رسانده اند، 
باید تلاش کنیم جلو سوء استفاده از ارز های 4200 تومانی و 
ارزهای بازار ثانویه گرفته شود. به نظر می رسد به جای نظارت 
بیشتر و مقابله با سواستفاده ها ما تسلیم یک بازار ساز کمبود 
ایجادکن تو بازار شده ایم. به نظر من سیاست سهمیه بندی 
کالاهای اساسی تسلیم شدن است. ما زمان جنگ چاره ای 

جز این نداشتیم. 
* سیاست های دوران جنگ متناسب جامعه امروز 

نیست
وی اضافه کرد: ما وارد جنگ نمی شیم و نخواهیم شد و 
شرایط مثل دوران جنگ حاد نیست. مردم فرق کردند. زمان 
جنگ، توزیع ناعادلانه درآمد وجود نداشت. الآن فرد به هر 
قیمتی باید گوشی آیفون 8 یا 9 میلیونی بخرد یا میوه آنچنانی 
بخرد. در زمان جنگ این موارد را نداشتیم. یادم نمی آید که 
حتی اگر امکان واردات ماشین های آنچنانی هم بود کسی سوار 
چنین ماشین هایی بشود، یا حتی ایجاد احتکار بکنند. بانک 
های کشور که همگی ملی شده بودند اینقدر منابع نداشتند که 
بخواهند وام های کلان بدهند. بسته های کالایی ممکن است 
برای قشر بسیار ضعیف جامعه خوب باشد. وگرنه سطح رفاه 
اکثر جامعه در حدی است که حاضر نیست رفاه خود را محدود 

کند به یک بسته کالایی. 
* به جای سبد کالا راه های سوء استفاده را ببندید

بغزیان معتقد است که برای یک تصمیم اقتصادی، برای یک 

سرمایه گذاری کوچک راه های سو استفاده و فساد را می بیند. 
باید در قضیه اختصاص ارز 4200 تومانی در شرایط بحرانی 
به واردات از قبل راه های سوء استفاده و رانت و فساد را می 
بستند. از همان ابتدا که موضوع دلار 4200 تومانی مطرح شد 
گفته شد که افراد در سیستم نیما ثبت نام کنند و بعد دلارها 
تخصیص داده می شود. گفتیم که چه اطمینانی هست که 
فرد با همان قیمتی که دلار را دریافت می کند با همان قیمت 
هم توزیع کند. مگر اینکه دولت خودش توزیع کننده هم باشد 
که این امر هم بخش خصوصی را خدشه دار می کند. در واقع 
راحت می شد که جلو این کار را گرفت و نگذاشت چنین 
اتفاقی بیافتد. گاهی ممکن است لازم باشد برای ایمنی یک 
خانه از یک دزد بخواهیم راه های ورود به آن و نقطه ضعف 
هایش را به ما بگوید. از یک هکر بخواهیم راه های هک سایتی 
که طراحی کردیم را به ما بگوید. نگذاریم بعدا این اتفاق بیافتد. 
وقتی می گویند سایت ثبت سفارش ها هک شده. یعنی چی 

الاآن دیگه بسته شده، دیگه امکان هک اون وجود ندارد
* عجولانه برخورد نکنیم

آلبرت بغزیان گفت: الآن هم دیر نیست. اما اگر ما بخواهیم 
سیستم دیگری را پیاده کنیم ، نباید صفر و صد باشد. همین 
که اعلام کردند صرافی ها آزاد هستند اسکناس بیاورند، در 
حالی که قبلًا گفتند قاچاق است، این سیاست سیاه و سفید 
است. حالا می بیند سیلی از اسکناس ها وارد می شود. حالا 
اینها چجوری آمدند؟ از کجا آمدند؟ این موارد کلی نظارت 
می خواهد. به نظرم با این سیاست ها از اون ور بام می افتیم. 

من فکر می کنم خیلی عجولانه برخورد می کنند. چند روز 
هم اگر دیرتر سیاستی را ابلاغ کنند اشکال ندارد، اما شبیه 
سازی کنند، زیرساخت هایش را بررسی کنند. فرض کنید 
طرحی برای مسکن بدهیم. حالا اسمش را هم بگذاریم مسکن 
اجتماعی یا هر چیزی اما اگر زیرساخت هایش را نبینیم، در 
بدترین جا احداث کنیم . هر بار هم که طرحی بخواهد اجرا 
شود بد اجرا می شود. کارشناسی دقیق روی بسته های ارزی 

انجام نمی شود.
* نقطه شروع بازسازی اعتماد اجتماعی

استاد اقتصاد دانشگاه تهران می گوید: در بحث اعتماد نباید 
کار به این مرحله می رسید. حالا این امر اتفاق افتاده خیلی 
زمان بر است. من فکر می کنم اعتماد سازی باید از سیستم 
بانکی شروع شود. مردم اعتمادشان به بانک ها خیلی ضعیف 
شده است. مردم اطمینان ندارند که پول خود را به بانک ها 
بسپارند. نمی خواهند سوداگری کنند اما می خواهند پولشان 
جلو چشم شان باشد. بنابر این برای مثال سعی می کنند 
ماشین بخرند بگذارند در خانه نگهدارند. این گروه آخر که 
هجوم آوردند به بازار خودرو را من اسمشان را گذاشتم جا 
ماندگان. این گروه اهل چنین کارهایی نبودند. ریسک پذیر 
نبودند. اینها با دلار 14 هزار تومانی یا سکه 4و نیم میلیونی 
اندوخته شان را در خانه نگهداری می کنند. اینها نگران سوخت 
شدن پولشان هستند. وقتی افراد متخلف در سیستم بانکی 
را مجازات کنیم و به سزای عملشان برسند مردم اعتماد پیدا 
می کنند. ولی فعلا در حد دادگاه در حال جریان است. هنوز 

مردم نمودش را ندیده اند. شاید اگر حتی متخلفان را مجازات 
سنگین می کردند. هرچند دوست نداریم اما اگر اعدام می 

کردند اون اعتماد به مردم بر می گشت. 
* دورنمای روند کنونی 

بغزیان اضافه کرد: تحریم های جدید، تحریم های ثابتی هم 
نیست. یعنی این جوری نیست که آمریکا یک کار مشخصی 
انجام بدهد بعد ما در مقابل آن اقدامی انجام دهیم. آمریکا سعی 
می کند راه های مقابله را ببندد. مثلا اگر ما فکر می کنیم می 
توانیم به شرکای تجاری خود بگوییم باید نفت ما را بخرید 
خوب آمریکا سعی می کند جلو آن را بگیرد. الآن مثل سابق 
نیست. تیم اوباما یک بار برای همیشه چیزی را تحریم می کرد، 
بعد می گفت اگر کسی تخلف کند ما جریمه خواهیم کرد. 
دورزدن های ما را دیگر کاری نداشتند. اما اکنون این نگرانی 
وجود دارد که این تیم پایش بکنند که ما کجاها نقل و انتقال 
پول انجام می دهیم، جلو ما را بگیرند. این است که به نظر من 
تا تحریم های آبان وضعیت بدتر خواهد شد. از این طرف هم 
ما باید نگذاریم این بحث اعتماد اجتماعی بدتر از این بشود. 
بحث احتکار کردن ها، سواستفاده ها و. اینها را هم داریم. ضربه 
ای که آمریکا می خواست به ما بزند مقداریش هم به خاطر 
همین زیاد طلبی و حرص و این جور موارد و فرصت طلبی 

ها ایجاد شده است. 
*مشکلات ریشه در خارج از کشور دارد

برعکس آلبرت بغزیان، مهدی تقوی معتقد است که ریشه 
بیشتر مشکلات اقتصادی کنونی به خروج آمریکا و برخوردهای 

غیر معقولانه شخص دونالد ترامپ باز می گردد.
وی در این باره می گوید: سیاست های خصمانه رئیس 
جمهور آمریکا ، خروج از برجام و پافشاری بر اعمال تحریم ها 
باعث کاهش درآمدهای ارزی دولت شد و بدین ترتیب اداره 
کشور با مشکل مواجه کرده است. هرچند عملکرد اقتصادی 
دولت تاکنون خوب بوده و آمارهای رسمی از رشد اقتصادی 
مثبت و کنترل تورم خبر می دادند اما اقدامات دونالد ترامپ 

این روند را با مشکل مواجه ساخته است. 
وی در ادامه افزود: بیان شفاف مشکلات و مسائل کنونی 
هیچگونه  بدون  جمهوری  رئیس  سوی  از  جامعه  اقتصاد 
ملاحظه ای می تواند راهگشای حل برخی از این مشکلات 
باشد. مبارزه بدون ملاحظه با فساد و مفسدان اقتصادی از یک 
طرف و بیان شفاف شرایط، موانع و مشکلات با مردم می تواند 

در برون رفت از این وضعیت یاریگر باشد. 
تقوی به نقش مردم می پردازد و می گوید: این امر لازمه 
جلب اعتماد مردم به دولت جهت همراهی در اجرای برنامه 
هایش است. مردم باید به خطر خودشان هم که شده با دولت 
همراهی کنند. دست به احتکار نزنند.به فروشگاه ها برای خرید 
مازاد بر نیاز هجوم نیاورند. ما در شرایط جنگ اقتصادی هستیم. 
این شرایط همراهی و همدلی مردم را بیش از هر زمان دیگری 

می طلبد.

تسلیم بازارسازان کمبود ایجادکن نشویم

موفقیت بسته های اقتصادی در گرو بازسازی اعتماد اجتماعی 

رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو گفت: حدود 2 ماه است خودروسازان 
عرضه خودرو به بازار را متوقف کرده و با این اقدام مدیریت بازار و قیمت ها را در دست 

گرفته اند. 

»سعید موتمنی« افزود: عامل اصلی اختلاف قیمت 100 درصدی قیمت کارخانه و بازار 
برخی خودروها ناشی از همین موضوع و محدود شدن عرضه خودروسازان است.

وی گفت: در حالی که متوسط داخلی سازی خودروهای کمتر از 45 میلیون تومانی 93 
درصد است، ارزبری هفت درصدی نمی تواند بهانه ای برای افزایش بی رویه این روزهای 

قیمت ها باشد.
موتمنی تصریح کرد: خودروسازان با قطع عرضه خودرو، نبض مدیریت بازار را در دست 
گرفته اند، در حالی که معتقدم عرضه یک ماه آنها می تواند به کاهش 50 درصدی قیمت 

ها بینجامد.
»عرضه روزانه خودروسازان یک هزار و 500 دستگاه است که در ماه 45 هزار دستگاه 

می شود«.
* پیش فروش های بی تاثیر خودروسازان

روزهای  این  فروش  پیش  به  فروشندگان خودرو  و  داران  نمایشگاه  اتحادیه  رییس 
خودروسازان اشاره کرد و افزود: چنین پیش فروش هایی که تحویل خودروها در آنها در 
بلندمدت است، به هیچ عنوان روی کاهش قیمت ها تاثیر ندارد و در حقیقت »معامله 

ای روی کاغذ« است.
به گفته این مقام صنفی، پیش فروش ها در حالی انجام می شود که خودروسازان هنوز 

به تعهدات دور پیشین پیش فروش ها عمل نکرده اند.
وی بیان داشت: افزایش یا کاهش قیمت خودروها به نوسان دلار نیز وابسته است و در 

صورتی که نرخ دلار ثابت شود، افراد برای خرید یا فروش اقدام می کنند.
موتمنی یادآوری کرد: خودروسازان در هفته های گذشته بحث آزادسازی قیمت ها 
را پیش کشیدند اما شورای رقابت با آن مخالفت کرد؛ اکنون وضعیت نامعلوم است و 

منتظریم بازار از بلاتکلیفی خارج شود.
وی ادامه داد: خودروسازان افزایش 17 تا 18 درصدی قیمت ها را خواستارند اما شورای 

رقابت در قبال آن سکوت کرده است.
* افزایش 50 درصدی قیمت ها؛ شایعه ای مخرب

رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو، مطرح شدن افزایش 50 درصدی 
قیمت خودرو را »شایعه ای بی اساس در فضای مجازی« برشمرد و گفت: این موضوع، 

غیرواقعی است و فقط چند سایت به آن دامن زده اند.
وی اضافه کرد: حداکثر افزایش قیمت درخواست شده تاکنون حدود 18 درصد بوده که 

آن هم با مخالفت دولت، مجلس و شورای رقابت روبرو شده است.
چندی پیش عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ایران در 
گفت و گو با ایرنا، برنامه پیش فروش خودرو را در کاهش قیمت ها »بی اثر« توصیف کرد 

که فقط می تواند به کاهش برخی حباب های قیمتی بینجامد.
»امیرحسن کاکایی« افزود: پیش فروش هایی که با قیمت های آغاز سال صورت گرفته 
است، معنایی جز رانت و برخورداری از یارانه به میزان تفاوت قیمتی ارز رسمی و بازار 

آزاد ندارد.

نایب رییس انجمن اقتصاددانان ایران در ارزیابی صبحت های روسای جمهور ایران و 
امریکا گفت: سخنان ترامپ و روحانی در اصل تکرار صحبت های قبلی هر 2دولت بود 
و سخنرانی این 2نفر یعنی تغییری در مناسبات این دو کشور ایجاد نشده و در نتیجه 

انتظاری برای تغییر فضای اقتصادی نباید داشت. 
لطفعلی بخشی درگفت و گویی اظهار کرد: ترامپ صحبت های قبلی خود را تکرار کرد 
و وعده داد که ابعاد تحریم ها را گسترش خواهد داد و این فشار را تداوم خواهد بخشید 
در واقع همان گونه که انتظار می رود،  وی سخن گفت .در مقابل روحانی نیز بحث را از 
مبنای دیگری پی گرفت که خلف وعده کردید و اول باید خلف وعده ها را جبران کنند. 

وی افزود: البته سخنرانی روحانی هوشمندانه بود اما باید توجه داشت در آن جلسه بحث 
مقایسه هوش مطرح نیست بلکه بحث قدرت مهم است برای نمونه ترامپ بدون داشتن 
متن و نوشته سخنرانی کرد و مسلط بود و با همه شوخی کرد و وقتی به او خندیدند 
راحت از این مساله گذشت و به عنوان یک ابرقدرت خود را معرفی کرد و برای دولت خود 

نسبت به دولت های قبلی ایالات متحده کلی امتیاز قایل شد. 
وی تصریح کرد: روحانی نیز بحث های همیشگی را تکرار کرد و حرف جدید نزد؛ او در 

واقع گلایه ها را مطرح کرد. 
وی گفت: بحثی که ترامپ و روحانی مطرح کردند در اصل تداوم مسیری است که در 
چند ماه گذشته بوده و هیچ تحول خاصی در این زمینه صورت نخواهد گرفت به عبارت 
دیگر متاسفانه صحبت های این 2نفر به عنوان مسوولان دوکشوری که اکنون در تناقض 

با یکدیگر هستند،  نوید بخش هیچ گونه کاهش تهدیدات و ... نبود و در واقع ادامه روندی 
است که در چند ماه گذشته داشته ایم . 

اروپا به خاطر ایران در روابط با امریکا ریسک نمیکند 
 عضو هیات علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه تهران درباره توافق 1+4 و واکنش های 
دولتمردان امریکایی توضیح داد:  اتحادیه اروپا در واقع می خواهد که در مقابل ترک تازی 
امریکا بایستد اما اینکه تا کجا قدرت دارد و تا کجا منافعش ایجاب می کند،  مشخص 
نیست. باید توجه داشت اتحادیه اروپا با امریکا منافع اقتصادی فوق العاده ای دارد و صادرات 
اروپا به امریکا برابر با یک هزار و 200میلیارد دلار است و این یعنی بخش وسیعی از 
نیروی کار اروپا کار می کند و کالای تولیدی به امریکا صادر می شود بنابراین اروپا به خاطر 
ایران نمی تواند ریسک کند و با امریکا درگیر شود و ما باید متوجه این مساله مهم باشیم. 
وی ادامه داد: ولی اتحادیه اروپا در عین حال سعی می کند در حدی که تحمل امریکا 
اجازه می دهد، تلاش کند دست به مانورهایی بزند ولی به نظر بنده آنچه پمپئو و بولتون 
در مقابل این ژست اروپایی ها گفتند، عکس العمل بسیار شدیدی بود. بخشی خاطر نشان 

کرد: باید دید این عکس العمل شدید را اروپایی ها چگونه جواب می دهند. 
وی گفت: اروپا اگر به ما کمک می کند در واقع عملی تاکتیکی است و برای گرفتن 
امتیاز از امریکاست نه برای دفاع 100درصد از ما زیرا آنها بین خود مسایلی دارند که 
می خواهند به این وسیله و با کمک به ایران از امریکا امتیاز بگیرند اما باید توجه داشت 
که نمی توانیم برای همیشه و طولانی مدت و یا وضعیت بحرانی تر روی کمک اروپا 

حساب باز کنیم. 
قیمت ها چه می  شود؟

وی درباره وضعیت ماه های آینده تحلیل کرد: دولتمردان باید فکر راه چاره باشند و 
اینکه چه کنند؛  دنیای سیاست دنیای احساسات نیست بلکه دنیای محاسبات است اگر ما 
نخواهیم حساب کنیم که قرار است به کجا برویم قطعا با مشکلات بزرگی مواجه خواهیم 
شد. یادمان باشد در دنیای سیاست، رفاقت و دوستی وجود ندارد بلکه منافع وجود دارد 
و اکنون نیز این منافع متاسفانه در بین بلوک های قدرت جهان برخلاف منافع ما شکل 
گرفته بنابراین ما باید بازی دیگری غیر از روال گذشته به میدان بیاوریم. با استفاده از 
روش های گذشته به جایی نخواهیم رسید و احتمالا اوضاع از این هم پیچیده تر خواهد 
شد.  این اقتصاددان به تیم اقتصادی دولت برای تغییر روال فعلی گفت: روشی که 
تاکنون استفاده کرده ایم و داشته ایم در واقع جواب نداده بنابراین ادامه دادن آن به جایی 
نخواهد رسید باید در حرف ها و ایده ها و روش ها تجدیدنظر کنیم همچنین توجه کنید 
جمله روحانی مبنی بر شروع مذاکره در جلسه شب گذشته بیشتر تعارف بود تا دولت 
ترامپ قطعنامه شورای امنیت را بپذیرد در حالی که پذیرفتن این قطعنامه یعنی ترامپ 
به برجام برگردد که با روحیه ای که از دولت امریکا سراغ داریم،  این کار را نخواهد کرد 
زیرا ترامپ در 6ماه گذشته بسیار زیاد روی مساله خروج از برجام سرمایه گذاری کرده 
بود و امتیاز داده و امتیاز هم گرفته بنابراین بعید می دانم ترامپ حرف خود را عوض کند 

و به برجام بازگردد. 

رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو: 

خودروسازانبامتوقفکردنعرضه،نبضبازاررادردستگرفتهاند

 نایب رییس انجمن اقتصاددانان:

کمکاروپابهایرانباهدفامتیازگیریازآمریکاست

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نرخ تورم در 12 ماه منتهی 
به شهریور ماه امسال را نسبت به مدت مشابه پارسال 13.5 درصد 

اعلام کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، خلاصه نتایج به دست 
آمده از شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی در مناطق شهری 

ایران براساس سال پایه 100=1395 به شرح زیر است:
شاخص بهای کالاها و خدمات مصرفی در مناطق شهری ایران 
در شهریورماه 1397 به عدد 141.9 رسید که نسبت به ماه پیش 

6.1 درصد افزایش یافت.
این شاخص در شهریورماه امسال نسبت به ماه مشابه پارسال 

31.4 درصد بیشتر شد.
به گزارش ایرنا، مرکز آمار ایران اول مهرماه، نرخ تورم 12 ماهه 
منتهی به شهریورماه امسال را 11.3 درصد اعلام کرد که نسبت 

به مردادماه که 9.7 درصد بود، 1.6 واحد افزایش نشان می دهد.
بر پایه گزارش مرکز آمار، در شهریورماه امسال عدد شاخص کل 
)100=1395( به 134,6 رسید که نسبت به ماه پیش 5.4 درصد 
افزایش نشان می دهد.  شاخص قیمت در گروه عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« نسبت به مردادماه 6,4 درصد و در گروه 
عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« پنج درصد افزایش نشان 
می دهد. درصد تغییر قیمت در شهریورماه نسبت به پارسال برای 

این 2 گروه به ترتیب 36.1 و 21.7 درصد بود.
در این ماه درصد تغییر شاخص کل نسبت به شهریورماه پارسال 
25,7 درصد است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین 25,7 
درصد بیشتر از شهریور 1396 برای خرید یک »مجموعه کالا و 
خدمات یکسان« هزینه کردند که نسبت به این اطلاع در مردادماه 

)19,3 درصد( 6.4 واحد درصد افزایش یافت. 
شاخص قیمت کل برای خانوارهای شهری کشور در شهریورماه 
امسال به عدد 134,4 رسید که نسبت به مردادماه 5.3 درصد 
به  نسبت  کل  شاخص  تغییر  درصد  دهد.  می  نشان  افزایش 
شهریورماه پارسال 25,7 درصد است که نسبت به ماه پیش از آن 
که 19,4 درصد بود، 6.3 واحد درصد بیشتر شد. شاخص قیمت 
کل برای خانوارهای روستایی کشور در شهریورماه امسال به عدد 
135,5 رسید که نسبت به ماه پیش 5.8 درصد بالا رفت. درصد 
تغییر شاخص کل نسبت به شهریورماه پارسال 26,1 درصد است 
که نسبت به ماه پیش که 18,8 درصد ثبت شد، 7.3 واحد درصد 

افزایش یافت.

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: میزان درآمدهای 
محقق شده نسبت به پارسال 48 درصد افزایش را نشان می دهد 
و روند دریافت و پرداخت های بودجه با وجود مشکلات اقتصادی 

رضایت بخش است. 
»محمدباقر نوبخت« شامگاه چهارشنبه در دیدار نمایندگان عضو 
فراکسیون اشتغال مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: براساس 
جدیدترین گزارش خزانه داری کل کشور، حدود 150 هزار میلیارد 
تومان از منابع پیش بینی شده کشور در قانون به عنوان درآمدها 
محقق شده که میزان تحقق این عدد نسبت به پیش بینی 77 
درصد است. نوبخت رقم تحقق درآمدهای مالیاتی و حقوق گمرکی 
را 55 درصد ذکر کرد و افزود: نرخ تحقق درآمدهای نفتی نیز 16 
درصد بیشتر از پیش بینی است و نسبت به پارسال 61 درصد 

افزایش دارد.
به گفته رییس سازمان برنامه و بودجه کشور تاکنون در نیمه 
نخست امسال، حدود 26 هزار و 389 میلیارد تومان برای طر ح های 
عمرانی پرداخت شده و این رقم حدود چهار برابر بیشتر از پارسال 
است؛ درحالی که با تلاطم ها و نوسان های مختلف اقتصادی، روند 

دریافت ها و پرداخت های کشور وضعیت بهتری دارد.
در این جلسه نمایندگان عضو فراکسیون اشتغال مجلس شورای 
اسلامی بر لزوم رفع مشکلات اشتغال ناشی از سوء مدیریت، موانع 

تولید و بلاتکلیفی در سیاست گذاری ها تصریح کردند.
به گزارش ایرنا، نوبخت بهمن ماه پارسال در نشست هفتگی 
کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی گفته بود، پیش بینی 
می شود درسال 1397 حدود 838 هزار نفر از جوانان وارد بازار 
کار شوند که 70 درصد آنان فارغ التحصیلان دانشگاهی محسوب 

می شوند.

به گفته وی، برای ایجاد یک میلیون و 33 هزار فرصت شغلی 
برنامه ریزی شده است.

سخنگوی دولت در توضیح چگونگی رسیدن به هدف یاد شده، 
گفت: برای رسیدن به این هدف می توانستیم همچون گذشته از 
روش پول پاشی و توزیع پول به عنوان تسهیلات استفاده کنیم 
که هیچ فایده ای ندارد. به جای آن 12 برنامه و طرح داریم که 
به سرمایه گذاری 73 هزار و 400 میلیارد تومان پول نیاز دارد که 
یکی از برنامه های ما برای ایجاد فرصت شغلی برای 240 هزار نفر 
از این راه است تا بتوانیم بخشی از مشکلات و مطالبات جامعه را 

برطرف کنیم.

بانک مرکزی: 

نرختورمشهریورماه13/5درصدشد
نوبخت : 

درآمدهایمحققشده48درصدبیشازپارسالاست

ابوالفضل پاسبانی* 
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فتحی:

 هیچ اولتیماتومی به شفر ندادیم 
سرپرست باشگاه استقلال گفت: به طور یقین شرایط تیم ما از این پس بهتر خواهد 

شد و به روزهای خوب خود باز خواهیم گشت. 
»امیرحسین فتحی« پنجشنبه شب در پایان شهرآورد هشتاد و هشتم که با تساوی 
سرد و کسل کننده بدون گل به اتمام رسید، اظهار داشت: به هر حال این بازی با نتیجه 

مساوی به پایان رسید و همه ما تلاش خواهیم کرد تا استقلال روز به روز بهتر شود.
وی با بیان اینکه کادر مدیریت باشگاه استقلال از »وینفرد شفر« حمایت می کند، 
ادامه داد: قصد داریم با همین نفرات و کادر فنی، مسیر را ادامه دهیم و استقلال را به 
جایگاه اصلی برسانیم.  فتحی در خصوص پر نشدن ورزشگاه آزادی در دیدار امروز گفت: 
اجرای قانون 90 به 10 تماشاگران برای تیم میزبان نیاز به زیر ساخت هایی دارد که باید 
فراهم شود. سرپرست باشگاه استقلال تهران ادامه داد: یقین داشته باشید اگر شرایط 
برای اجرای این قانون فراهم شود، تماشاگران استقلال ورزشگاه را تکمیل می کردند. در 
ادامه »علی خطیر« معاون ورزشی باشگاه استقلال تهران نیز در سخنانی اظهار داشت: 
این دیدار گلی نداشت و تماشاگرپسند نبود و امید داریم در دیدارهای آینده، نتایج 
بهتری کسب کنیم. وی در مورد حمایت مدیران این باشگاه از سرمربی آلمانی، توضیح 
داد: از شفر حمایت می  کنیم و به طور یقین تیم با حمایت باشگاه دوباره به روند خوب 

خود باز خواهد گشت.

 بهتاش فریبا: 

مدافعین بهترین بازیکنان شهرآورد 88 بودند 
عضو کمیته فنی باشگاه استقلال تهران گفت: عملکرد پرسپولیس و استقلال در 
شهرآورد 88 کاملا دفاعی بود و به اعتقاد من باید مدافعان هر دو تیم را بهترین بازیکنان 

این مسابقه دانست. 
بهتاش فریبا در خصوص این بازی که پنج شنبه شب به قضاوت علیرضا فغانی در 
ورزشگاه آزادی تهران با نتیجه بدون گل به پایان رسید، اظهار داشت: توقع من از دربی 
بسیار بالاتر بود اما آنقدر هم که گفته می شود بازی ضعیفی نبود.  وی ادامه داد: دو تیم 
برای نباختن به میدان آمده بودند و این باعث شد تا عملکرد دفاعی را مشاهده کنیم. تنها 
نکته مثبت بازی امروز این بود که دفاع های دو تیم بسیار خوب کار کردند.  پیشکسوت 
باشگاه استقلال تهران ادامه داد: انتظار من این بود که پرسپولیس بازی تاکتیکی تری را 
ارایه دهد اما اینگونه نشد. تغییرات در پرسپولیس بسیار کمتر بود و این انتظارات را از آنها 
بالاتر می برد.  وی تصریح کرد: شفر در این بازی به جوانان خود فرصت داد و آنها هم 
پاسخ اعتماد او را دادند. فوتبال امروز می گوید تیم هایی موفق خواهند بود که بازیکنان 
پا به توپ و نفوذی در اختیار داشته باشد و چنانچه استقلال هم می خواهد موفق باشد 
باید به جوانان اعتماد بیشتری کند.  فریبا اظهار داشت: در ترکیب اصلی استقلال به غیر 
از فرشید اسماعیلی هیچ بازیکنی چنین توانایی ندارد و این مساله باعث شده استقلال 
در نتیجه گیری با مشکل روبه رو شود.  وی افزود: بزرگ ترین مشکل امسال استقلال 
نداشتن یک بازیکن بازیساز است و اگر داریوش شجاعیان سریع تر به ترکیب برگردد، 
می تواند کمک زیادی به استقلال کند.  عضو کمیته فنی باشگاه استقلال گفت: کادر 
فنی باید مشکل از دست دادن توپ را برطرف کند و تا زمانی که استقلال نتواند مالکیت 

توپ داشته باشد، موفق نخواهد بود.

محمود خوردبین:

 سرخپوشان کمی محتاط بودند 
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس تهران که سال ها به عنوان سرپرست این تیم فعالیت 
می کرد، گفت: پرسپولیس در این دیدار کمی محتاط بود، چرا که دیدارهای حساسی 

در لیگ قهرمانان آسیا پیش رو دارد. 
»محمود خوردبین« پنجشنبه شب و در پایان شهرآورد هشتاد و هشتم که با تساوی 
سرد و کسل کننده صفر بر صفر به اتمام رسید، اظهار داشت: بازیکنان پرسپولیس در 
اوایل نیمه دوم عملکرد خوبی داشتند، اما در ادامه استقلال حملاتی را طراحی کرد تا 
سرخپوشان به لاک دفاعی فرو بروند. وی با بیان اینکه پرپسولیس به لحاظ در اختیار 
داشتن بازیکن شرایط بسیار بدتری نسبت به استقلال دارد، ادامه داد: پرسپولیس چند 
روز دیگر باید با السد قطر در نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا مصاف دهد و معتقدم 
شهرآورد باید زمان دیگری برگزار می شد. خوردبین در مورد تقسیم جایگاه تماشاگران 
بین تیم ها هم توضیح داد: البته هواداران پرسپولیس سکوهای خود را تکمیل کردند 
و نمی دانم چرا تعداد جایگاه استقلالی ها کامل نبود. وی در پایان برای پرسپولیس در 

لیگ قهرمانان آسیا آرزوی موفقیت کرد.

جواد کاظمیان:

پرسپولیس برای بازی با السد ۱۱ نفر هم نمی شود!
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به اتفاقات دربی گفت: پرسپولیس برای 

بازی رفت با السد قطر 11 نفر هم نمی شود!
جواد کاظمیان در خصوص تساوی استقلال و پرسپولیس در هفته هشتم لیگ برتر 
و مصدومیت حسین ماهینی در این مسابقه گفت: متاسفانه ماهینی مصدوم شد و به 
احتمال زیاد به بازی رفت با السد در لیگ قهرمانان آسیا نمی رسد. پرسپولیس محمد 
انصاری و کمال کامیابی نیا را هم ندارد و فکر می کنم برای دیدار آسیایی خود 11 نفر 
هم نشود. وی افزود: امیدوارم باتوجه به تجربه بازی سال گذشته، بازیکنان ما باید در 
قطر »ایرانی بازی« در بیاورند و با غیرت خود به میدان بروند. بازی برگشت در ورزشگاه 
آزادی است. پیشکسوت پرسپولیس یادآور شد: خوشبختانه السد دروازه بان اول و دوم 
خود را ندارد و دروازه بان سومش هم ضعیف است. امیدوارم هر اتفاقی در قطر می افتد 

پرسپولیس بتواند به گل برسد و در بازی برگشت در آزادی همه چیز را جبران کند.

جوانترین بازیکن تاریخ دربی؛

صیادمنش رکورد حسن روشن را شکست
 اللهیار صیادمنش بازیکن تیم فوتبال 
و  هشتاد  دربی  در  حضور  با  استقلال 
رکورددار  پرسپولیس  مقابل  هشتم 
این  تاریخ  بازیکن حاضر در  جوان ترین 

رقابت ها شد. 
با  استقلال  فوتبال  تیم  مهاجم جوان 
حضور در دربی 88 توانست رکورد جوان 
خود  به  را  دربی ها  تاریخ  بازیکن  ترین 
این  در  که  صیادمنش  دهد.  اختصاص 

بازی به عنوان بازیکن جانشین به میدان رفت، در حالی حضور در دربی را تجربه کرد که 
1۷ سال و ۲ ماه و ۲8 روز سن داشت.

رکورد جوان ترین بازیکن تاریخ دربی ها پیش از این به حسن روشن دیگر بازیکن آبی 
پوشان تعلق داشت. روشن در حالی برای اولین بار با پیراهن استقلال مقابل پرسپولیس 

به میدان رفت که 1۷ سال و 9 ماه و ۴ روز سن داشت.
سرخابی های تهران در هفته هشتم رقابتهای لیگ برتر به مصاف هم رفتند که 

تقابلشان پس از نود دقیقه تلاش بدون رد و بدل شدن گل به پایان رسید. 
 

طلسم استقلال ۴۰۰ دقیقه ای شد

   قهر آبی پوشان با دروازه حریفان!
با ناکامی تیم استقلال در گل زدن به پرسپولیس در دربی هشتاد و هشتم، طلسم 
گل نزدن این تیم در لیگ برتر به ۴00 دقیقه رسید تا رکورد جدیدی به نام وینفرد 

شفر به ثبت برسد. 
آخرین باری که بازیکنان استقلال در لیگ برتر موفق به گلزنی شدند، به هفته سوم و 
گلزنی این تیم به تراکتورسازی باز می گردد. آبی پوشان در آن بازی ۳ بار موفق به گلزنی 
شدند و بعد از آن پیروزی پر گل، کمتر کسی فکرش را می کرد که شاگردان شفر در 

لیگ برتر موفق به باز کردن دروازه حریفانشان نشوند.
آخرین گل آبی پوشان در دقیقه ۵0 در مقابل تراکتورسازی به ثمر رسید و پس از آن 
سریال گل نزدن این تیم در لیگ برتر آغاز شد. شکست یک بر صفر مقابل پارس جنوبی 
و سه گانه صفر-صفر آنها مقابل فولاد، نساجی و پرسپولیس دقایق گل نزدن این تیم را 
به ۴00 دقیقه رساند تا این طلسم تبدیل به یک رکورد جدید برای آبی پوشان باشد. 

اتفاقی که در زمان مربیگری شفر برای این تیم افتاد.
پیش از این طولانی ترین دقایق گل نزدن آبی پوشان در لیگ برتر به هفتمین دوره 

این مسابقات باز می گشت که هدایت آن بر عهده امیر قلعه نویی بود.
آبی پوشان در آن فصل ۳۵1 دقیقه متوالی موفق به گل زدن نشده بودند و حالا 

این رکورد و به نوعی این طلسم با ۴00 دقیقه به نام تیم تحت رهبری شفر ثبت شد.

وزیر ارتباطات:

 بازی چنگی به دل نزد 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که برای تماشای شهرآورد هشتاد و هشتم در 

ورزشگاه آزادی حضور داشت، گفت: این بازی به غیر از دقایقی، چنگی به دل نزد. 
»محمد جواد آذری جهرمی« پنجشنبه شب در پایان شهرآورد هشتاد و هشتم که با 
تساوی سرد و کسل کننده صفر بر صفر به اتمام رسید، اظهار داشت: 1۵ دقیقه آغازین 

این دیدار شرایط تیم ها خوب بود که در ادامه بازی کمی سرد شد.
وی افزود: در نیمه دوم هم ۲0 دقیقه ای از بازی خوب سپری شد اما بقیه آن به لحاظ 

فنی جذابیتی نداشت.

استقلال 0 - پرسپولیس 0؛ 

جدال ترسوها برنده نداشت 

دیدار سرد و کسل کننده تیم های استقلال تهران و پرسپولیس با تساوی صفر بر 
صفر به پایان رسید تا دوستداران فوتبال یکی از بدترین دیدارهای تاریخ شهرآورد را 

به نظاره بنشینند. 
عصر روز پنجشنبه و از هفته هشتم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، استقلال 
و پرسپولیس تهران در دیداری حساس به مصاف هم رفتند. این بازی که از لحاظ 

فنی در سطح بسیار پاینی برگزار شد در نهایت با تساوی بدون گل به اتمام رسید.
قضاوت این دیدار که در حضور حدود ۷0 هزار تماشاگر ورزشگاه آزادی برگزار شد 

را »علیرضا فغانی« بر عهده داشت.
در دقایق ابتدایی، بازیکنان ۲ تیم روش درگیرانه ای را در دستور کار داشتند و 

همین امر سبب شد تا داور بارها سوت خود را به صدا در آورد.
اشتباهات متعدد بازیکنان در میانه میدان از سرعت بازی کاسته بود و فرصتی روی 

دروازه ها ایجاد نمی شد.
در دقیقه ۳8 »حسین ماهینی« که روزهای گذشته نیز با مصدومیت دست و پنجه 

نرم می کرد با آسیب دیدگی روبرو شد و جای خود را به »شایان مصلح« داد.
در نهایت نیمه نخست این دیدار که در آن تنها خطاهای متعدد، اعتراض، پرتاب 

اوت و زدن زیر توپ دیده می شد با تساوی بدون گل به اتمام رسید.
در ابتدای نیمه دوم »الحاجی گرو« به جای »طارق همام« به میدان آمد تا استقلال 

روشی تهاجمی تر داشته باشد.
در نیمه دوم نیز شرایط تغییری نکرد و احتیاط بیش از حد بازیکنان به وضوح 

دیده می شد.
در پایان تلاش بازیکنان و کادر فنی ۲ تیم که با ترس فراوانی کار را دنبال کردند 

گلی در برنداشت تا یکی از بدترین دیدارهای تاریخ شهرآورد رقم بخورد.
پرسپولیس با این تساوی 16 امتیازی شد و موقتا به صدر جدول رده بندی رفت و 

استقلال نیز به امتیاز هشتم رسید.
»آرمین سهرابیان«، »روزبه چشمی« و »پژمان منتظری« از استقلال و »احمد 

نوراللهی« و »شجاع خلیل زاده« از پرسپولیس با کارت زرد داور جریمه شدند.
*ترکیب استقلال:

سیدمهدی رحمتی، پژمان منتظری، آرمین سهرابیان، میلاد زکی پور، وریا غفوری، 
علی کریمی، روزبه چشمی، فرشید اسماعیلی، طارق همام)الحاجی گرو(، مرتضی 

تبریزی )مهدی قائدی( و روح الله باقری )الهیار صیادمنش(

*ترکیب پرسپولیس:
شجاع  حسینی،  سیدجلال  مصلح(،  ماهینی)شایان  حسین  بیرانوند،  علیرضا 
خلیل زاده، محمد انصاری، سیامک نعمتی)امید عالیشاه(، کمال کامیابی نیا، احمد 

نوراللهی)آدام همتی(، بشار رسن، علی علیپور و گادوین منشا
شفر: نتیجه شهرآورد راضی کننده نبود 

تیم فوتبال استقلال تهران گفت: برخلاف کیفیت فنی بسیار خوب  سرمربی 
شهرآورد اما از نتیجه این مسابقه به هیچ عنوان راضی نیستم چرا که ما به دنبال سه 

امتیاز بازی بودیم. 
»وینفرد شفر« پنجشنبه شب و در پایان شهرآورد 88 در نشست خبری این سخنان 
را مطرح و اعلام کرد که شاگردانش بازی بسیار سختی را پشت سر گذاشتند و هر 

دو تیم با تمام وجود جنگیدند. 
وی ادامه داد: ۲ شانس بسیار خوب برای گلزنی داشتیم که به خاطر بی دقتی از 
دست رفت. از عملکرد تیمم راضی هستم اما نتیجه برای من راضی کننده نیست و 

باید سه امتیاز را بدست می آوردیم. 
سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران همچنین از مصدومیت حسین ماهینی مدافع 
راست تیم پرسپولیس به شدت ابراز ناراحتی کرد و گفت که امیدوار است این بازیکن 

هرچه سریعتر سلامتی خود را باز یابد. 
با کیفیتی که دارم بسیار  بازیکنان جوان و  وی تصریح کرد: به خاطر داشتن 
خوشحالم و مطمئن هستم آنها قدم به قدم بهتر خواهند شد و می توانند رفته رفته 

دقایق بیشتری برای ما به میدان بروند. 
شفر اظهار داشت: هواداران ما به خوبی وضعیت تیم را می دانند و آگاهند این جوانان 
برای نشان دادن توانایی های خود نیاز به فرصت بیشتری دارند و به این خاطر باید 

از آنها تشکر کنم. 
سرمربی تیم فوتبال استقلال در خصوص اعتراض هایش به داور مسابقه گفت: اصلا 
من به او اعتراض نکردم و اتفاقا هر وقت به سمت او رفتم از عملکرد عالی فغانی تشکر 
کردم. همه می دانند فغانی از داوران برجسته دنیا بوده و سطح کیفی بالایی دارد. 

مطمئن باشید به او اعتراض نمی کردم. 
وی تصریح کرد: پرسپولیس مانند سال گذشته نیست و به اعتقاد من کیفیت آنها 
به شدت بالاتر رفته است و آنها فوتبال خوبی از خود به نمایش می گذارند. تیم ما هم 
کیفیت خوبی دارد و نباید همیشه از تیم های پر هوادار توقع بازی زیبا داشته باشید 

زیرا شرایط هر مسابقه متفاوت است. 
شفر در مورد اینکه به نظر می رسد تیم او از تساوی راضی است، خاطرنشان کرد: 
اصلا این مساله درست نیست و تمام تعویض های من هجومی بود و همانطور که 

گفتم برای کسب سه امتیاز وارد این مسابقه شده بودیم. 
وی تصریح کرد: عملکرد بازیکنان خط دفاع و هافبک های دفاعی من بسیار قابل 

توجه بود و خوشبختانه آنها توانستند بازی خوبی از خود به نمایش بگذارند.
برانکو: شهرآورد بی کیفیت نبود 

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران گفت: برخلاف برخی نظرات، شهرآورد 88 
به هیچ وجه بی کیفیت نبود و دو تیم تلاش خود را برای پیروزی و کسب سه امتیاز 

کردند. 
»برانکو ایوانکوویچ« شامگاه پنجشنبه پس از نتیجه تساوی بدون گل میان سرخ 
آبی های پایتخت در تهران در جمع خبرنگاران اظهار داشت: شهرآورد را پشت سر 
گذاشتیم و به بازیکنانم به خاطر جنگندگی و تلاش فراوان تبریک می گویم و از همه 

هواداران به خاطر حمایت بی نظیرشان تشکر می کنم. 
وی ادامه داد: با اتمام این بازی خود را برای مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آماده 
می کنیم و خوشحالم که در این بازی مصلحت اندیشی نکردیم و همچنان دیدگاه 

خود را برای رسیدن به پیروزی حفظ کردیم. 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس افزود: در بخش عمده مسابقه تیم ما برتر بود و از 
این بابت خیلی خوشحالم اما ای کاش این مسابقه با کسب سه امتیاز به پایان می 

رسید. 
وی تصریح کرد: متاسفانه حسین ماهینی را به طور کامل در این فصل از دست 
خواهیم داد و این فقدانی بزرگ برای ما خواهد بود. تیم حریف هم در پایان بازی در 

رختکن ما حاضر شد و تاسف خود را بابت این مصدومیت اعلام کرد. 
برانکو اظهار داشت: بر خلاف نظر شما خبرنگاران به اعتقاد من این بازی اصلا ضعیف 
نبود و فراموش نکنید شما دربی را تماشا می کردید. این دیدار برای هر دو تیم اهمیت 

زیادی داشت و میلیون ها هوادار چشمشان به این مسابقه بود. 
وی تصریح کرد: استقلال دارای 6 بازیکن ملی پوش است و نباید این مساله را 
فراموش کنید. تیم ما بازی سنگینی را پشت سرگذاشت و هر دو تیم اشتیاق زیادی 

برای گل زدن داشتند.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: ما در مقابل سپیدرود ۵۴6 پاس و ۷0 درصد 
مالکیت داشتیم اما این تیم استقلال بود و فراموش نکنید آنها نامزد قهرمانی لیگ 
هستند. نمی توانیم بازی موثری که مقابل سپیدرود انجام دادیم را مقابل استقلال 

هم تکرار کنیم. 
وی در پاسخ به این پرسش که آیا به خاطر دیدار با السد بود که بازیکنان در این 
مسابقه فشار کمتری به خود وارد آوردند، اظهار داشت: اصلا اینگونه نیست و ما تمام 
تلاش خود را کردیم. باز هم تکرار می کنم استقلال یک تیم با ۷ ملی پوش است 
و قطعا بازی آسانی را پشت سر نگذاشتیم. ما در این دیدار چند موقعیت داشتیم و 

احساس می کنم حتی روی علیپور یک پنالتی به سود ما گرفته نشده است. 
برانکو در رابطه با احساس شدن جای خالی برخی بازیکنان جدا شده گفت: نمی 
توان حسرت گذشته را خورد و در نبود آنها باید تمام تلاش خود را بکنیم تا بتوانیم 

همچنان موفق باشیم. 
کارشناس داوری: قضاوت فغانی بدون اشتباه بود 

یکی از کارشناس داوری فوتبال کشورمان قضاوت علیرضا فغانی در شهرآورد 88 را 
بدون نقص دانست و گفت که نمره او برای این بازی بسیار عالی است. 

خداداد افشاریان اظهار داشت: قضاوت امروز علیرضا فغانی بسیار عالی بود و البته 
روند مسابقه نیز کمک زیادی به او کرد. 

وی ادامه داد: مدیریت فغانی باعث شد تا بازی وارد حاشیه نشود و به اعتقاد من او 
در حال حاضر یکی از مسلط ترین داوران دنیا به حساب می آید. 

پیشکسوت داوری فوتبال کشورمان یادآور شد: سطح بالای قضاوت فغانی باعث 
شده همه بازیکنان به او احترام بگذارند و حتی اگر تصمیم اشتباهی هم بگیرد به او 

اعتراض نمی کنند. 
وی تصریح کرد: یکی از نکات قابل توجه مسابقه این بود که در حق هیچ تیمی 

اشتباه تاثیرگذار صورت نگرفت و به همین خاطر نمره فغانی عالی بود.

کاپیتان دوم فصل را از دست داد 

حسین ماهینی به صلیب کشیده شد 
مدافع باتجربه و جنوبی سرخپوشان در پایان دربی که با مصدومیت تلخش 

همراه بود، با چشمانی اشکبار و همراهی همبازیانش راهی هتل شد.
حسین ماهینی که در دقیقه ۳۷ جدال مقابل استقلال در برخورد با طارق همام 
دچار مصدومیت و از زمین بازی خارج شده بود، با اعلام برانکو ایوانکوویچ فصل 

را از دست داد.
 ماهینی که در فصل گذشته به عنوان پرکارترین بازیکن پرسپولیس حضور در 
تمامی پست های دفاعی این تیم را با نظر برانکو ایوانکوویچ و نیاز این تیم پشت 
سر گذاشته بود، اکنون با بدشانسی بزرگی مواجه شده و فصل را به دلیل پارگی 

رباط از دست داد.
مدافع باتجربه و جنوبی سرخپوشان که در دیدار با الدحیل علیرغم توصیه 
کادرپزشکی با مصدومیت به میدان رفته بود، با تشدید آن در اواخر بازی از زمین 
خارج شد. او با توجه به نیاز تیم و خالی بودن دست برانکو و نیمکت سرخپوشان 
خیلی زود بار دیگر علیرغم مصدومیت خود را به ترکیب رساند تا برای این تیم 

در دربی به میدان برود.
این در حالی بود که  طول هفته را با توجه به مصدومیت و تورم مچ پا با 
فیزیوتراپی و تمرینات اختصاصی پشت سر گذاشته بود. ماهینی که شرایط 
مشخص و آمادگی ایده آلی برای حضور در دربی نداشت، بار دیگر در گفتگو با 
کادرپزشکی و برانکو ایوانکوویچ اعلام آمادگی کرد برای تیم به میدان برود و در 

این شرایط حساس تیمش را تنها نگذارد.
 این بازیکن اما در اواسط نیمه اول بعد از برخوردی که با طارق همام داشت، 
مصدومیت تلخی را متوجه خود دید. کادرپزشکی که با برانکارد او را از زمین خارج 
کردند و دقایقی طولانی در کنار نیمکت به بررسی وضعیت او پرداختند، در نهایت 

اکنون رای به پارگی رباط صلیبی او داده اند.
 موضوعی که برانکو دقایقی بعد از پایان دربی به عنوان تلخ ترین خبر در ابتدای 

صحبتش عنوان کرد.
با این حال اکنون باید دید بعد از خوابیدن تورم زانوی این بازیکن و بررسی دقیق 
در خصوص مصدومیتش او چه وضعیتی را خواهد داشت. بازیکنی که طی دو 
فصل اخیر روزهای پرفشاری را پشت سر گذاشته بود و با توجه به نیاز تیم مجبور 
به حضور در پست های تخصصی شده بود تا تیمش دچار آسیبی نشود و در 

نهایت نیز اینگونه با مصدومیت رباط صلیبی از بازی دربی خارج شد.

پروژه گازرسانی به حفره های خالی صنایع، مرحله )3( 
)PC( را از طریق مناقصه عمومی )یك مرحله ای( و پس از ارزیابی 

کیفی به مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1( لوله گذاری شبکه توزیع پلی اتیلن به طول تقریبی 89۵0 
متر

۲( لوله گذاری خط تغذیه به طول تقریبی ۵8۵0 متر
 TBS ۳( نصب ۴ عدد ایستگاه

ب- محل اجرا: سطح استان قم می باشد.
ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:

1( توانایی انجام کار در مدت ۳6۵ روز تقویمی
۲( دارا بودن حداقل پایه ۵ در رشته تأسیسات و تجهیزات و یا 

پایه ۵ رشته نفت و گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور
۳( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب 

شماره ۲1۷۴6۳۳۴0۳00۵ سیبا( به مبلغ 
1/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه 

اسناد تحویلی 
۴( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات 

قراردادی 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی کیفی 

تا تاریخ 1397/۰7/21 می باشد.
هـ - جلسه توضیح اسناد مورخ 97/۰7/3۰ برگزار می شود.

و - مهلت عودت اسناد ارزیابی کیفی و پاکت های مناقصه تا 

پایان وقت اداری مورخ 1397/۰8/۰6 می باشد.
مورخ  یکشنبه  روز  ها ساعت 1۰:۰۰  پاکت  زمان گشایش  ز- 

1397/۰8/2۰ می باشد.
مبلغ  )به  مناقصه  اسناد  می توانند جهت خرید  مناقصه گران 
۴۰۰/۰۰۰ ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم، 
بین میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین، کوچه شماره 
18، شرکت گاز استان قم، امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن 
این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس:  
www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات 

به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  
نکات قابل توجه: 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان 
ایجاد نخواهد کرد.

۲( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب، به میزان %1۵ 
مبلغ اولیه پیمان را به عنوان پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و 

در ازای ارایه ضمانتنامه بانکی به پیمانکار پرداخت می نماید.
۳( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار 

بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
۴( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از 

مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۵( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با 
شماره تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم ۳66۲000۴-

0۲۵ تماس حاصل فرمایند.

شركت گاز استان قم در نظر دارد:

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی فراخوان  مناقصه عمومی تجدید مناقصه) نوبت اول(

شماره مجوز
1۳9۷/ ۳118 

شماره مناقصه 9۷-9

گزارش: رضا جعفری

روسای 9 هیأت ورزشی استان قم با توجه به پایان دوره چهار ساله 
روسای خود در آستانه ثبت نام کاندیداها و تغییر و تحول قرار گرفتند.

دوره ریاست هیأت های ورزشی استان قم چهار ساله است و در پایان 
هر دوره توسط امور مجامع هیأت های ورزشی استان قم با ثبت نام از 
کاندیداها، مقدمات برگزاری مجمع انتخابات برای تعیین رئیس جدید هر 

هیأت ورزشی انجام می شود.
فعالیت ۴۴ هیأت ورزشی در قم

این در حالی است که استان قم ۴۴ هیأت ورزشی دارد که اکثر آنها 
در هر دو بخش مردان و بانوان فعالیت های همگانی، قهرمانی، آموزشی و 
فرهنگی ورزشی را انجام می دهند، ضمن اینکه برخی هیأت های ورزشی 

تنها مسوولیت کار در بخش مردان را بر عهده دارند.
امور مجامع هیأت های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم در 
طول سال دو ماموریت مهم پیش رو دارد، یکی برگزاری مجمع سالیانه 
هیأت های ورزشی برای بررسی عملکرد هر هیأت در طول یک سال و 
دیگری برگزاری مجمع انتخابات هیأت های ورزشی بعد از پایان دوره چهار 

ساله آنها است.
 آغاز ثبت نام از کاندیداهای 3 هیأت ورزشی

از جمله هیأت های ورزشی استان قم که دوره چهار ساله ریاست آنها 
به پایان رسیده و اکنون در مرحله ثبت نام کاندیداها قرار دارد، می توان به 
چندین هیأت از جمله هیأت بیماران خاص و پیوند اعضاء، تکواندو و تنیس 
روی میز اشاره کرد، در حالی که هیأت بیماران خاص و پیوند اعضاء چند 

ماه است که به شکل سرپرستی اداره می شود.
 پایان دوره ۴ ساله مدیریت جمشیدی در تکواندو

در چهار سال گذشته مسوولیت ریاست هیأت تکواندو استان قم را محمد 
جمشیدی بر عهده داشته و این هیأت ورزشی در بخش های مختلف رشد 
و پیشرفت های خوبی داشت که مجموع آن منجر به ارتقاء جایگاه هیأت 

تکواندو قم در بین هیأت های تکواندو سراسر کشور شد.
 عموئیان و پایان ۴ ساله ریاست هیأت تنیس روی میز

هیأت تنیس روی میز نیز که یکی از شاخص ترین هیأت های ورزشی در 
استان قم به شمار می رود در چهار سال گذشته به ریاست محمد عموئیان 
فعالیت کرده، هیاتی که از هر نظر رشد و پیشرفت داشته و در ارزیابی 
عملکرد اداره کل ورزش و جوانان قم در سال های اخیر همواره یکی از 

موفق ها بوده است.
 ۴ سال ریاست باباخانی در هیأت بیماران خاص و پیوند اعضاء

اما هیأت ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء بعد از پایان دوره 
ریاست سکینه باباخانی، چند ماهی است که به شکل سرپرستی با حضور 
مرضیه کریمی فعالیت می کند و ثبت نام از این هیأت ها تا نهم مهر ماه در 

امور مجامع هیأت های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان قم ادامه دارد.
 6 هیأت ورزشی قم در برزخ

نظیر  دیگر  ورزشی  هیأت  چندین  ورزشی،  هیأت  سه  این  کنار  در 
اسکواش، والیبال، ورزش روستایی و بازی های بومی محلی، ورزش سه گانه، 
شطرنج، کوهنوردی و صعودهای ورزشی نیز وجود دارند که دوره ریاست 
چهار ساله آنها به پایان رسیده و با عبور از مرحله ثبت نام کاندیداها اکنون 
در آستانه برگزاری مجمع انتخابات و تعیین رئیس جدید خود برای چهار 

سال آینده قرار دارند.
نکته جالب توجه این است که ثبت نام از کاندیداهای این هیأت ها مدت 
زیادی است که انجام شده، حتی تعدادی از این هیأت ها ماه ها قبل تا 
آستانه برگزاری مجمع انتخابات و تعیین رئیس جدید خود پیش رفتند اما 
یا مجمع به هم خورد یا اینکه برگزاری مجمع در آخرین لحظات منتفی 

شد.
 هیأت اسکواش و بر هم خوردن مجمع انختابات در حضور 

رئیس فدراسیون
اسکواش از جمله هیأت هایی است که از نظر سابقه، جمعیت ورزشکار 
سازمان یافته، تعداد ملی پوش، قهرمانی در سطح ایران و میادین برون مرزی 
و بسیاری شرایط دیگر قابل مقایسه با هیأت های ورزشی با سابقه قم نیست 
ولی در طول چهار سال گذشته به ریاست یکی از چهره های شناخته شده 
ورزش قم یعنی احمد مولوی گام های مثبت و موفقی در مسیر پیشرفت 

برداشته است و اکنون در دوره سرپرستی به سر می برد.

نکته جالب توجه این است که چند ماه قبل با حضور رئیس فدراسیون 
اسکواش، مدیر کل ورزش و جوانان استان قم و سایر اعضای مجمع، جلسه 
انتخابات این هیأت ورزشی در اداره کل ورزش و جوانان قم تشکیل شد اما 
به طرز غیر منتظره و ناگهانی، با حضور دو کاندیدا بدون اینکه رئیس جدید 
انتخاب شود، به هم خورد و همچنان مخاطبان این هیأت ورزشی منتظر 

مجمع جدید و تعیین رئیس هیأت اسکواش قم هستند.
 هیأت والیبال و ماجرای پیچیده انتخاب رئیس جدید

هیأت والیبال استان قم داستانی جالب تر از اسکواش دارد زیرا دوره چهار 
ساله ریاست سیدابوالفضل احمدی در این هیأت ورزشی، زمستان سال 
گذشته به پایان رسید و احمدی با ابلاغ فدراسیون والیبال مدت سه ماه 
مسوولیت سرپرستی این هیأت ورزشی را بر عهده گرفت اما بعد از گذشت 

ماه ها هم از احمدی خبری نیست و هم رئیس جدید معرفی نشده است.
این هیأت ورزشی نیز چند بار تا آستانه برگزاری مجمع انتخابات پیش 
رفت اما برگزاری مجمع حتی دقایقی پیش از شروع جلسه لغو شد تا اینکه 
ابلاغ سرپرستی جدید برای محمد ایزانلو از چهره های جوان این رشته 
توسط فدارسیون والیبال صادر شد و ایزانلو سه ماه سرپرست هیأت بود و 
اکنون دوره سرپرستی وی به پایان رسیده و با توجه به ماجرای پیچیده 
انتخاب رئیس جدید، هیأت والیبال استان قم در بلاتکلیفی است و جامعه 

مخاطب آن هم اکنون دچار سردرگمی هستند.
 ریاست شهردار در هیأت روستایی و بازی های بومی محلی

هیأت ورزش روستایی و بازی های بومی محلی به ریاست رضا رحیمی 
در چهار سال گذشته فعالیت خود را پشت سر گذاشته، کسی که همزمان 
مدیریت یکی از مناطق شهرداری قم را نیز عهده دار است و در مرحله 
ثبت نام جدید نیز برای ریاست چهار سال آینده این هیأت ورزشی ثبت نام 

کرده است.
 ۴ سال ریاست آقای متخصص در هیأت کوهنوردی

هیأت کوهنوردی و صعودهای ورزشی قم به ریاست مهدی مصطفی لو 
در چهار سال گذشته فعالیت کرده، کسی که تخصص این رشته ورزشی 
را دارد و علاوه بر اینکه از دانش و تخصص کوهنوردی برخوردار است، در 
زمینه تجهیزات کوهنوردی و صعودهای ورزشی نیز فعالیت های مثبتی 

انجام داده و ظاهرا یکی از کاندیداها برای شرکت در مجمع انتخابات تعیین 
رئیس چهار سال آینده این هیأت ورزشی به شمار می رود.

 هیأت شطرنج و احتمال ریاست مجدد رحمتی
هیأت شطرنج از جمله هیأت های ورزشی است که کاملا آرام و چراغ 
خاموش به فعالیت خود در عرصه قهرمانی، همگانی و آموزش این رشته 
می پردازد، هیاتی که به حداقل ها قانع است و در مجموعه ای کوچک زیر 
سکوهای سالن دو هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم در 
چهار سال گذشته به ریاست حسین رحمتی نشاط به فعالیت پرداخته، 
کسی که هم معلم ورزش است و هم از علاقمندان به این رشته ورزشی 
و متخصصین شطرنج محسوب می شود و نوع فعالیت وی در این هیات 
ورزشی به گونه ای بوده که چنانچه در انتخابات جدید شرکت کند، احتمال 

تمدید مجدد دوره چهار ساله ریاست وی قابل پیش بینی است.
 لزوم تغییرات در سه گانه قم پیش از پایان دوره ۴ ساله

از جمله هیأت های ورزشی که قبل از پایان دوره چهار ساله رئیس آن 
اکنون شرایط ثبت نام کاندیداها و برگزاری مجمع انتخابات دارد می توان 
به هیأت ورزش سه گانه اشاره کرد، هیاتی که متشکل از شنا، دوومیدانی و 
دوچرخه سواری یک رشته سخت و طاقت فرسا اما دیدنی و جذاب محسوب 

می شود.
ریاست این هیأت ورزشی در دو دوره چهار ساله بر عهده کاظم مجتبایی 
بوده، کسی که همزمان مسوولیت فرماندهی نیروی انتظامی استان قم را 
نیز عهده دار بود اما به دلیل پایان ماموریت وی در نیروی انتظامی و انتقال از 
قم، اکنون باید مقدمات برگزاری مجمع انتخابات آن توسط اداره کل ورزش 

و جوانان قم استان قم فراهم و رئیس جدید مشخص شود.
 بولینگ و بیلیارد جدیدترین هیأت ورزشی قم

امسال یک هیأت ورزشی جدید نیز به جمع هیأت های فعال ورزشی در 
قم اضافه شد، هیاتی به نام بولینگ و بیلیارد که مسوولیت سرپرستی آن 
به علی اکبر قاسمی سپرده شده است، کسی که مجموعه تفریحی رنگین 
کمان قم را مدیریت می کند و امکانات بسیار خوبی برای نخستین بار در قم 
برای رشته بولینگ در این مجموعه راه اندازی شده اما همچنان بیلیارد از 

محدودیت هایی برای فعالیت در ورزش قم برخوردار است.

6 هیأت  در برزخ 

خداحافظي 9 رئیس با ورزش قم 
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از فواید پروتئین بدون چربی برای بدن انسان 
پروتئین ماده اصلی تشکیل دهنده بافت های عضلانی بدن انسان است و پروتئین بدون 
چربی از بهترین گزینه ها برای تولید این بافت ها و پشتیبانی از دیگر بخش های بدن است. 
پروتئین بدون چربی )Lean Protein( یک ماده مغذی ضروری برای بدن انسان است. 
این ماده در انواع مختلف گروه های مواد غذایی یافت می شود. همچنین، این بهترین نوع 

پروتئین برای شما محسوب می شود و حداقل مقدار چربی را ارائه می کند.
پروتئین بدون چربی به طور معمول انرژی بیشتری در اختیار بدن شما قرار می دهد و 

در هر وعده بین 50 تا 55 کالری و تنها 1 تا 3 گرم چربی ارائه می کند.
مصرف پروتئین بدون چربی چگونه از بدن شما پشتیبانی می کند؟ 

پروتئین ماده اصلی تشکیل دهنده بافت های عضلانی بدن انسان است و پروتئین بدون 
چربی از بهترین گزینه ها برای تولید این بافت ها و پشتیبانی از دیگر بخش های بدن است.

پروتئین تشکیل و بازسازی اندام ها و کل عملکرد سیستم ایمنی را بهبود می بخشد.
پروتئین بدون چربی به لطف محتوای پروتئین زیاد و چربی کم برای رژیم های غذایی 
کاهش وزن نیز ایده آل است. این ماده مغذی احساس سیری را به خوبی ایجاد کرده و از 

هوس های غذایی که موجب پرخوری می شوند، پیشگیری می کند.
این نوع از پروتئین به طور ویژه برای افرادی که ورزش می کنند و در پی رشد و افزایش 
بافت عضلانی جدید هستند، بسیار خوب است. پروتئین بدون چربی بر رشد مو و ناخن ها 
و همچنین سلامت پوست شما اثرگذار است. این ماده مغذی تولید شیره های گوارشی، 
هورمون ها، هموگلوبین، ویتامین ها، و آنزیم های مختلف که در واکنش های شیمیایی 
بدن شما درگیر هستند را بهبود می بخشد. پروتئین بدون چربی برای تشکیل پادتن هایی 
که وظیفه مقابله با عفونت ها و مهاجمان خارجی دیگر را در بدن بر عهده دارند، ضروری 
است. دو جز تشکیل دهنده این نوع پروتئین شامل میوزین و اکتین به انقباض های 
عضلانی کمک می کنند که امکان حرکت سلول ها را فراهم می کند. با مصرف پروتئین 
بدون چربی ذخایر انرژی با کیفیت بالا در اختیار شما قرار می گیرد. این ماده مغذی 

اکسیژن و دی اکسید کربن را از طریق جریان خون انتقال می دهد.
کدام مواد غذایی حاوی پروتئین بدون چربی هستند؟ 

در ادامه فهرستی از برخی مواد غذایی که منابع خوبی برای پروتئین بدون چربی هستند، 
ارائه شده است:

تخم مرغ
تخم مرغ یکی از بهترین گزینه ها محسوب می شود زیرا سرشار از مواد معدنی، ویتامین 

ها، چربی های سالم، آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی ضروری برای مغز است.
تخم مرغ تنها ماده غذایی است که محتوای چربی )زرده( آن به طور کامل قابل 
جداسازی است و سفیده تخم مرغ سرشار از پروتئین است. سفیده تخم مرغ حاوی 11 
درصد پروتئین و صفر درصد چربی است. یک تخم مرغ بزرگ می تواند 6 گرم پروتئین و 
78 کالری در اختیار شما قرار دهد. 35 درصد کالری این ماده غذایی از پروتئین سرچشمه 

می گیرد.
گوشت گاو

یک استیک کوچک 20 گرم پروتئین، و یک استیک اندازه متوسط ممکن است حاوی 
50 گرم پروتئین باشد. روشی که شما استیک را تهیه می کنید در این که چه میزان مواد 
مغذی در آن باقی می ماند، نقش دارد. بهتر است استیک را در فر تهیه کرده یا کباب کنید 
تا بیشترین میزان محتوای پروتئین را در اختیار شما قرار دهد. اگر قصد استفاده از روغن 
را دارید نمونه های سالم مانند نارگیل، آووکادو، و کنجد را انتخاب کنید که عطر و طعم 

بسیار خوبی نیز به گوشت می بخشند.
مرغ و بوقلمون

ماکیان مانند مرغ و بوقلمون، منبع بسیار خوبی برای پروتئین بدون چربی هستند و 
انتخاب به مراتب سالم تری نسبت به گوشت قرمز محسوب می شوند. هم مرغ و هم 
بوقلمون حاوی پورین کمتر نسبت به گوشت قرمز هستند. با توجه به محتوای اسید اوریک 
زیاد، پورین ها از دلایل اصلی بیماری هایی مانند آرتریت هستند. زمانی که موضوع پخت 
و پز مطرح می شود، تهیه غذا با مرغ و بوقلمون یکی از ساده ترین گزینه هایی است که 

در اختیار شما قرار دارد.
ماهی و غذای دریایی

این گوشت ها حاوی پروتئین بدون چربی هستند، گزینه هایی سالم محسوب می شوند 
و دوزهای بالا از مواد مغذی ضروری مانند اسیدهای چرب امگا-3 را نیز ارائه می کنند.

ماهی تن زمانی که به صورت تازه مصرف شود حاوی چربی های با کیفیت بالا است. یک 
وعده از این ماهی می تواند 30 گرم پروتئین و 179 کالری در اختیار شما قرار دهد، در 
شرایطی که تنها یک درصد چربی دارد. توصیه می شود همواره ماهی تن تازه صید شده 
انتخاب شود زیرا انواع کنسروی حاوی نمک و مواد نگهدارنده زیاد هستند. میگو از کالری 
کمی برخوردار است، اما سرشار از اسیدهای چرب امگا-3 است. همچنین، آنها حاوی مواد 

مغذی دیگر مانند سلنیم و ویتامین B12 هستند.
محصولات لبنی

 افزون بر محتوای کلسیم و چربی کم، محصولات لبنی یکی دیگر از گزینه های خوب 
دیگر برای تامین پروتئین بدون چربی هستند. یک فنجان شیر بدون چربی حاوی 8.4 
گرم پروتئین و تنها 0.4 گرم چربی است. پنیر کاتیج از آنجایی که منشا حیوانی دارد حاوی 

پروتئین با کیفیت بالا است.
 این نوع پنیر حاوی 12 درصد پروتئین و 4 درصد چربی است.

افزون بر این، پنیر کاتیج سرشار از مواد مغذی دیگر مانند سلنیم، فسفر، و ویتامین های 
B2 و B12 است.

عدس
عدس سرشار از فیبر، پتاسیم، منیزیم، فولات، آهن، منگنز، و مس است.

یک فنجان عدس پخته 18 گرم پروتئین و 230 کالری در اختیار شما قرار می دهد. 
ترکیب عدس با غلات مانند برنج، برای کسب تعادل پروتئینی کامل ایده خوبی است، در 
شرایطی که اسید آمینه های ضروری و چربی کم را شامل می شود. اگر در تلاش برای 
کاهش مصرف گوشت هستید، مصرف عدس را افزایش دهید. البته به خاطر داشته باشید 

که پروتئین دریافتی از گوشت کیفیت بالاتری نسبت به منابع گیاهی دارد.

چند توصیه به دانش آموزان در آغاز سال تحصیلی جدید:

هنگام نشستن در کلاس قوز نکنید
با شروع سال تحصیلی، دانش آموزان باید نکاتی را درباره بهداشت و سلامت خود بدانند  

و نکات ایمنی در مدرسه را رعایت 
وزارت بهداشت همزمان با نخستین روزهای آغاز سال تحصیلی جدید،  در توصیه هایی 

از دانش آموزان که بیش از پیش مراقب سلامت خود باشند. 
در توصیه های وزارت بهداشت آمده است: اگر می خواهید بهتر رشد کنید، بهتر یاد بگیرید 
و بیشتر بتوانید بازی کنید، باید هر روز صبحانه کافی بخورید. همچنین پفک، چیپس، 
لواشک، یخمک، آبنبات باعث لاغری و کند ذهنی شما می شوند و بهتر است به جای آنها 
از نان و پنیر، تخم مرغ، گردو، میوه های تازه یا خشک مثل خرما، کشمش، انجیر و توت 

استفاده کنید. 
قبل از غذا خوردن و پس از دستشویی رفتن، دستان خود را با آب و صابون بشویید، 

پس از بازگشت از مدرسه نیز دست ها، صورت، پاها و جوراب های خود را خوب بشویید. 
برای مطالعه و نوشتن، فاصله مناسب صفحه با چشم های خود را رعایت کنید. 

هرگز با دست آلوده یا دستمال کثیف چشمان خود را نمالید، از فرو کردن مداد، خودکار 
و سایر لوازم التحریر نوک تیز در گوش هایتان خودداری کنید. هرگز مداد پاک کن و وسایل 
آلوده را به دهان تان نبرید. همچنین هرگز چیزی را به سمت دیگران پرتاب نکنید به 

خصوص اگر نوک تیز یا سنگین باشد. 
 هر هفته ناخن های خود را کوتاه کنید تا سلامت بمانید.  همچنین بهتر است شب ها زود 

بخوابید تا صبح سرحال و با نشاط به مدرسه بروید. 
 از دست فروش ها و دوره گردها خوراکی نخرید چون بیمار می شوید. در زنگ تفریح 
از خوراکی هایی بخورید که از خانه آورده اید یا از بوفه مدرسه خریده اید. مدرسه، خانه 
دوم شماست و آن را تمیز نگه دارید. باید بدانید خوردن میوه و سبزی در طول روز برای 
سلامت شما لازم است. قبل از خواب و بعد از هر وعده غذایی مسواک بزنید تا دندان های 

سالم، تمیز و دهانی خوشبو داشته باشید. 
مواظب دندان های خود باشید و با آنها پسته، فندق و بادام نشکنید. 

در مدرسه لیوان، حوله یا دستمال، صابون و مسواک مخصوص خودتان را به همراه ببرید. 
همیشه هنگام عطسه یا سرفه جلوی دهان و بینی خود را با دستمال کاغذی بگیرید و 

بعد آن را در سطل زباله بیندازید. 
از ریختن زباله در محیط مدرسه خودداری کنید تا بیمار نشوید.

 در روزهایی که نیاز به کتاب و دفترهای اضافه ندارید، آن ها را در کیف خود نگذارید.  از 
پوشیدن کفش تنگ نیز پرهیز کنید. 

 اگر چشمان شما نوشته های روی تخته را خوب نمی بیند یا موقع املا نوشتن زیاد عقب 
می افتید و بعضی کلمه ها را خوب نمی شنوید، به معلم و والدین خود بگویید تا شما را نزد 

پزشک برند. هنگام نشستن در کلاس قوز نکنید، تا کمتر خسته شوید. 
هنگام عبور از خیابان های شلوغ از پل های عابر پیاده یا قسمت های خط کشی شده عبور 

کنید. از دویدن و بازی کردن در خیابان ها پرهیز کنید. 
زنگ تفریح برای استراحت شماست، بنابراین همیشه به حیاط مدرسه بروید و از هوای 
آزاد استفاده کنید. هنگام راه رفتن یا بازی کردن در محیط مدرسه هرگز دیگران را هل 

ندهید. در خودرو در حال حرکت دست یا سر خود از پنجره بیرون نبرید. 
همچنین ورزش قند خون را کنترل کرده و خطر ابتلا به بیماری های قلبی _ عروقی را 
کاهش می دهد و از چاقی که عامل چند نوع سرطان است، جلوگیری می کند. بنابراین 
روزانه حداقل 30 دقیقه ورزش کنید. ورزش و تمرینات متناسب با فصل انجام دهید. 
در فصل گرم،  تمرینات و حرکات سبک، ملایم و با فاصله انجام دهید و در فصل سرما، 

حرکات و تمرینات را پی در پی و به تندی انجام دهید.
از آشامیدن نوشیدنی های خیلی سرد، نیم ساعت قبل از تمرین و یک ربع بعد از آن 
باید خودداری کرد. فاصله غذا خوردن تا شروع تمرینات ورزشی بهتر است کمتر از سه 
ساعت نباشد تا هضم و جذب  مواد غذایی به خوبی انجام گرفته و خون به مقدار کافی در 

دسترس ماهیچه ها باشد.

زمانی که بیشتر مردم درباره شکر صحبت می کنند، در واقع به ساکارز یا شکر خوراکی 
که از چغندر یا نیشکر تهیه می شود، اشاره دارند. 

دیابت، بیماری است که به واسطه سطوح بالای قند خون شناخته می شود، از این 
رو، افراد بسیاری فکر می کنند که مصرف شکر می تواند موجب این بیماری شود.  در 
شرایطی که مصرف مقادیر زیاد شکر افزوده ممکن است خطر ابتلا به دیابت را افزایش 
دهد، مصرف این ماده غذایی تنها تکه ای از پازل محسوب می شود.  عوامل دیگری 
از جمله رژیم غذایی کلی، سبک زندگی و ژنتیک نیز در میزان خطر ابتلا به دیابت 

تاثیرگذار هستند.
دیابت چیست؟ 

دیابت زمانی رخ می دهد که بدن دیگر توانایی تنظیم درست سطوح قند خون را ندارد.
این شرایط می تواند زمانی که پانکراس دیگر به میزان کافی انسولین تولید نمی کند، 
زمانی که سلول ها در برابر انسولین تولید شده مقاوم شوند و یا هر دو حالت شکل بگیرد.

انسولین، هورمونی است که انتقال قند از جریان خون به سلول ها را ممکن می سازد، 
از این رو، هر دو سناریو بالا به افزایش سطوح قند خون منجر می شوند.

سطوح بالای قند خون در بلند مدت می تواند به عوارضی مانند افزایش خطر بیماری 
قلبی، و همچنین آسیب عصبی و کلیوی منجر شود، از این رو، زیر کنترل داشتن آن 

اهمیت دارد.
دو نوع اصلی دیابت وجود دارند که هر یک بنابر دلایل مختلفی شکل می گیرند:

نوع 1: زمانی رخ می دهد که سیستم ایمنی به پانکراس حمله کرده و توانایی این اندام 
برای تولید انسولین را از بین می برد. نوع 2: زمانی رخ می دهد که پانکراس انسولین 
کافی تولید نمی کند، سلول های بدن دیگر به انسولین تولید شده واکنش نشان نمی 
دهند و یا هر دو. دیابت نوع 1 نسبتا نادر است و تا حد زیادی ژنتیک در آن نقش دارد و 
تنها 5 تا 10 درصد از تمام موارد دیابت را شامل می شود. دیابت نوع 2 که در این مطلب 
بر آن متمرکز خواهیم شد، بیش از 90 درصد موارد دیابت را شامل می شود و بیشتر به 

واسطه عوامل رژیم غذایی و سبک زندگی شکل می گیرد.
شکر چگونه متابولیز می شود؟ 

زمانی که بیشتر مردم درباره شکر صحبت می کنند، در واقع به ساکارز یا شکر خوراکی 
که از چغندر یا نیشکر تهیه می شود، اشاره دارند. ساکارز از یک مولکول گلوکز و یک 
مولکول فروکتوز که با یکدیگر پیوند تشکیل داده اند، ساخته شده است.  زمانی که 
ساکارز مصرف می کنید، مولکول های گلوکز و فروکتوز پیش از این که در جریان 
خون جذب شوند توسط آنزیم هایی در روده کوچک از هم جدا می شوند. این شرایط 
سطوح قند خون را افزایش می دهد و سیگنال ترشح انسولین به پانکراس ارسال می 
شود. انسولین، گلوکز را از جریان خون خارج و وارد سلول ها می کند، جایی که برای 
تولید انرژی بکار گرفته می شود. در شرایطی که مقدار کمی فروکتوز نیز می تواند توسط 
سلول ها جذب شده و برای تولید انرژی استفاده شود، بیشتر آن وارد کبد می شود، 
جایی که برای تولید انرژی به گلوکز تبدیل می شود یا به منظور ذخیره سازی به چربی 
تبدیل می شود. از آنجایی که فروکتوز می تواند به چربی تبدیل شود، مصرف زیاد آن 
به طور معمول سطوح تری گلیسیرید را افزایش می دهد که ممکن است خطر ابتلا به 
بیماری قلبی و کبد چرب را افزایش دهد. همچنین، سطوح اسید اوریک در خون انسان 
به واسطه سوخت و ساز فروکتوز افزایش می یابد. رسوب کریستال های اسید اوریک در 
مفاصل می تواند ابتلا به بیماری دردناک نقرس را موجب شود. اگر میزان قند مصرفی 
شما بیش از آن چیزی باشد که بدن می تواند برای تولید انرژی استفاده کند، مقدار اضافه 

به اسیدهای چرب تبدیل شده و در قالب چربی بدن ذخیره می شود.
آیا شکر خطر ابتلا به دیابت را افزایش می دهد؟

 مطالعات بسیاری نشان داده اند افرادی که به طور منظم نوشیدنی های شیرین شده 
مصرف می کنند با 25 درصد خطر بیشتر برای ابتلا به دیابت نوع 2 مواجه هستند. در 
حقیقت، نوشیدن تنها یک نوشیدنی شیرین شده با شکر در روز، جدا از افزایش وزنی 
که ممکن است موجب شود، می تواند خطر ابتلا به دیابت را 13 درصد افزایش دهد. 
افزون بر این، کشورهای که بالاترین میزان مصرف شکر را دارند با بالاترین آمار ابتلا به 
دیابت نوع 2 نیز مواجه هستند، در شرایطی که کشورهایی با کمترین میزان مصرف 
شکر، کمترین آمار ابتلا به این بیماری را نیز دارند. پیوند بین مصرف شکر و دیابت حتی 
پس از کنترل میزان کلی کالری مصرفی، وزن بدن، مصرف الکل و انجام ورزش همچنان 
برقرار است. در شرایطی که این مطالعات ثابت نکرده اند که شکر موجب دیابت می شود، 
ارتباط بین این دو قوی به نظر می رسد. پژوهشگران بسیاری بر این باورند که شکر خطر 
دیابت را هم به صورت مستقیم و هم به صورت غیر مستقیم افزایش می دهد. شکر می 
تواند خطر دیابت را به صورت مستقیم افزایش دهد زیرا فروکتوز بر کبد اثرگذار است و 
می تواند خطر کبد چرب، التهاب و مقاومت به انسولین را افزایش دهد. این اثرات ممکن 
است تولید غیر طبیعی انسولین در پانکراس را موجب شده و خطر ابتلا به دیابت نوع 2 
را افزایش دهد. مصرف مقادیر زیاد شکر می تواند به صورت غیر مستقیم نیز خطر بیشتر 
دیابت به واسطه افزایش وزن و چربی بدن را در پی داشته باشد که عوامل خطرآفرین 
جداگانه برای ابتلا به دیابت هستند. مطالعات صورت گرفته روی حیوانات نشان داده 
اند که مصرف مقدار زیاد شکر ممکن است در ارسال سیگنال لپتین، هورمونی مسئول 
احساس سیری، اختلال ایجاد کرده و به پرخوری و افزایش وزن منجر شود. برای کاهش 
اثرات منفی مصرف شکر فراوان، سازمان بهداشت جهانی توصیه می کند که کمتر از 
10 درصد از کالری روزانه از قندهای افزوده تامین شود که به طور طبیعی در مواد 

غذایی وجود ندارند.
قندهای طبیعی اثری مشابه ندارند

 در شرایطی که مصرف مقادیر زیاد از قندهای افزوده با دیابت پیوند خورده است، 
شرایطی مشابه برای قندهای طبیعی صادق نیست. قندهای طبیعی در میوه ها و سبزی 
ها یافت می شوند و طی فرآیند تولید یا پردازش افزوده نمی شوند. از آنجایی که این 
نوع قندها در شبکه ای از فیبر، آب، آنتی اکسیدان ها و مواد مغذی دیگر وجود دارند، به 
آرامی گوارش و جذب می شوند و احتمال کمتری دارد موجب افزایش سریع و ناگهانی 
قند خون شوند. همچنین، میوه ها و سبزی ها با توجه به وزن دارای قند کمتری نسبت 
به بسیاری از غذاهای پردازش شده هم وزن خود هستند، از این رو، مصرف آنها را 
راحت تر می توان زیر کنترل داشت. به عنوان مثال، یک هلو با توجه به وزن خود تقریبا 
دارای 8 درصد قند است، در شرایطی که یک شکلات اسنیکرز حاوی 50 درصد قند 
است. در شرایطی که نتایج پژوهش ها یکدست نیستند، برخی مطالعات نشان داده اند 
که مصرف حداقل یک وعده میوه در روز در مقایسه با عدم مصرف میوه خطر دیابت را 

7 تا 13 درصد کاهش می دهد.
درباره آبمیوه چطور؟ 

نتایج پژوهش ها درباره نوشیدن آبمیوه و افزایش خطر دیابت نیز یکدست نیستند.
برخی مطالعات پیوندی بین نوشیدن آبمیوه و ابتلا به دیابت را نشان داده اند، که 
شاید دلیل آن محتوای قند بیشتر و فیبر کمتر آبمیوه باشد. با این وجود، همه مطالعات 
نشان دهنده نتیجه ای مشابه نبوده اند، در نتیجه، به انجام پژوهش های بیشتر در این 

زمینه نیاز است.
درباره شیرین های کننده های طبیعی چطور؟ 

اگرچه شیرین کننده های طبیعی مانند عسل، شربت افرا یا آگوا از منابع گیاهی 
طبیعی سرچشمه می گیرند، اما همانند شکر خوراکی روند پردازش قابل توجهی را پشت 
سر می گذراند. این محصولات حاوی مقادیر زیادی ساکارز و فروکتوز هستند و زمانی 
که در پخت و پز استفاده می شوند به عنوان منابع قند افزوده در نظر گرفته می شوند. 
از این رو، همانند قندهای افزوده دیگر باید حد اعتدال را در مصرف آنها رعایت کرد و 
در حالت ایده آل کمتر از 10 درصد از کالری های دریافتی روزانه شما را تشکیل دهند.

آیا شیرین کننده های مصنوعی خطر دیابت را افزایش می دهند؟
 شیرین کننده های مصنوعی توسط انسان تولید می شوند و مواد شیرینی هستند 
که انسان برای انرژی نمی تواند آنها را متابولیز کند. بر همین اساس، آنها شیرینی بدون 
هیچ کالری را فراهم می کنند. اگرچه شیرین کننده های مصنوعی سطوح قند خون 
را به ناگاه و سریع افزایش نمی دهند، اما همچنان با مقاومت به انسولین و دیابت نوع 

2 پیوند خورده اند.
نوشیدن تنها یک قوطی نوشابه رژیمی در روز در مقایسه با نوشابه معمولی با افزایش 
25 تا 67 درصدی خطر دیابت نوع 2 پیوند خورده است. این که چرا شیرین کننده های 
مصنوعی خطر دیابت را افزایش می دهند، روشن نیست، اما چند نظریه در این زمینه 
وجود دارند. بنابر یک نظریه، محصولات حاوی شیرین کننده های مصنوعی هوس های 
غذایی برای خوراکی های شیرین را افزایش می دهند و به مصرف بیشتر شکر و افزایش 
وزن منجر می شوند که خطر ابتلا به دیابت را افزایش می دهند. نظریه ای دیگر بیان 
می کند که شیرین کننده های مصنوعی در توانایی بدن برای جبران درست کالری های 
دریافتی از شکر اختلال ایجاد می کند زیرا مغز مزه شیرین را با کالری صفر ارتباط می 
دهد. همچنین، برخی پژوهش ها نشان داده اند که شیرین کننده های مصنوعی می 
توانند نوع و تعداد باکتری های ساکن روده بزرگ را تغییر دهند که ممکن است به عدم 
تحمل گلوکز، افزایش وزن و دیابت منجر شود. در شرایطی که به نظر می رسد بین 
شیرین کننده های مصنوعی و دیابت ارتباطی وجود دارد، پژوهش های بیشتری برای 

درک بهتر و دقیق این ارتباط نیاز است.
عوامل خطرآفرین دیگر برای دیابت 

در شرایطی که مصرف مقادیر زیاد قند افزوده با افزایش خطر دیابت پیوند خورده 
است، عوامل دیگری نیز در این زمینه نقش دارند که از آن جمله می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
وزن بدن: پژوهش ها نشان داده اند که چاقی یکی از عوامل خطرآفرین اصلی برای 
دیابت نوع 2 است، اما از دست دادن 5 تا 10 درصد وزن بدن می تواند این خطر را 

کاهش دهد.
ورزش: افرادی که یک سبک زندگی کم تحرک را دنبال می کنند، در مقایسه با آنهایی 
که فعال هستند، دو برابر احتمال بیشتری دارد به دیابت نوع 2 مبتلا شوند. تنها 150 

دقیقه فعالیت بدنی با شدت متوسط در هفته می تواند این خطر را کاهش دهد.
سیگار کشیدن: کشیدن 20 نخ سیگار یا بیشتر در روز خطر دیابت را بیش از دو برابر 

افزایش می دهد، اما ترک سیگار می تواند خطر را به حالت عادی بازگرداند.
آپنه خواب: آپنه خواب، شرایطی که در آن مسیر تنفس هنگام خواب مسدود می شود، 

یک عامل خطرآفرین منحصر به فرد برای دیابت است.
ژنتیک: اگر یکی از والدین شما به دیابت نوع 2 مبتلا باشد، خطر ابتلا به این بیماری 
40 درصد افزایش می یابد و اگر هر دو به آن مبتلا باشند، میزان خطر تا 70 درصد 

افزایش می یابد.
رژیم غذایی مناسب برای کاهش خطر دیابت 

افزون بر کاهش مصرف قندهای افزوده، تغییرات بسیاری را می توانید برای کاهش 
خطر دیابت مد نظر قرار دهید: یک رژیم غذایی حاوی مواد غذایی کامل را دنبال کنید. 
رژیم های غذایی سرشار از مغزهای خوراکی، میوه ها، سبزی ها و غلات کامل با کاهش 
خطر دیابت پیوند خورده اند. قهوه بنوشید. نوشیدن قهوه ممکن است خطر ابتلا به 
دیابت نوع 2 را کاهش دهد. هر فنجان قهوه روزانه با 7 درصد خطر کمتر دیابت مرتبط 
است.  سبزی های برگدار سبز مصرف کنید. دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از 
سبزی های برگدار سبز با 14 درصد خطر کمتر دیابت پیوند خورده است. اگر کاهش 
مصرف قندهای افزوده برای شما دشوار به نظر می رسد، می توانید این روند را با کاهش 
مصرف نوشیدنی های شیرین شده با شکر آغاز کنید که یکی از منابع اولیه قندهای 

افزوده در برخی رژیم های غذایی مانند رژیم غذایی استاندارد آمریکایی هستند.
این تغییر کوچک می تواند اثری بزرگی به همراه داشته باشد.

فهرست مواد تشکیل دهنده و جدول مواد مغذی محصولات مختلف را به دقت مطالعه 
کنید زیرا بیش از 50 نام مختلف برای قند در محصولات غذایی استفاده می شود. 

شناخت آنها نخستین گام برای کاهش مصرف است.

آیا شکر موجب دیابت می شود؟ 

 

یک شرکت توسعه تجهیزات امنیتی یک سیستم 
هوش مصنوعی جدید توسعه داده است که می تواند 
با دقت 99 درصد، حاملین اسلحه را شناسایی کرده و 

به پلیس اطلاع دهد.
شرکت "آتنا" )Athena( یک سیستم دوربینی ابداع 
کرده که از فناوری هوش مصنوعی و فناوری ابری 
برای شناسایی اسلحه و اطلاع به مقامات استفاده 

می کند.
این شرکت می گوید به دلیل اینکه این سیستم 
می تواند سلاح ها را شناسایی کند و به سرعت به پلیس 
اطلاع دهد، قادر است از ورود مجرمان به برخی از 
مکان های عمومی مانند مدارس و شرکت ها جلوگیری 
کند. این سیستم در حال حاضر در دبیرستانی به 
وارمینستر پنسیلوانیا  نام Archbishop Wood در 
نصب شده است. هنگامی که سیستم اسلحه ای را در 
نزدیکی تشخیص می دهد، از فضای ابری برای ارسال 
این اطلاعات به ماموران استفاده می کند. همچنین 
می تواند فیلم مورد نظر را از طریق یک اپلیکیشن به 
صورت زنده برای پلیس پخش کند. کاربران همچنین 
امنیتی  سیستم های  سایر  به  را  دوربین  می توانند 

شخص ثالث وصل کنند، به این ترتیب قفل کردن 
درب ها یا توقف آسانسورها امکان پذیر است. تشخیص 
اشتباه برای سیستم های امنیتی مبتنی بر دوربین، 
یک مشکل است و این امر به ویژه برای آن دسته 
توانایی هشدار مستقیم  امنیتی که  از دوربین های 
به پلیس را دارند، یک نقص بزرگ است. اما شرکت 
"آتنا" ادعا می کند که ضریب تشخیص درست این 
سیستم 99 درصد است. سازندگان آن می گویند با 

طراحی این سیستم به دنبال مقابله با جرائمی نظیر 
دعوا و چاقوکشی هستند و انتظار دارند نسخه اولیه 
این سیستم به زودی طی ماه های آینده اجرایی شود. 
"آتنا" انواع مختلف سیستم های امنیتی خود را در 
چند قیمت ارائه می دهد، اما هزینه اشتراک یکی از 
آنها که شامل تشخیص اسلحه، قفل درب، متوقف 
کردن آسانسور و پخش مستقیم است، ماهیانه 100 

دلار برای هر دوربین است.

رای شورا 
پرونده کلاسه : 9709988603300261 شعبه 33 حقوقی مجتمع شورای حل و اختلاف 

شهید بهشتی کرمانشاه نصمیم نهایی شماره :9709978603300467
خواهان : آقای کامبیز نادری فر فرزند علی به نشانی استان کرمانشاه – شهرستان کرمانشاه 

– شهر کرمانشاه – الهیه – میدان رسالت – بلوار گلها – کوی اطلس – کوی سوم 
خوانده : اقای کیومرث زرگوش فرزند خسرو به نشانی 

خواسته : مطالبه وجه بابت ....
گردشکار : در وقت فوق العاده جلسه شعبه سی و سوم شورای حل و اختلاف مجتمع ا 
شهید بهشتی کرمانشاه تشکیل است پرونده کلاسه 970264 از دفتر واصل تحت نظر و 
بازرسی می باشد . نظر یه مشورتی اعضای شورا منعکس در پرونده است با توجه به محتویات 

پرونده پایان رسیدگی را اعلام و به شرح ذیل انشا رای می نماید . 
رای شورا 

در خصوص دادخواست کامبیز نادری به طرفیت خوانده کیومرث زرگوش به خواسته الزام 
به انتقال سند خودرو سورای PK  به شماره پلاک 664 ج 65 ایران 19 نظر به محتویات 
پرونده اظهارات خواهان در دادخواست تقدیمی و جلسه دادرسی و ملاحظه تصاویر مبایعه 
نامه و سند انتقال رسمی سند خودرو بنام خوانده و عدم حضور در جلسه رسیدگی علا رغم 
دعوت به دادرسی دعوی را وارد تشخیص و به استناد مواد 10 و 362 قانون مدنی و مواد 198 
-  515 – 519  قانون آیین دادرسی مدنی حکم به محکومیت خوانده به حضور در یکی از 
دفاتر رسمی ثبت اسناد و انتقال سند خودرو شماره فوق بنام خواهان و هزینه دادرسی به 
میزان هفتاد و شش هزار و پانصد تومان صادر و اعلام می نماید . رای صادره غیابی و ظرف 
بیست روز از تاریخ ابلاغ قابل وا خواهی در این شعبه و بیست روز پس از آن قابل تجدید نظر 

در محاکم عمومی استان کرمانشاه می باشد . مسعود گراوند 
قاضی شعبه 33 شورای حل و اختلاف کرمانشاه 

---------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه : کلاسه 139704030011001082 

بدینوسیله به اقای فرشید نوروزی ، فرزند: قیاسعلی کد ملی 4283657311 بدهکار 
پرونده کلاسه  139704030011001082 )کلاسه بایگانی 9701147 ( که برابر گزارش 
مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 531940022 
مورخ 1394/08/27 بین شما و بانک رفاه شعبه امین قم مبلغ 44/277/920 ریال بدهکار 
می باشید و از تاریخ 1397/04/24 روزانه مبلغ 24/267 ریال )که طبق مندرجات قرارداد 
محاسبه می گردد( و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار 
درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این 
اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می 
گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت 
در روزنامه چاپ و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و 
در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب 

خواهد شد. )م الف 16538(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی 

---------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه : کلاسه 139704030011001076 

بدینوسیله به اقای امیرمنصور بشری ، فرزند: عباس کد ملی 0380801779 بدهکار 

پرونده کلاسه 139704030011001076  )کلاسه بایگانی 9701141 ( که برابر گزارش 
مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 191930022 
مورخ 1393/11/06 بین شما و بانک رفاه شعبه امین قم مبلغ 33/712/984 ریال بدهکار 
می باشید و از تاریخ 1397/04/24 روزانه مبلغ 8/614 ریال )که طبق مندرجات قرارداد 
محاسبه می گردد( و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار 
درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این 
اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می 
گردد. از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک نوبت 
در روزنامه چاپ و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و 
در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه شما تعقیب 

خواهد شد. )م الف 16538(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی 

---------------------------------------
آگهی ابلاغ اجرائیه : کلاسه 139704030011001517/1

 بدینوسیله به اقای مهدی کبیری ، فرزند: رضا ش ش : 21213، با کد ملی 0382140419 
از قم بدهکار سند ازدواج شماره 9899 مورخ 1381/06/25 دفتر ازدواج 35 قم ابلاغ می 
گردد که خانم مریم رحمت اللهی، فرزند رضا باستناد سند مذکور جهت وصول مهریه 
به میزان تعداد 250 عدد سکه طلای تمام بهار آزادی مبادرت به صدور اجرائیه نموده 
و پرونده تحت کلاسه 139704030011001517/1 ) با شماره بایگانی 9701610( در 
شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته نشده 
است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده 
18 آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر مب گردد لذا 
لازم است ظرف مدت 10 روز از انتشار این آگهی )که به منزله الاغ اجرائیه است( نسبت 
به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد شد. این 
اگهی فقط در همین یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در صورت بازداشت اموال( 

منتشر نخواهد شد. 
)م الف 16539(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی 
---------------------------------------

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای روح اله همایونی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت 
ششدانگ پلاک 4041/ 292/2481 اصلی بخش پنج قم که در صفحه 267 دفتر 2811 ذیل 
194031 برابر سند قطعی 159478- 1395 /29/01 دفتر 8 قم بنامش ثبت شده مفقود 
گردیده لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به 
این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. 
) م الف 16532(
محمدرضا ادیبان
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

به جای پاسپورت، صورت تان را نشان دهیدتشخیص اسلحه و اطلاع به پلیس توسط هوش مصنوعی
 یکی از خطوط هوایی آمریکا اقدام به راه اندازی اولین سیستم کامل شناسایی بیومتریک 

می کند که نیاز به بررسی گذرنامه را از بین خواهد برد.
خطوط هوایی دلتا)Delta Air Lines( در حال راه اندازی اولین "ترمینال بیومتریک" در 
ایالات متحده است. این شرکت هواپیمایی از سیستم شناسایی چهره در ورود، چک امنیتی 
و سوار شدن به هواپیما در فرودگاه بین المللی هارتسفیلد-جکسون آتلانتا استفاده خواهد 
کرد، همانند سیستم هایی که در حال حاضر در دبی و استرالیا وجود دارد، اما جامع تر از 
سیستم های بیومتریکی است که در حال حاضر در فرودگاه های دیگر در ایالات متحده 

آمریکا استفاده می شود.
مسافرانی که می خواهند از تشخیص چهره استفاده کنند، به یک کیوسک در لابی 
دسترسی خواهند داشت که می توانند بر روی گزینه "Look" کلیک کنند و به دوربین نگاه 
کنند. هنگامی که نماد سبز بر روی صفحه چشمک بزند، می توانند کار خود را ادامه دهند.

دلتا که قصد دارد اسکن اثر انگشت را نیز استفاده کند، می گوید: مسافران می توانند از این 
سیستم به جای گذرنامه استفاده کنند تا از این طریق از ایست های بازرسی عبور کنند، اما 
هنوز به گذرنامه خود برای استفاده در دیگر فرودگاه های غیر مجهز به سیستم بیومتریک 

نیاز دارید. اگر چه شاید زمانی برسد که دیگر به گذرنامه ها نیازی نباشد.
حامیان حفظ حریم خصوصی نگران خطرات امنیتی موجود در اسکن چهره هستند، به 
ویژه به این دلیل که این یک فرآیند غیر انتخابی است. به عنوان مثال، "جنیفر لینچ" از بنیاد 
مرزهای الکترونیکی می گوید که او این سیستم را به عنوان تهدیدی برای حقی که قانون 

اساسی آمریکا برای حق سفر و ارتباط نامحدود قائل شده است، می داند.
با این حال، دیگران می گویند این سیستم باعث می شود که فرآیند پرواز هواپیماهای 

مسافربری تسهیل شود.
سیستم تشخیص چهره در حال تبدیل به یک گزینه رایج در ترمینال های حمل و 
نقل در سراسر جهان است که طرفداران آن، امنیت ملی را به عنوان مشوق اصلی در نظر 

می گیرند که البته در این رابطه موفق هم عمل کرده است.

دستگاه قابل حمل ردیابی سرطان ساخته شد
 به تازگی یک دستگاه قابل حمل ساخته شده که با بررسی نمونه مایعات بدن انسان می 

تواند سرطان و سکته قلبی را ردیابی کند.
یک دستگاه کوچک و قابل حمل  می تواند به سرعت و با دقت سرطان و حمله قلبی را 
تشخیص دهد. دانشمندان ادعا می کنند این دستگاه  کمک می کند فرایندهای تشخیص 

سرطان در سراسر جهان راحت تر انجام شود.
محققان دانشگاه گلاسگو یک دستگاه ابداع کرده اند که از چند حسگر تشکیل شده 
است. این دستگاه به اپلیکیشن موبایل متصل می شود و مولکول های ریز مختلف در 
مایعات بدن انسان را اندازه گیری می کند.  دانشمندان با اندازه این مولکول ها ) که 
متابولیت نامیده می شود( می توانند سلامت بیمار یا میزان گسترش بیماری در بدن فرد 
را رصد کنند.  به گفته آنان قابلیت ردیابی سریع این دستگاه برای شناسایی حمله قلبی، 
سرطان و سکته مناسب است. در حال حاضر مولکول های متابولیت با روش های پرهزینه 
و گرانبها  سنجیده می شود که نیازمند تجهیزات سنگین هستند. این دستگاه جدید بر 
محور یک تراشه سیلیکونی ساخته می شود که تولید آن ارزان است و بیشتر اوقات در 
دستگاه های عکسبرداری کاربرد دارد. این تراشه که نیمه رسانا است از ناخن فرد کوچکتر 
است و به چند قسمت تقسیم می شود تا همزمان 4 متابولیت را درمایعات بدن انسان 
ردیابی و اندازه گیری کند.  این دستگاه تاکنون توانسته چند متابولیت مرتبط با سکته قلبی 

و سرطان پروستات را ردیابی کند.

گونه جدید ماهی با رنگ های نئونی کشف شد
 محققان یک ماهی کوچک مرموز با رنگ های نئون زرد و صورتی کشف کرده اند که 

درعمق 120 متری آب در تنگه های صخره ای واقع در نزدیکی برزیل زندگی می کند.
 به تازگی یک ماهی نئون زرد و صورتی در اعماق اقیانوس آتلانتیک کشف شده است. 
این ماهی نخستین بار در عمق 120 متری سطح آب رصد شد.   ماهی مرموز در تنگه های 
صخره ای زندگی می کند که نور خورشید در آنجا بسیار کم است.  محققان این ماهی را 
آفرودیت نام گذاری کرده اند. آفرودیت فقط در فاصله 965 کیلومتری ساحل برزیل زندگی 
می کند. به گفته آنان گونه نر این ماهی به رنگ صورتی و زرد و گونه ماده آن  پرتقالی رنگ 
است.  جالب آنکه محققان هنگام کشف ماهی، چنان مجذوب آن شدند که متوجه نشدند 

یک کوسه بالای سرآنان شنا می کند.
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مدیردرمان تأمین اجتماعی استان قم :

۵۸ درصد از مردم استان قم بیمه تأمین اجتماعی هستند 

سال ۸۶ بود که کلنگ زنی بیمارستان امام رضا)ع( امیدی در دل مردم قم برای دریافت خدمات 
ارزان تر درمانی ایجاد کرد. تحقق این وعده اما تا سال ۹۲ طول کشید. این بیمارستان ابتدای افتتاح 
حتی مسیر دسترسی مناسبی نداشت و هر هفته خبرهایی از به دنیا آمدن کودکان در تاکسی و 

در مسیر بیمارستان مخابره می شد.
حالا که این روزها مشکلات بیمارستان امام رضا)ع( کم کم در حال حل شدن است، این فکر 
در بسیاری ایجاد شده که چرا قم با ۷۵۰ هزار پرداخت کننده حق بیمه که نسبت به بسیاری از 

استان ها جمعیت بیشتری است، تنها باید یک بیمارستان تأمین اجتماعی داشته باشد؟
مقایسه وضعیت قم با استان هایی مانند یزد و اصفهان و ... در دریافت خدمات درمان مستقیم 
از تأمین اجتماعی وقتی کامل می شود که حق بیمه پرداخت شده در قم را هم با این استان ها 

مقایسه کنیم.
برای بررسی این موضوعات گفت وگویی با داوود علی محمدی مدیر درمان تأمین اجتماعی استان 
قم انجام داده ایم. او می گوید تأمین اجتماعی قم به ۱۰۰ تخت ملکی درمانی دیگر نیاز دارد. با این 
حال مقایسه درآمدها و خدمات تأمین اجتماعی در قم و دیگر استان ها را نمی پسندد و معتقد است 

شاخص های دیگری در این عرصه دخیل هستند که باید آنها را هم در نظر آورد.
گفت وگوی مدیردرمان تأمین اجتماعی استان قم را در زیر می خوانید:

ابتدا در مورد سهم درآمدی قم در حوزهٔ بیمهٔ تأمین اجتماعی و تعداد نفرات تحت 
پوشش آن بفرمایید.

نکته اول که بسیاری دقت نمی کنند این است که سازمان تأمین اجتماعی به دو قسمت کاملًا 
مجزا تقسیم می شود. یک قسمت بیمه است و یک قسمت درمان. ما دو مجموعه مستقل هستیم 
و من یک نیروی انسانی نمی توانم به آنها بدهم. به همین دلیل در مرد سهم درآمدی فقط می توانم 

از دکتر دادخواه مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم نقل قول کنم.
در بخش درمان تأمین اجتماعی دو قسمت داریم یکی درمان مستقیم و یکی درمان غیرمستقیم. 
درمان مستقیم تمام هزینه های بیماران بیمه شده تأمین اجتماعی را خود سازمان پرداخت می کند 

و در درمان غیرمستقیم فرانشیز می دهد.
مثلًا برای بیمارانی که در بیمارستان دانشگاه بستری می شوند درمان غیرمستقیم ۹۰ درصد را 
پرداخت می کند و سهم بیمار ۱۰ درصد می شود یا در ویزیت، ۷۰ درصد سهم بخش دولتی را 
تأمین اجتماعی پرداخت می کند. اگر هم مردم گاهی بیشتر پرداخت می کنند به دلیل اتفاقات 
بدی است که در نرخ گذاری افتاده و در بخش دولتی و خصوصی تفاوتی وجود دارد که مردم آن 

را می پردازند.
حالا بخواهم برگردم به سؤال شما، ما حدوداً ۷۵۰ هزار بیمه شده در استان قم داریم و از یک 
میلیون و دویست و نود و هفت هزار نفر جمعیت می شود گفت تقریباً ۵۸ درصد از مردم استان 

قم بیمه تأمین اجتماعی هستند. تا آنجا که من می دانم دریافت و پرداختمان تقریباً برابر است.
چیزی که در استان قم هست تا آنجا که من از آقای دادخواه شنیدم حدود بیش از ۹۰۰ میلیارد 
تومان دریافت بوده که پرداخت هم تقریباً در قسمت درمان همین عدد بوده و ما چیزی متأسفانه 

در قم برای سرمایه گذاری نداریم.
درمان مستقیم و غیرمستقیم مدیریت درمان تأمین اجتماعی در قم چه وضعیتی 

دارد؟
ما در درمان غیرمستقیم بیش از ۸۰۰ مرکز طرف قرارداد داریم که با ما کار می کنند و جالب 
است ما بیشترین هزینه ما اینجاست که بین ۷۵ تا ۸۰ درصد پرداختی ما در درمان غیرمستقیم 
است؛ اما همه دنبال درمان مستقیم هستند در حال که در قم تا چند سال پیش اصلًا وجود 

خارجی نداشت. صرفاً درمان های سرپایی بود.
من همیشه می گویم که برای درمان سرپایی مردم آنچنان معضل ندارند چون مخصوصاً در قم 
مؤسسات و مراکز خیریه طرف قرارداد فوق العاده قوی هستند و خیلی خوب رسیدگی می کنند و 
مردم دچار فاجعه نمی شوند. ما آنجایی وارد شویم و نقشمان پررنگ باشد که فاجعه ای قرار است 

به خانواده وارد شود.
از مجموعه های خیریه نام بردید که مردم گلایه دارند از اینکه این بخش نهایتاً در 
ویزیت همراهی دارند اما در حوزه های دیگر با تعرفه بخش خصوصی برخورد می کنند. 

نظر جنابعالی چیست؟
من در جایگاهی نیستم که بخواهم قضاوت کنم. ولی در برخی موضوعات واقعاً به عنوان خیریه 
رفتار می شود اما در برخی موضوعات واقعاً تعرفه خصوصی است و به اسم خیریه یا هر چیز دیگر 

که البته باید راجع این مسائل به صورت تخصصی و کارشناسی صحبت کرد.
در برخی مراکز خیریه هم فقط ویزیت خیریه است و باقی بخش ها تعرفه خصوصی است. این 

را هم کارشناسی می گویم.
سؤال اصلی این است: ما ۷۵۰ هزار بیمه شده در استان داریم آیا بیمارستان امام 

رضا)ع( متناسب با این جمعیت است؟
نیست

نسبت به استان های دیگر چه؟
خیلی تفاوتی ندارد. اولًا شما وقتی راجع به درمان می خواهید صحبت کنید باید چند آیتم را 
کنار همدیگر بگذارید. ما یک سطح بندی داریم. که اگر جمعیت از ۲۰ هزار نفر بالا رفت باید یک 

درمانگاه درست کنید. اگر از ۴۰ هزار نفر بالاتر رفت اقدام خودش را و به همین ترتیب.
اینکه در کشور ما یک نماینده از لابی و قدرتش استفاده می کند و برای ۶ هزار نفر جمعیت فلان 

اقدام را می کند که اگر نکند وزیر را استیضاح می کند، من مخالفم.
ما در درمان غیرمستقیم بیش از ۸۰۰ مرکز طرف قرارداد داریم که با ما کار می کنند و جالب 
است ما بیشترین هزینه ما اینجاست. مصلحت پدر مملکت ما را در آورده. هزینه ها را بالا می بریم. 
در حالی که وقتی امکان یا قانون و نیازش نیست می شود با بستن قرارداد با یک درمانگاه به رفع 
نیاز مردم اقدام کرد و هزینه ای هم به کشور تحمیل نکرد. با این کار می شود مقادیر زیادی پول را 
ذخیره و در جای دیگر سرمایه گذاری کرد. اما ما وقتی صحبت می کنیم می گویند یک جمعیت 
۸۰ هزارنفری در نجف آباد یا خمینی شهر و... داریم که نمی توانیم بگوییم بروید اصفهان. باید 
بیمارستان داشته باشند. ما در استان اراک چند بیمارستان داریم که جمعیت بیمه شده کل استان 
هم با ما خیلی فرق ندارد. اما به دلیل تنوع شهرهایی که وجود دارد مجبورند برای محلات هم 
بیمارستان یا درمانگاه بسازند. بعد این می شود که می گوییم استان مرکزی مثلًا ۱۰ مرکز دارد اما 
در قم ۴ مرکز داریم. نمی شود اینگونه مقایسه کرد چون قم تک شهرستان است. اما از نظر اقتصاد 

درمان توجیه دارد که در قم سرمایه گذاری شود چون قم جمعیت متمرکز دارد.
تأمین اجتماعی ۱۰ هزار تخت در کشور دارد و استان ۱۲۰ تخت دارد. تعداد بیمارانی که سال 
گذشته بستری کردیم ۱۲ هزار بیمار بوده. بیماران ما که در مراکز دانشگاهی و غیره خوابیده اند 
۶۶ هزار نفر بوده که روی هم ۷۸ هزار نفر می شود. ۱۴ درصد جمعیت استان را پوشش می دهیم 
چیزی که در کشور هم تقریباً همین است. اما یک فرقی که دارد این است که جمعیت اینجا 

متراکم است و منطقی است که بهتر از دیگر جاها باشد.
 مدیران قبل از شما طبق قانون مکلف بودند به تناسب جمعیت بیمارستان احداث 

کنند. اگر طبق تکلیف بود باید چند بیمارستان داشتیم؟
ما الآن هم که نگاه می کنیم اگر بین ۸۰ تا ۱۰۰ تخت درمان ملکی داشته باشیم دیگر کفایت 
می کند. اگر کل بیمارستان های قم را تأمین اجتماعی کنید همین شلوغ را دارد. بهتر که نخواهد 
شد بدتر هم می شود. چون رایگان است و کلی مریض از استان ها و شهرهای دیگر داریم. الآن 
نوبت تعویض مفصل بعضی پزشکان ما به ۳ و ۴ سال رسیده. در واقع ما ۱۰۰ تخت دیگر داشته 

باشیم به تعادل می رسیم.
قانون چه می گوید؟

تأمین اجتماعی قانونش این است که از پولی که ما می گیریم برای بیمه باید ۹ بیست و هفتم 
برای درمان بیماران اختصاص داده شود که این عدد الآن ۱۱ و نیم بیست و هفتم است. به دلیل 
اینکه درمان گران شده، قیمت ها بالا رفته این میزان سهم شما شده. قانون درصدی مشخص 
نکرده فقط گفته در دو قسمت درمان ملکی و غیر ملکی خدمات بدهید که ما می دهیم. اگر من 
صحبت می کنم بر اساس عدالت اجتماعی است که در کشور وجود دارد. نباید چون از مرکز دور 

هستم حقم خورده شود.
در مورد ساخت بیمارستان امام رضا)ع( اگر آنچه امروز اتفاق افتاده در گذشته و موعد 

خودش اتفاق افتاده بود الآن چه وضعیتی داشتیم؟
یک بیمارستان دیگر داشتیم. اما یک چیزی را به شما بگویم. من سوار بر اقدامات گذشتگان شدم 
تا توانستم امروز بیمارستان را راه اندازی کنم. و این افتخار نصیب ما شد. البته من همیشه گفتم اگر 
بگویند افتخاراتت چیست می گویم کارهایی که نکردم چرا که گاهی یک اقدام صورت می گیرد اما 

زیانی به سرمایه بیمه گذاران وارد می کند.
امروز اگر در حوزه درمان تأمین اجتماعی از شما بپرسند نیاز قم چیست چه پاسخی 

دارید؟
در دو سه حوزه است. یکی افزایش تعداد تخت ها متناسب با شرایط و اساس کارشناسی. نه اینکه 

به زور تبلیغات باشد. دوم آموزش فرهنگ اجتماعی در کرامت انسانی.
الآن بیشترین کاری که ما می کنیم در این زمینه است. کار فرهنگی زمان بر و غصه دار و با هزینه 
فردی و توأم با تخریب است. ما نوش جان می کنیم. به همین دلیل خودم نفر اول جلو می افتم و 
صبح ها ۵ ونیم داخل بیمارستان هستم. بیش از ۱۵۰ ساعت داخل بیمارستان می گذرانم و نقد 
می کنم و تدبیر می کنم تا آرام آرام رضایتمندی مردم فراهم شود. لذا در حوزه کرامت انسانی 
خیلی باید کار کنیم. و مورد سوم اینکه بپذیریم بیماران ما پولشان را جلوجلو پرداختند و رایگان 

درمان نمی شوند با هزینه سنگین درمان می شوند. اگر این را بپذیریم شاید خدماتمان بهتر شود.

اجتماعی

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم: 

تاسیسات گردشگری قم به سامانه های سایبری 
تجهیز می شوند 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به اهتمام جدی 
برای ارتقاء کمی و کیفی خدمات گردشگری گفت: مراکز و تاسیسات گردشگری قم به ابزار 

الکترونیک و سامانه های سایبری مجهز می شوند. 
حمید یزدانی روز پنجشنبه در»آیین گرامیداشت پنجم مهرماه روز جهانی گردشگری« در 
تالار شهر قم اظهار داشت: بر اساس هدف گذاری سازمان میراث فرهنگی کشور و با توجه 
به سرعت و شتاب فزاینده فن آوری های ارتباطی، بخش گردشگری قم استفاده از ابزارهای 
نوین فن آوری اطلاعات را در دستور کار قرار داده است. وی گردشگری و تغییر ماهیت به 
سمت الکترونیک شدن را شعار سال جاری سازمان جهانی گردشگری عنوان کرد و افزود: 
پیرو این شعار همه مسئولان و دست اندرکاران گردشگری در سطوح مختلف کشوری و 
استانی خود را ملزم به حرکت به سمت مکانیزه کردن فعالیت ها می دانند. قم دارای ۳۵ واحد 
هتل، ۲۷ واحد هتل آپارتمان، ۵۵ واحد مهمانپذیر، ۱۷۰ خانه مسافر و ۹۷ واحد مجتمع بین 
راهی و پذیرایی با ظرفیت ۱۲ هزار تخت است.یزدانی با بیان این که در حال حاضر بسیاری 
از تاسیسات گردشگری کشور تجهیز خود به امکانات فضای مجازی را آغاز کردند، گفت: به 
منظور الکترونیک شدن مراکز گردشگری قم، اقدام های خوبی با همکاری اداره کل فن آوری 
اطلاعات استان انجام شده و باید این کمک ها تا تجهیز کامل تاسیسات یاد شده ادامه داشته 
باشد، تا چشم انداز ترسیم شده مبنی بر جذب حداکثری زائر و گردشگر در راستای پویایی 

بیش از پیش این صنعت در استان تحقق پیدا کند.
مرکز تخصصی آموزش هتلداری در قم راه اندازی می شود

مدیرکل فنی و حرفه ای قم نیز با اشاره به وجود ۲ مرکز دانشگاهی، ۱۰ مرکز دولتی و ۲۰۰ 
آموزشگاه فنی و حرفه ای در قم، اظهار داشت: بخشی از این مراکز متعلق به حوزه صنایع 
دستی، هتلداری و اقامتی است.  احمد عطار نیا با اشاره به ضرورت گسترش فعالیت های 
مربوط به آموزش هتلداری در استان افزود: با توجه به فعالیت یک مرکز تخصصی هتلداری 
در بیشتر شهرهای بزرگ کشور، ولی برغم ظرفیت های گردشگری در قم تاکنون هیچ 
مرکزی در این زمینه ایجاد نشده است.  وی مراکز آموزش هتلداری را زمینه ساز آموزش 
گردشکری و اقامتی و دارای سهم بسیار مهم در جذب توریست و گردشکر دانست و گفت: 
هم اکنون با توجه به مهیا نشدن این فرصت برای قم در تلاش هستیم یک مرکز تخصصی 
آموزش هتلداری را ایجاد کنیم.  وی افزود: در این راستا تدبیری اندیشده شده تا در برخی 
از هتل های شاخص استان از جمله هتل بین المللی و خورشید امکان آموزش هتلداری در 
زمینه های گردشگری، اقامتی و پذیرایی به کارآموزان فراهم شود.  عطار نیا ضمن اعلام 
آمادگی فنی و حرفه ای قم برای انعقاد قرارداد با هتلداران برای ارائه این آموزش ها تصریح 
کرد: هتل های طرف قرارداد به عنوان کارگزار فنی و حرفه ای در امر آموزش شناخته می 
شوند و شهریه های مصوب را دریافت و گواهی نامه معتبر و رسمی سازمان فنی و حرفه ای 
را نیز به کارآموزان اعطا می کنند. در این آیین، از هتلداران و عاملان اجرایی برتر گردشگری 

قم تجلیل به عمل آمد.
۵۵ هتل و هتل آپارتمان در قم وجود دارد

رئیس هیئت مدیره جامعه هتل ها و هتل آپارتمان های استان قم نیز گفت: طی دهه شصت 
فقط پنج هتل در قم وجود داشت ولی امروز این تعداد به ۵۵ هتل و هتل آپارتمان رسیده است. 
محمد تقی مستقیمی در همایش بزرگداشت روز گردشگری که  قبل از ظهر پنج شنبه در تالار 
مرکزی شهر قم برگزار شد، اظهار داشت: طی دهه شصت در قم فقط پنج هتل داشتیم و امروز 
این تعداد به ۵۵ هتل و هتل آپارتمان رسیده است. وی عنوان کرد: پنجم مهرماه روز جهانی 
گردشگری است و ما باید این روز را بسیار گرامی بداریم. رئیس هیئت مدیره جامعه هتل ها و 
هتل آپارتمان های استان قم ادامه داد: استان قم یکی از مراکز گردشگری کشور است و این جا 

مکانی است که حق تقدم با زائران است و باید آنان را ارج نهیم.

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی مطرح کرد

بهره مندی از گنجینه های عظیم انسانی و معنوی قم
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با بیان اینکه این سازمان واسطه بین حوزه های علمیه و 
مردم است، گفت: سازمان تبلیغات اسلامی تلاش می کند که عمق بیشتری به تعامل تاریخی 
بین مردم و حوزه های علمیه ببخشد. حجت الاسلام و المسلمین محمد قمی ظهر روز پنجشنبه 
در دیدار با آیت الله سعیدی امام جمعه قم در سالن محراب در حرم حضرت معصومه)س( با 
اشاره به جایگاه شهر قم اظهار کرد: باید توجه ویژه ای به اداره کل تبلیغات اسلامی قم شود، 
چون شهر قم دارای جایگاه خاصی است، به دنبال تقویت ارتباط بین آستان مقدس حضرت 
معصومه)س( و سازمان تبلیغات اسلامی هستیم. وی ادامه داد: سازمان تبلیغات اسلامی تلاش 
می کند که به مهارت های تبلیغی طلاب عمق ببخشد، در این راستا سازمان تبلیغات اسلامی به 
دنبال گسترش و توسعه ارتباط با مراکز دینی و علمی در شهر قم است و برنامه ریزی هایی در این 
سازمان صورت گرفته است و سازمان تبلیغات اسلامی اهتمام ویژه ای به شهر قم و مراکز مذهبی 
آن دارد. رئیس سازمان تبلیغات اسلامی افزود: وجود علما، مراجع و اندیشمندان متعدد حوزوی 
در شهر قم از ظرفیت های عظیمی است که در این شهر وجود دارد و همت سازمان تبلیغات 
اسلامی استفاده بیشتر و درست تر از این منابع بالقوه است. قمی سازمان تبلیغات اسلامی را 
دارای جایگاه حساسی دانست و تصریح کرد: این سازمان واسطه بین حوزه های علمیه و مردم 
است. سازمان تبلیغات اسلامی تلاش می کند که عمق بیشتری به تعامل تاریخی بین مردم و 
حوزه های علمیه ببخشد تا این تعامل تاثیر بیشتری داده باشد. وی ادامه داد: سازمان تبلیغات 
اسلامی یک نهاد برآمده از حوزه علمیه است و این نهاد خود را مدافع طلاب می داند، شاهد 
هستیم که برخی طلاب از آمادگی لازم برای حضور در عرصه های تبلیغی به خصوص در میان 
جوانان برخوردار نیستند، باید به دنبال جبران کاستی ها در این خصوص باشیم. رئیس سازمان 
تبلیغات اسلامی با بیان اینکه تلاش سازمان تبلیغات اسلامی در عرصه تبلیغ، عمق بخشیدن به 
مهارت های تبلیغی است افزود: در شهر قم گنجینه های عظیم انسانی و معنوی وجود دارد، باید 
در سازمان تبلیغات اسلامی نگاه ویژه ای به این شهر شود، چون شهر قم گنجینه بی نظیری از 

شخصیت ها و مراکز و مجامع دینی و علمی را دارد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

شورای فرهنگ عمومی سهم فرهنگ را از 
بیلبوردها مطالبه می کند

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم به وجود بیش از ۴۰۰ بیلبورد تبلیغاتی در سطح 
شهر قم و ۲۰۰ بیلبورد تبلیغاتی در جاده های استان قم اشاره کرد و گفت: شورای فرهنگ 
عمومی سهم فرهنگ را از این بیلبوردها مطالبه می کند. سید موسی حسینی کاشانی عصر 
روز چهارشنبه در نشست شورای فرهنگ عمومی استان قم که در سالن جلسات پژوهشکده 
علامه طباطبایی)ره( برگزار شد، با اشاره به اینکه تبلیغات محیطی را می توان به دو دسته 
شهری و جاده ای تقسیم بندی کرد، اظهار کرد: با مصوبه سال ۸۸ شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
سیاست گذاری، ساماندهی، نظارت و تعیین معیارهای تبلیغات محیطی تبیین شده است که بر 
اساس این مصوبه نباید تبلیغات بازرگانی در شهرها و جاده ها پررنگ تر از تبلیغات فرهنگی باشد. 
وی با بیان اینکه دستگاه های مختلف در موضوع تبلیغات محیطی دخیل هستند، اضافه کرد: به 
منظور هماهنگی میان دستگاه ها کمیته تبلیغات محیطی با آرای مثبت اعضای شورای فرهنگ 
عمومی تشکیل می شود تا نظارت و ساماندهی بسترهای تبلیغاتی توسط این کمیته دنبال شود. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از تاثیرگذاری تبلیغات محیطی در فرهنگ سازی 
جامعه یاد کرد و گفت: پیام های فرهنگی متناسب با قم در تابلوهای تبلیغاتی استان قم جایی 
ندارد. وی با اشاره به اینکه تابلوهای تبلیغاتی شهر قم فقط گاهی برای اطلاع رسانی های فرهنگی 
استفاده می شود، عنوان کرد: ما در قم تابلوهای تبلیغاتی با موضوع های فرهنگی از جمله حجاب 
و عفاف، آسیب های اجتماعی، طلاق و اعتیاد نداریم.  حسینی کاشانی به وجود بیش از ۴۰۰ 
بیلبورد تبلیغاتی در سطح شهر قم و ۲۰۰ بیلبورد تبلیغاتی در جاده های استان قم اشاره کرد و 

ادامه داد: شورای فرهنگ عمومی سهم فرهنگ را از این بیلبوردها مطالبه می کند.

اولین سند ثبت شده آیین عزاداری
 هیئت چهل اختران قم رونمایی شد

اولین سند ثبت شده آیین عزاداری روز عاشورای هیئت چهل اختران قم در امامزاده موسی 
مبرقع)ع( در مراسم بزرگداشت روز گردشگری رونمایی شد.

مراسم بزرگداشت روز جهانی گردشگری ظهر پنج شنبه با حضور مسئولان استانی و جمعی 
از فعالان گردشگری در تالار مرکزی شهر قم برگزار شد. در این مراسم که با ایام سوگواری 
اباعبدالله الحسین علیه السلام قرین شده بود چندین پرده خوانی از سوگواری اهل بیت)ع( 
و سرود نوجوانان در این باره اجرا شد. یکی از برنامه های مهم این بزرگداشت تقدیر و تجلیل 
از پیرغلامان اباعبدالله الحسین)ع( و تعدادی انجمن های گردشگری در حوزه های مختلف 
آن که به زائران کریمه اهل بیت)ع( و سوگواران حسینی خدمات ارائه کرده بودند. در بخش 
دیگری از مراسم از سند ثبت شده آیین عزاداری روز عاشورای هیئت چهل اختران قم در 
میراث فرهنگی کشور رونمایی شد. رئیس هیئت چهل اختران قم در حاشیه رونمایی از 
این اثر ملی اظهار کرد: دو میراث گران بها در قم وجود دارد که یکی از آن حرم حضرت 
معصومه)س( و دیگری حرم حضرت موسی مبرقع)ع(، فرزند بلافصل امام جواد علیه السلام 
است. حجت الاسلام سید محمد چهل اخترانی افزود: هیئت موسی مبرقع)ع(، معروف به 
هیئت چهل اختران نزدیک به چهارصد سال است که در ایام محرم و صفر سوگواری می کند 
و بنده خادم پنجم آن هستم. وی عنوان کرد: تنها لوحی که در کشور از آیین عزاداری ثبت 
شده مربوط به هیئت موسی مبرقع)ع( است. همچنین در این مراسم مجوز فعالیت اولین 

مرکز کارآموزی کارگاهی و بین کارگاهی هتل بین المللی قم به رئیس این هتل اعطا شد.
در گوشه ای از این مراسم نمایشگاهی از آثار گردشگری در قم برپا شده بود.

استاندار قم:

عزاداریهای دهه اول محرم درکمال امنیت برگزار شد 
استاندارقم گفت: با وجود اینکه تهدیدات علیه ما امسال نسبت به سال گذشته جدی تر 
شده بود ولی عزاداری های این استان در دهه اول محرم در کمال امنیت، آرامش و نظم 
برگزار گردید.  سید مهدی صادقی، عصر چهارشنبه در جلسه شورای فرهنگ عمومی قم 
در سالن جلسات پژوهشکده علامه طباطبایی)ره(، افزود: با تمهیدات دستگاه های مختلف 
امنیتی، انتظامی و شهری و همچنین همکاری و هماهنگی میان تمام دستگاه های استان به 

لطف خدا شاهد کمترین مشکلی در ایام عزاداری های دهه اول محرم در این استان بودیم.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان :

طرح آمارگیری از ویژگی های مسکن 
روستایی در اصفهان اجرا می شود 

مدیرکل و رئیس ستاد اجرایی طرح آمارگیری ویژگیهای مسکن روستایی استان اصفهان 
گفت: طرح آمارگیری از ویژگی های مسکن روستایی از ۲۱ مهر در استان اصفهان آغاز می شود.

به گزارش اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان، مهندس غلامحسین خانی 
اظهار داشت: اجرای طرح آمارگیری از ویژگی های مسکن روستایی گامی مهم در جهت بهبود 

وضعیت مسکن روستائیان است و از ۲۱ مهر تا ۲۱ آبان سال جاری اجرا می شود.
وی افزود: چهارمین دوره طرح آمارگیری از ویژگی های مسکن روستائی همزمان در سراسر 
کشور در سطح روستاهای استان اصفهان نیز اجرا می شود و اجرای این طرح گامی مهم در 
جهت پیشبرد طرح جامع بهسازی و سازماندهی مساکن روستایی، ساماندهی و ایجاد امکانات 
رفاهی و اجرای سایر طرح های عمرانی است. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
اصفهان،خاطرنشان کرد: این طرح توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور و با همکاری مرکز 
آمار ایران برگزار خواهد شد. مهندس خانی با اشاره به اهمیت موضوع اجرای طرح آمارگیری 
و نقش مهم و اساسی مردم فهیم ساکن در روستاها در تحقق این طرح اظهار داشت: سومین 
دوره طرح آمارگیری از ویژگیهای مسکن روستایی در سال ۱۳۹۲ انجام شد که تعداد ۴۱ هزار و 
۱۰۸ واحد روستایی غیر مقاوم شناسایی شد. تعداد ۱۷هزار و ۳۳۸ واحد از طریق تسهیلات ویژه 
بهسازی مسکن روستایی مقاوم سازی شده و تعداد ۲۳ هزار ۷۷۰ واحد نیاز به مقاوم سازی دارد.

ایشان افزود: از ابتدای اجرای طرح ویژه بهسازی مسکن روستایی تاکنون، تعداد ۶۳ هزار ۷۳۸ 
فقره تسهیلات جهت مقاوم سازی ساختمانها به متقاضیان پرداخت شده است.

خانی در ادامه تصریح کرد: جمع آوری اطلاعات دقیق در زمینه امکانات عمومی، امکانات 
عمرانی، ویژگی های سکونتی و بهداشتی، برنامه ریزی جهت پیشبرد طرح جامع بهسازی و 
نوسازی مسکن روستایی، بهبود و ساماندهی امکانات رفاهی و معیشت روستانشینان، برنامه 
ریزی دقیق دستگاه های اجرایی جهت توسعه و عمران مناطق روستایی و ... از اهداف این طرح 
است. وی با بیان اینکه در این طرح ۳۰۴ روستای)آبادی( استان مورد آمارگیری و مطالعه قرار 
خواهند گرفت، اضافه کرد: با مشارکت روستائیان و جمع آوری اطلاعات دقیق و صحیح در این 
طرح می توان در تهیه و اجرای طرح های جامع بهسازی مسکن، توسعه اصولی و پایدار روستاها 

و برنامه ریزی ها هدفمند و موثر عمل نمود.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان در ادامه تاکید کرد: اصحاب رسانه نقش 
مهمی در راستای اطلاع رسانی این موضوع و جذب حداکثری اهالی روستا در اجرای این طرح 
دارند و می توانند با تعامل بیشتر با این نهاد ، قدم های موثری در اجرای هر چه بهتر این طرح در 
سطح استان داشته باشند. غلامحسین خانی با بیان اینکه این روستا ها براساس آمارگیری نفوس 
و مسکن سال ۱۳۹۵ انتخاب شده اند خاطرنشان کرد: روستاهای منتخب در ۲۴ شهرستان 
استان مورد ارزیابی و آمارگیری قرار خواهند گرفت. وی هدف دیگر این طرح را شناسایی 
تغییرات ایجاد شده در واحد های مسکونی بهسازی شده و شناخت عمومی روستا و واحد های 
مسکونی روستایی بیان کرد و گفت: با مشارکت مهندسین عضو نظام فنی مهندسی روستایی 
در اجرای این طرح، این نیروها با مراجعه به روستاهای هدف در تمامی شهرستان های استان 

اصفهان نسبت به جمع آوری اطلاعات و تکمیل فرم های مخصوص اقدام میکنند.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اصفهان افزود: در قالب این طرح اطلاعات مالکانه و فنی 
واحدهای مسکونی نظیر مساحت، عمر ساختمان، تعداد طبقات، نوع مصالح ساختمانی، جهت 
ساختمان و ... جمع آوری می شود. مهندس خانی گفت: این طرح از سال ۱۳۸۲ و هر ۵ سال 
یکبار توسط بنیاد مسکن با همکاری مرکز آمار ایران در سطح کشور اجرا می شود و از ویژگی های 

منازل مسکونی روستایی در روستاهای منتخب آمارهای لازم اخذ می شود.
خانی در پایان افزود: ارایه اطلاعات دقیق و صحیح به آمارگیران در اجرای آمارگیری از 
ویژگیهای مسکن روستایی سال ۱۳۹۷، زمینه توسعه امکانات عمرانی، سکونتی و بهداشتی 
مناسب برای روستائیان عزیز را فراهم می کند در نتیجه از روستانشینان عزیز تقاضا میکنم با 
مأموران طرح آمارگیری از ویژگیهای مسکن روستایی سال ۱۳۹۷ همکاری لازم را داشته باشند.

شهردار اصفهان در همایش ملی حسابداری ایران:

علم حسابداری، شفاف سازی می کند و حقوق 
شهروندی را تحقق می بخشد

شهردار اصفهان گفت: حسابداری در نظام های دموکراسی یکی از ابزارهای شفاف سازی و 
شفاف سازی یکی از اصول حقوق شهروندی است.

قدرت الله نوروزی در شانزدهمین همایش ملی حسابداری ایران با ابراز خشنودی از انتخاب 
شهر اصفهان برای برگزاری این همایش ملی اظهار کرد: این فرصتی برای حسابداران است تا 
علاوه بر اینکه کار تخصصی خود را انجام می دهند از میراث تاریخی زیبای بر جای مانده از 
گذشته این شهر دیدن کنند. وی با بیان اینکه اصفهان شهری است که به شبکه شهرهای خلاق 
جهان در حوزه صنایع دستی پیوسته، تصریح کرد: این شهر بر اساس محور زاینده رود ساخته 
شده اما امروز با مصیبت بزرگی همچون خشکسالی مواجه شده است و جا دارد تا همه معماران، 
مهندسان، اساتید دانشگاه و ... سبك جدیدی از زندگی را در این شهر را برای مردم ایجاد کنند 
و تسلیم شرایط سخت موجود نشوند. شهردار اصفهان با اشاره به علم حسابداری، ادامه داد: 
حسابداری در نظام های دموکراسی یکی از ابزارهای شفاف سازی است و شفاف سازی یکی از 
اصول حقوق شهروندی است. شفاف سازی می تواند حاکمان را پاسخگوی افکار عمومی کند، 
هزینه ها را کاهش و بهره وری را افزایش دهد. وی با بیان اینکه حسابداری حقوق شهروندی را 
تحقق می بخشد، افزود: حسابداری مدیران را تحت فشار افکار عمومی قرار می دهد تا انضباط 
مالی را سرلوحه کار خود قرار دهند.  نوروزی اضافه کرد: در صورتیکه حسابداری امروزه به طور 
دقیق بر دستگاه ها، سازمانها، نهادها و شرکت ها حاکم شود اعتماد عمومی افزایش یافته و جلوی 
فساد گرفته می شود. تمام این موارد می تواند باعث افزایش امید شده و در شرایطی که نظم و 

انضباط مالی حاکم باشد، گره گشایی از مشکلات کار سختی نخواهد بود. 
وی با بیان اینکه باید همایش ها و مقالات متعدد در خصوص حسابداری برگزار و نوشته شود، 
افزود: این موضوع اثر بسیار مهمی در اداره امور کشور دارد. چراکه حسابداری یك فن بسیار مهم 
و یك علم است. حقوق یك علم است اما علاوه بر این یك فن و یك هنر نیز هست. حسابداری نیز 
همین گونه است. هنر نظم بخشیدن است تا جلوی فساد گرفته شده و افکار عمومی را روشن 
کند.   وی با بیان اینکه یك قاضی نمی تواند بدون نظر کارشناسان حسابداری حکم صادر کند، 
تصریح کرد: پیچیده ترین دعاوی و مسائل اقتصادی فقط با نظر کارشناسی حسابداران منجر به 
رای در دادگاه می شود. امروزه دعاوی حقوقی از پیچیدگی های بسیاری برخوردار است که کار 
قضات را بسیار مشکل می کند بنابراین این حسابداران و کارشناسان مالی هستند که علاوه بر 

دادگاه ها، در شرکت ها، ارگان ها و دستگاه های مختلف تصمیم سازی می کنند.  
نوروزی افزود: امیدوارم با دقت بیشتر و ایجاد انضباط مالی در همه سازمانها، بهره وری، فرصت 
سازی و هزینه ها منطقی شود و ما در یك سال گذشته در شهرداری اصفهان در این راستا حرکت 
کردیم.  وی تاکید کرد: از حسابداران درخواست دارم نظرات خود را راجع به بهبود انضباط مالی 
شهرداری ها و شهرداری اصفهان در شرایط سخت اقتصادی امروز ارائه داده و ما از نظرات و 

پیشنهادهای تخصصی استقبال می کنیم.

شهردار اصفهان مطرح کرد

راه رونق اقتصاد شهر تعامل است
شهردار اصفهان گفت: از دانش و تعامل بخش خصوصی و پتانسیل های آن می توان در جهت 

بهبود زندگی مردم استفاده کرد.
قدرت الله نوروزی در آیین معرفی نخستین پارک فناوری و نوآوری صنعت ساختمان و صنایع 
وابسته در محل اتاق بازرگانی اصفهان که با حضور پروفسور مارگ برگزار شد، با بیان اینکه 
ساخت و ساز خلاقانه در شهر اصفهان یک پدیده تازه نیست اظهار کرد: اصفهان به عنوان شهر 
تاریخی و میراثی در طول تاریخ نوآوری و خلاقیت های بسیاری داشته است. این شهر در کنار 
زاینده رود شکل گرفته است، اما متاسفانه امروز این رودخانه خشک شده و به ناچار باید با این 

وضعیت، زندگی ادامه پیدا کند.
نوروزی تصریح کرد: اصفهان شهری خلاق با انسان های خلاق و نوآور است، بنابراین با خلاقیت 

و نوآوری باید سبک زندگی امروزی با نگاه به مصالح و سبک های جدید تغییر کند.
شهردار اصفهان ضمن تشکر از بخش خصوصی گفت: با استفاده از تکنولوژی ، ایده ، خلاقیت  و 
نوآوری ها زندگی بهتری خواهیم داشت، همچنین این فرصت ها نویدی خواهد بود برای جوانان 
تا با ایده پردازی خلاقیت خود را نشان دهند. وی از پروفسور مارگ و همه کسانی که در این 
همایش حضور پیدا کردند تشکر کرد و ادامه داد: در حالی که تحریم شرایط سختی را برای 
کشور ایجاد کرده  است، از دانش و تعامل بخش خصوصی و پتانسیل های آن می توان در جهت 
بهبود زندگی مردم استفاده کرد و زمینه را برای کنفرانس ها و برنامه های مشترک فراهم ساخت. 
نوروزی خاطرنشان کرد: برای حرکت و جهشی نو باید از اندیشمندان و صاحبان سرمایه و 
نوآوران استفاده کنیم، در این راستا باید با بخش خصوصی تعامل منطقی داشته باشیم تا زیست 

شهری بهتری را برای مردم زمینه سازی کنیم. 
وی تاکید کرد: باید به فکر ساختن شهر بود، امروز شرایط سخت است، اما نباید مایوس شد، 
لازم است در این شرایط باورها را تحت تاثیر قرار داد، باید از این جمع ها و افراد صاحب فکر 
و اندیشه استفاده کرد. وی رونق اقتصاد شهر را در گرو تعامل با بخش خصوصی و هم افزایی 
دانست و با بیان اینکه باید از آنانی که نیت خیرخواهانه برای آبادانی کشور و زندگی بهتر مردم 
دارند، پشتیبانی کرد، گفت: با وجود مشکلات باید راهکارهای بهتری برای زیست و رفاه مردم 
فراهم کرد، بنابراین امیدواریم این همایش ها بتواند نقش موثرتری در رونق اقتصاد شهر، ساخت 

و ساز و کار آفرینی داشته باشد.
گفتنی است نخستین پارک فناوری و نوآوری صنعت ساختمان و صنایع وابسته با عنوان 

نخستین شتاب دهنده صنعت ساختمان و صنایع وابسته در ایران شکل گرفته است.
 

در جلسه کمیسیون مدیریت اجرایی ایمنی حمل ونقل استان اصفهان مطرح شد؛

تخلف انسانی عامل بسیاری از تصادفات جاده ای
جلسه کمیسیون مدیریت اجرایی ایمنی حمل ونقل استان به ریاست مدیرکل دفتر فنی 

استانداری و با حضور کلیه اعضا در محل سالن جلسات استانداری برگزار شد.
 دراین نشست با موضوع بررسی تصادف اخیر که در  محور آزادراه کاشان - نطنز بین 
یکدستگاه اتوبوس و کامیون کشنده حاوی گازوئیل اتفاق افتاد و منجر به فوت ۱۹ نفر از هم 
میهنان عزیز شد با بررسی تمامی جوانب، انحراف به چپ تانکر وتخلف انسانی عامل وقوع این 
تصادف گزارش شد که علاوه بر ارائه راهکارهای پیشنهادی برای کاهش تصادفات، بر اجرای 
دستورالعمل حمل مواد خطرناك و کنترل جدی ناوگان حامل مواد خطرناك تاکید و جلوگیری از 

حمل بارهای دارای درجه خطرپذیری در هنگام شب مورد تصویب قرار گرفت.
گفتنی است، انتقال گاز cng از نایین به خور دستور کار دوم این جلسه بود که مقرر شد 
تریلرهای حامل انتقال گاز نسبت به نصب سامانه سپهتن اقدام و عبور آنها تنها در طول روز 

انجام شود.
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سرچشمه های تامین منابع مالی گروه های تروریستی باید شناسایی شود

حمله تروریستی اهواز 
و الزامات مقابله با تامین مالی تروریسم 

حمله تروریستی به مراسم رژه نیروهای مسلح در اهواز باردیگر ضرورت شناسایی 
سرپل های تغذیه مالی گروه های تروریستی و مقابله با سرچشمه های تامین منابع مالی 
 ) FATF (آنها را منعکس کرد. در حالی که چند روز به نشست گروه ویژه اقدام مالی
باقی مانده است و باید در این فاصله کوتاه تکلیف لوایح مرتبط با آن روشن شود، برخی 
جریان های سیاسی و رسانه ای از هم اکنون با طرح بهانه ای تازه در مسیر تصویب این 
لوایح سنگ اندازی می کنند.با وقوع حمله تروریستی به مراسم رژه نیروهای مسلح در 
نخستین روز هفته دفاع مقدس که به شهادت 25تن از هموطنان و زخمی شدن حدود 
60 نفر منجر شد برخی رسانه ها بدون این که ارتباط مشخص و روشنی میان این اقدام 
تروریستی و لوایح مرتبط با FATF وجود داشته باشد، تصویب این لوایح را خیانت به خون 
شهدای حادثه تروریستی اهواز عنوان کرده و خواستار آن شدند این لوایح از دستور کار 
مجلس شورای اسلامی خارج شود. ظاهرا با بروز حادثه تروریستی اهواز بهانه های جدید 
برای مخالفت با این لوایح ایجاد شده است. به گفته کارشناسان، گروه ویژه اقدام مالی یا 
FATF یک نهاد مشورتی برای تبادل نظر در خصوص استانداردهای مقابله با جرائم مالی 
از جمله تامین مالی تروریسم است. واقع امر این است که حیات گروه های تروریستی به 
تغذیه مالی وابسته است و دولت ها سعی می کنند با شناسایی سرپل های تغذیه مالی 
این گروه ها با آنها مقابله کنند. به همین جهت با استفاده از ابزارهای نظارتی در نظام بانکی 
و مالی خود که بیم آن می رود از سوی حامیان تروریست ها مورد سوءاستفاده قرار گیرد 
اقدامات پیشگیرانه را انجام دهند.این اقدامات که در چهارچوب قوانین و مقررات و ساز 
و کارهای داخلی کشورهاست، بخش مهمی از تامین امنیت کشورها را فراهم می کند. 
در واقع میزان امنیت در هر کشور ارتباط مستقیمی با اقدامات آن کشور برای مقابله با 
تروریسم دارد. در این چهارچوب با وقوع حادثه تروریستی اهواز، مسئولان می توانند نحوه 
تامین و ارتباطات مالی پشتیبانان و عاملان این عملیات تروریستی را شناسایی کنند و 
این تحقیقات کمک قابل توجهی به کشف شبکه های حامی آنها می کند. قانون مبارزه 
با تامین مالی تروریسم مصوب 1394 و اصلاحیه آن )مصوب1397( می تواند بستر 
مناسبی برای مواجهه با تروریسم برای تصمیم گیرندگان را فراهم کند. این قانون مطابق 
با استانداردهای FATF است .در واقع در چنین مواقعی توصیه های این نهاد که حاصل 
تجربه همه کشورها در مبارزه با تامین مالی تروریسم است به کار می آید. از سوی دیگر 
ابزارهای حقوق بین المللی مبارزه با تروریسم زمینه همکاری میان کشورها برای مقابله با 
تروریسم و رسیدن به امنیت جمعی را فراهم می کند. در این راستا دولت ها کانال های 
ارتباطی برای مقابله با تامین مالی تروریست ها ایجاد می کنند. برای مثال می توان از 
ائتلاف چهارگانه ایران، روسیه ، عراق و سوریه برای مقابله با گروه های تروریستی و داعش 
سخن گفت.در چنین شرایطی به میزانی که مجلس شورای اسلامی قوانین استاندارد، 
کارآمد و مفید برای مقابله با ریشه های تامین مالی تروریسم وضع کند، به شکل مستقیم 
در جهت تامین امنیت بیشتر و پیشگیری از تکرار حوادثی مشابه حادثه تلخ تروریستی 
اهواز گام برداشته است. فارغ از فضاسازی برخی جریان ها، نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی با در نظر گرفتن مصالح کشور برای خشکاندن ریشه تروریسم اقدامات لازم برای 
تصویب لوایح مرتبط با تروریسم را انجام دهند نباید جوسازی های سیاسی در این زمینه 

خللی ایجاد کند.
*  تعیین مصادیق تروریسم 

این که کشورها چه گروه هایی را در لیست گروه های تروریستی قرار می دهند و این 
اقدام چه مزیت ها و چه پیامدهایی دارد، سوالی است که باید به آن پاسخ داد؛ در واقع 
تاثیرگذار بودن دیدگاه کشورها در تعیین مصادیق تروریسم می تواند هم خوب باشد و 
هم مخرب؛ خوب از این جهت که حاکمیت های مستقلی مانند ایران اجازه نمی دهند 
که مصادیق تروریسم توسط دیگر کشورها به ویژه دولت های معاند تعیین شود و مخرب 
از این جهت که برخی کشورها به میل خود یک روز گروهی را تروریست اعلام و روز 
دیگر از آنها حمایت می کنند. بدیهی است آمریکا و برخی کشورهای غربی کارنامه بدی 
در این زمینه دارند و استفاده ابزاری از تروریسم به ویژه در ارتباط با منافقین واقعا شرم آور 
است. اتفاقا به همین دلیل جمهوری اسلامی ایران نباید اسیر دیدگاه های آنها در ارتباط 
با تروریسم شود. از سوی دیگر نباید فراموش کرد که ابزارهای مقابله با تروریسم ربطی 
به مصادیق ندارند، ایران باید کاملا مجهز به این ابزارها باشد و مطابق ملاحظات و منافع 
امنیتی خود با همه گروه های تروریستی و افراطی مقابله جامع و ریشه ای کند. نکته 
دیگر این است که صرف نظر از لیست مورد اجماع کشورها از گروه های تروریستی، اگر 
کشوری بخواهد با گروه های تروریستی که در این لیست قرار ندارند، برخورد کند از چه 
طریق می تواند اقدام کند؟ واقع امر این است کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم 
ابزار حقوقی بسیار مناسبی است و در صورتی که کشورها ملاحظه خاصی نداشته باشند 
بستر و کانالی را برای پیگیری تامین مالی تروریسم و مجازات مرتکبین جرائم تامین مالی 
تروریسم فراهم می کنند.گذشته از این، شبکه پلیس بین المللی) اینترپل( همیشه ابزار 
مناسب و کارآمدی برای مقابله با تروریسم بوده و همکاری های خوبی در این زمینه بین 
پلیس های کشورها وجود داشته است. این ابزارها البته تضمینی و بدون نقص نیستند به 
این دلیل که همکاری کشورها تابع اراده سیاسی است ولی به هر حال به دلیل کارآمدی 
آنهاست که این ابزارها سال ها دوام آورده و دولت مستمرا در جهت تقویت این ابزارها 

گام برداشته اند. 
*  آیا با تصویب لوایح مرتبط با FATF امکان برخورد با گروه های تروریستی 

را خواهیم داشت 
سوال مهم دیگری که باید به آن پاسخ داد این است که در صورت تصویب لوایح 
مرتبط با FATF چه فرصت هایی برای مبارزه با گروه های تروریستی همچون »الاحواز« 
ایجاد می شود. مطابق اصلاحیه قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم، ایران باید فهرست 
ملی تروریسم داشته باشد و افراد و گروه هایی که از نظر این کشور مرتکب اقدامات 
تروریستی شده اند یا حتی بیم آن می رود در فعالیت های تروریستی مشارکت داشته 
باشند را در این فهرست قرار دهد. طبق این اصلاحیه هیچ کس در داخل کشور حق 
معامله و تامین مالی افراد و سازمان های مندرج در این فهرست را ندارد و مرتکبین باید 
مجازات شوند. علاوه بر این، همه اشخاص به ویژه بانک ها و مؤسسات مالی موظف 
هستند هرگونه عملیات مشکوک به معامله با این افراد و تامین مالی آنها را گزارش کنند. 
از سوی دیگر این فهرست در اختیار سایر کشورها قرار می گیرد و دولت در این خصوص 
مطالبه گر می شود. در این شرایط اگر کشورها برای اراده سیاسی همکاری داشته باشند 
باید در زمینه مندرجات فهرست تروریستی کشور همکاری و منابع مالی آنها را مسدود 
کنند . همه این فرآیندها چه در داخل و چه در قالب همکاری بین کشورها همان 
توصیه ها، الزامات و استانداردهای FATF هستند. مشورت های دولت ها در قالب نحوه 
منع تامین مالی تروریسم باهم، منجر به تبادل تجربه و استفاده از دستاوردها در زمینه 
ارتقای نظارت بر تعاملات مشکوک مالی می شود. به همین دلیل است که این نهاد 
بالاترین میزان عضویت دولت ها و گروه های منطقه ای را دارد. این تبادل تجربه و رعایت 
استانداردها برای همه کشورهای عضو این نهاد مفید بوده و به ارتقاء امنیت آنها کمک 
کرده است. به همین نسبت برای کشوری مانند ایران که در معرض تروریسم تکفیری و 
سایر گروه های منحرف تروریستی قرار دارد، حتما مفید خواهد بود. در هر صورت فارغ 
از هیاهوی رسانه ای و تبلیغاتی می توان از فرصت ها و ظرفیت های همکاری با نهادهای 
بین المللی برای مبارزه با تروریسم و تامین امنیت کشور استفاده کرد. اگر دلیل قانع کننده 
ای برای مخالفت با این لوایح وجود دارد می توان این دلایل را در نهادهای تصمیم گیر 
مطرح کرد ولی به نظر می رسد جنس ربط دادن حمله تروریستی به مراسم رژه نیروهای 
مسلح در اهواز به لوایح مرتبط با FATF از همان جنس پیامک های شبانه و طومارهایی 

است که جریانات سیاسی برای مخالفت با این لوایح تدارک می بینند.

عراقچی:

 برجام متعلق به جامعه بین المللی است 
معاون وزیر امور خارجه ایران تاکید کرد که برجام یک توافق بین المللی و متعلق به 
همه جامعه بین الملل است و آمریکا با خروج از آن قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل 

را نقض کرده است. 
سید عباس عراقچی معاون وزیر خارجه ایران در گفت و گو با تلویزیون تی آر تی به 
حمایت جامعه جهانی از برجام پرداخت.وی در این باره که تلاش دونالد ترامپ رئیس 
جمهوری آمریکا برای ایجاد فضای منفی علیه ایران مورد حمایت دیگر اعضای شورای 
امنیت قرار نگرفته، گفت: ادبیات )ضدایرانی( بسیار شنیده می شود و ما به اینگونه ادبیات 
عادت داریم، این چیز جدیدی نیست. اکنون نزدیک به چهل سال از انقلاب )اسلامی 
ایران( گذشته، اما آمریکایی ها و رئیسان جمهوری آمریکا همیشه همین اشتباه را کرده 
اند. آنان تلاش کرده اند که با زبان تهدید با ایران سخن بگویند که هرگز جواب نداده و در 
آینده نیز جواب نخواهد داد. ایرانی ها ثابت کرده اند که تنها به زبان احترام پاسخ می دهند.

عراقچی در جواب مجری تلویزیون تی آر تی که انزوای آمریکا و حمایت کشورها از 
ایران پس از خروج واشنگتن از برجام را عکس نتیجه دلخواه ترامپ دانست، تصریح کرد: 
واقعیت این است که توافق هسته ای، توافقی بین ایران و آمریکا نیست. این توافق حتی 
بین ایران و آنچه 1+5 نامیده می شد که این روزها 1+4 شده، نیست. عراقچی با بیان 
اینکه خروج واشنگتن از توافق هسته ای در واقع نقض قطعنامه شورای امنیت بود، تاکید 
کرد: یعنی آمریکا به عنوان یک عضو دائم شورای امنیت قطعنامه این شورا را نقض می 
کند. و ترامپ تصمیم گرفت به همان شورای امنیت برود و ایران را به دلیل پایبندی به 
قطعنامه شورای امنیت محکوم کند. این خیلی عجیب است.وی : ما از نزدیک با دیگر 
کشورها کار می کنیم؛ به ویژه دیگر امضاکنندگان برجام یعنی چین، روسیه و سه کشور 
اروپایی و البته همه اتحادیه اروپا. در واقع همه 28 عضو اتحادیه اروپا طرف برجام هستند. 

نکتـه

نشست اخیر مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک 
به مکان و محلی چالش برانگیز برای دولت ایالات متحده آمریکا 
و کاخ سفید تبدیل شد. ترامپ که به همراه نیکی هیلی، مایک 
پمپئو و جان بولتون جنگ روانی و تبلیغاتی گسترده ای را در 
خصوص تقاضای دولت ایران برای گفت و گو با کاخ سفید آغاز 
کرده بود، در عمل نتوانست "احساس نیاز ایران به آمریکا" را به 
عنوان یک گزاره در ذهن مخاطبان خود تثبیت کند، تا جایی که 
حتی بسیاری از رسانه های آمریکایی نیز نسبت به ادعای وی 
در خصوص تقاضای ایران برای مذاکره با آمریکا به دیده تردید 

نگریستند.
موضوع مهم دیگری که لازم است مدنظر قرار گیرد، رویکرد 
حسن روحانی رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا در قبال دولت 
ترامپ می باشد. به نظر می رسد دولت دوازدهم به این نتیجه 
رسیده است که مذاکره مستقیم با آمریکا را باید حداقل تا پایان 
دوران حضور ترامپ در کاخ سفید فراموش کرد. حسن روحانی 
در سخنان خود در مجمع عمومی سازمان ملل متحد صراحتا از 
بی اعتنایی دولت فعلی آمریکا نسبت به قواعد جاری در نظام بین 
الملل انتقاد کرد و رفتار ترامپ و همراهانش را به چالش  کشید. 
در این میان سوالات زیادی به ذهن متبادر می شود، از جمله 
اینکه مصدر و خاستگاه "عدم تمایل روحانی"نسبت به "مذاکره 
با دولت ترامپ"، استراتژیک است یا تاکتیکی؟ به عبارت بهتر، آیا 
این تمایل ریشه در  تثبیت گزاره ای به نام وجود دوگانه "دموکرات 
-جمهوریخواه" در ذهن رئیس جمهور دارد یا معلول نگاه بازدارنده 
رئیس جمهور نسبت به کلیت حاکمیت آمریکاست؟در این 

خصوص نکاتی وجود دارد که لازم است نسبت به آنها توجه 
داشته باشیم :گرچه دوگانه »دموکرات- جمهوری خواه« بیشتر 
در حوزه »رفتارسنجی« سیاست داخلی و خارجی آمریکا و نه در 
حوزه »راهبردپردازی« نمود دارد اما 2 حزب اصلی آمریکا، علاقه 
زیادی نسبت به خلق دوگانه های عمیق در ذهن مخاطبان داخلی 
و بین المللی خود دارند.آنها گردش قدرت میان خود را معلول 
»خلق دوگانه های پررنگ و افراطی« در ذهن »مخاطبان عام و 
خاص« می دانند. خلق دوگانه هایی مانند »جنگ/ صلح«، »اقتدار/ 
انعطاف« و... از جمله مواردی است که کبوترها و بازهای آمریکایی 
با استناد به آنها بر فکر و رفتار شهروندان آمریکایی و غیرآمریکایی 

تسلط پیدا می کنند.
بارها شاهد حضور  واقع،  عالم  در  که  است  در حالی  این 
»دموکرات های جنگ طلب« یا »جمهوری خواهان انعطاف پذیر« 
مجازی«  دوگانه های  »حفظ  حال  این  با  بوده ایم.  قدرت  در 
اصلی ترین دغدغه سران 2 حزب اصلی آمریکا محسوب می شود. 
به نظر می رسد "عبور روحانی از مذاکره با ترامپ" را نباید به مثابه 
"عبور وی از آمریکا"، بلکه عبور وی از دولت فعلی این کشور مورد 

تجزیه و تحلیل قرار داد. 
از سوی دیگر، مشاهده انزوای ایالات متحده آمریکا در مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد و سوء سابقه  اعضای دولت ترامپ 
و  خصوصا مشاوران سیاسی وی ،ریسک هر گونه مذاکره ای با 
این دولت را افزایش داده و در مقابل، شانس هر گونه موفقیتی 
را در این خصوص کاهش می دهد. اما موضوع "گذار از دولت 

ترامپ"،پدیده تازه ای در دولت دوازدهم محسوب نمی شود. 

در خرداد ماه امسال و کمتر از یکماه پس از خروج رسمی 
دونالد ترامپ از توافق هسته ای با ایران،  رئیس جمهور   در 
کنگره  میان دوره ای  »انتخابات  آدرس  تامل برانگیز،  سخنانی 
آمریکا« را به مخاطبان داخلی داده و تصریح کرد: »امروز تلاش 
ما بر این اصل استوار است که اگر توانستیم حقوق مان را با ماندن 
در برجام احصا کنیم، در این معاهده بمانیم.توجه داشته باشید که 
شرایطی که امروز در آمریکا وجود دارد نیز دائم نیست و معلوم 
نیست در انتخابات میان دوره ای کنگره و دیگر انتخابات پیش  رو 
در آن کشور، چه اتفاقی بیفتد. در هر حال باید مسائل را با تدبیر 

پیگیری و حل و فصل کنیم«.
همان گونه که مشاهده می شود،رئیس جمهور کشورمان 
"شیفت قدرت در کاخ سفید" را فاکتوری مهم و تعیین کننده 
در شکل دهی دوباره مذاکرات ایران و ایالات متحده آمریکا بر سر 
برجام می داند. از این رو دولت تصمیم گرفته است تا توان و انرژی 
خود را صرف مذاکره با دولت ترامپ و به عبارت بهتر، پاسخدهی 

به کاخ سفید برای مذاکره با ایران نکند. 
از سوی دیگر، هر اندازه به انتخابات میاندوره ای کنگره در 
آبان ماه بعد نزدیک تر می شویم، فضای سیاسی آمریکا بیشتر 
ملتهب می شود. این روزها رسانه های وابسته به حزب دموکرات 
آمریکا مشغول خط و نشان کشیدن برای رئیس جمهور جنجالی 
این کشور هستند.حتی سناتورهای دموکرات تهدید کرده اند در 
صورت پیروزی در انتخابات میان دوره ای کنگره و کسب اکثریت 
مطلق مجلس سنا و مجلس نمایندگان آمریکا، پرزیدنت ترامپ 
را استیضاح خواهند کرد.با این حال »استیضاح ترامپ« خواسته 

همه سناتورها و نمایندگان دموکرات نیست. در حال حاضر میان 
رهبران دموکرات و برخی سناتورهای وابسته به این حزب، بر سر 
این موضوع اختلاف وجود دارد. موضوع بعدی اینکه به واسطه 
پیچدگی انتخابات مجلس سنا ) اینکه تنها 34 کرسی به رای 
گذاشته می شود و از این تعداد کرسی نیز 26 کرسی در حال 
حاضر متعلق به دموکراتهاست(، دموکراتها کار سختی را جهت 
پیروزی در سنا پیش رو دارند. حتی اگر دموکراتها بتوانند همه 
کرسی های رقابتی را به خود اختصاص دهند، قادر به کسب 
اکثریت لازم برای استیضاح ترامپ نخواهند بود. به عبارت بهتر، 
از سوی دیگر، دموکرات ها )حتی در صورت کسب اکثریت مطلق 
کنگره(، قدرت ممانعت از استفاده رئیس جمهور از اختیارات ویژه 

خود، طبق قانون اساسی آمریکا را ندارند.
در هر حال، با تجمیع سخنرانی رئیس جمهور در نیویورک 
و سایر مواضع و سخنان وی می توان عنوان کرد که از یک سو 
آقای روحانی از هر گونه مذاکره ای با دولت ترامپ ناامید شده و 
آن را نوعی اتلاف وقت تلقی می کند و از سوی دیگر، نیم نگاهی 
نسبت به تحولات داخلی ایالات متحده آمریکا ) خصوصا بین 
سالهای 2018 تا 2020( دارد. در صورتی که ترامپ نتواند در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 2020 پیروز شود و یا قبل از آن، 
بنا به هر دلیلی) از جمله افشای برخی پرونده های امنیتی مربوط 
به انتخابات ریاست جمهوری سال 2016( از سمت خود برکنار 
شود ، دموکراتها ابایی از چینش دوباره میز مذاکره با ایران ندارند. 
موضوعی که به نظر می رسد آقای روحانی نیز از آن استقبال 

می کند.

رئیس جمهور اظهار داشت: حضور در مجمع عمومی سازمان 
ملل در مجموع فرصتی بود که هم مواضع کشورمان را برای جهان 
تا حد امکان تبیین کنیم و هم با بسیاری از کشورها در این فرصت 
درباره روابط دوجانبه صحبت کردیم. مهم این است که امروز در 
جهان، جز یکی دو کشور هیچ کس پشت سر آمریکا نیست و یک 

انزوای تاریخی و سیاسی کم نظیر برای آمریکا هست. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز پنجشنبه 
در بدو ورود به تهران و در جمع خبرنگاران درباره دستاوردهای 
سفر به نیویورک و حضور در هفتاد سومین مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد گفت: این سفر سه روزه عمدتا برای شرکت 
در اجلاس مجمع عمومی و بیان مواضع و رویکردهای جمهوری 

اسلامی ایران در یک اجتماع بین المللی بود.
رئیس جمهور افزود: مجموعا دو سخنرانی در سازمان ملل، 
یکی در مجمع و یکی هم به مناسبت بزرگداشت ماندلا انجام 
شد و سه سخنرانی در جمع اصحاب رسانه های مهم آمریکا، 
فرهیختگان و سیاسیون و رهبران جوامع مسلمانان که مجموعا 
8 سخنرانی داشتیم. همچنین دو مصاحبه اختصاصی و یک 
مصاحبه مطبوعاتی عمومی داشتیم و مجموعا 17 ملاقات با 
رهبران کشورها و مسئولین سازمانهای بین المللی داشتیم. با 
مسئولان یک سازمان بین المللی وزرشی، یک سازمان مالی 

جهانی و دبیرکل سازمان ملل نیز ملاقات کردیم.
دکتر روحانی اظهار داشت: مهمترین مساله ای که به نظرم 
امسال در مجمع عمومی بارز و مشهود بود، هم در رسانه ها می 
دیدیم و هم رهبران کشورها بیان می کردند، حقانیت جمهوری 
اسلامی ایران و ملت ایران و زورگویی آمریکا بود. این نکته اصلی 
بود که آمریکا مسیر یکجانبه گرایی را اتخاذ کرده و به نهادها و 

سازمانها و مقررات بین المللی بی اعتنا است.
رئیس جمهور با بیان اینکه این موضوعی نبود که ما تنها 
بگوییم بلکه دیگران هم با لحن های مختلف بیان می کردند، 
تصریح کرد: برخورد آمریکا با دیوان بین المللی کیفری، شورای 
با  قراردادهای تجاری که  با مجموعه  و  یونسکو  حقوق بشر، 
کشورهای مختلف داشتند و از جمله خروج یکجانبه و نادرست از 

برجام همه مطرح بود.
دکتر روحانی تاکید کرد: به نظرم آمریکا یی ها از این مجمع 
عمومی هیچ دستاوردی نداشتند و حتی وقتی آقای ترامپ 
سخنرانی می کرد، وقتی اول سخنرانی اش خیلی از دولت دو 

ساله اش تعریف کرد، همه سالن خندیدند و همه رسانه ها گفتند 
سران جهان به آقای ترامپ خندیدند و رسانه های آمریکایی این 

را تحقیر دولت و ملت آمریکا تلقی کردند.
* مواضع ایران صریحا تبیین شد 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: توانستیم مواضع خودمان را به 
صراحت تبیین کنیم که این مواضع، مواضع رهبری نظام، ملت 
ایران و مواضع کل نظام است. در این داستان در چارچوب مقررات 
بین المللی و قانون عمل کردیم و آنها قانون را زیرپا گذاشتند. 
جالب است کسی سران کشورها را در شورای امنیت دعوت می 

کند که خودش مصوبه شورای امنیت را زیر پا گذاشته است.
دکتر روحانی گفت: مساله دیگری که از یکی دو هفته مانده به 
برگزاری مجمع عمومی مطرح بود، اجلاس ویژه ای بود که آمریکا 
می خواست در شورای امنیت تشکیل دهد. ابتدا گفت اجلاس 
درباره ایران است و بعد گفتند درباره موضوع دیگری است اما در 
نهایت یک روز مانده به اجلاس خود آقای ترامپ توئیت کرد که 

موضوع این اجلاس درباره ایران است.

شورای امنیت به حمایت قاطع از برجام تبدیل شد
رئیس جمهور با اشاره به اینکه آنچه آمریکایی ها از برگزاری 
به عنوان هدف در نظر داشتند،  امنیت  این نشست شورای 
درست بر ضد آن تمام شد و نتیجه عکس گرفتند، اضافه کرد: 
در این نشست شورای امنیت، اولا نتوانستند موضوع ایران را 
موضوع اصلی اجلاس قرار دهند و به اصطلاح خودشان موضوع 
خلع سلاح و تسلیحات کشتار جمعی به عنوان موضوع جلسه 
انتخاب شد و ثانیا این جلسه تبدیل شد به جلسه حمایت قاطع 
از برجام و ترامپ در این جلسه تنها ماند و یک انزوای مجددی 
برای آمریکا بود.دکتر روحانی اظهار داشت: نکته بعدی اینکه در 
کنار اجلاس مجمع عمومی، اجلاس 1+4 تشکیل شد و وزرای 
5 کشور مباحث خوبی داشتند و بیانیه بسیار خوب و قاطعی 
در پایان دادند. در این بیانیه علاوه بر مواضع مستحکم 5 کشور 
نسبت به تعهدشان به برجام و تشکر از ایران به خاطر پایبندی به 
برجام، تعهدشان برای عمل به برجام را اعلام کرده و اعلام کردند 
یک کانال ویژه بانکی برای رابطه با ایران ایجاد کردند که ساز و 

کار اجرایی اش را اعلام خواهند کرد. خانم موگرینی هم رسما 
اعلام کرد که این ساز و کار قبل از نوامبر عملیاتی خواهد شد و 

آمریکایی ها از این موضوع هم ناراحت و عصبانی بودند.
رئیس جمهور تصریح کرد: در ملاقات با سران کشورها نیز 
موضوعات دو جانبه و منطقه ای و به خصوص مساله برجام و 
روابط تجاری دو جانبه مطرح بود و اینکه همه کشورها تصریح 
داشتند که پایبند به تحریم آمریکا نخواهند بود و با ایران کار 
خواهند کرد. کشورهای اروپایی، ژاپن و دیگر رهبران کشورها این 
مساله را به صراحت بیان کردند. با مسئولین موسسه مالی آی 
ام اف هم که ملاقات داشتیم آنها هم درباره ترتیبات و روابط 
مالی ایران با آی ام اف و اقداماتی که می خواهند انجام دهند 
صحبت کردند.دکتر روحانی خاطرنشان کرد: در ملاقات با رئیس 
کمیته بین المللی المپیک، ایشان بسیار متعجب بود از حرکت 
بسیار خوب ورزش در ایران و موفقیت های ورزشکاران ایران و به 

خصوص از حرکت بانوان و زنان ما در ورزش که قابل توجه بود.
رئیس جمهور گفت: دبیرکل سازمان ملل نیز در ملاقاتی که 
داشتیم از ایران تشکر کرد و گفت ما قاطعانه از برجام حمایت 
و این را با صراحت اعلام می کنیم که کار آمریکا خلاف بوده 
و نسبت به فعالیتهای منطقه ای ایران هم بسیار خرسند بود از 

همکاری هایی که درباره یمن و سوریه داریم.

*  انزوای تاریخی و سیاسی کم نظیر برای آمریکا 
دکتر روحانی افزود: در مجموع در این سفر در فرصتی که بود، 
هم مواضع کشورمان را برای جهان تا حد امکان تبیین کنیم و هم 
با بسیاری از کشورها در این فرصت درباره روابط دوجانبه صحبت 
کردیم. مهم این است که امروز در جهان، جز یکی دو کشور هیچ 
کس پشت سر آمریکا نیست و یک انزوای تاریخی و سیاسی کم 

نظیر برای آمریکا هست.
رئیس جمهور ادامه داد: شورای امنیت هم درست برعکس 
قصد آمریکا برای سوءاستفادهاز ریاست دوره ای شان بر این شورا، 

جلسه ای که برگزار شد درست برعکس شد.
دکتر روحانی اظهار داشت: در این سفر رهاورد دیگری هم 
داشتیم. یک اثر تاریخی مربوط به 2 هزار و 500 سال قبل که در 
آمریکا بود و از چند سال قبل کار بسیار قوی حقوقی انجام شده 
بود، توانستیم این اثر را بازپس بگیریم و آن را همراه خودمان به 

ایران بیاوریم به عنوان اثر تاریخی که متعلق به ملت ایران است.

جنجـال هـا دربـاره پذیـرش توصیـه هـا و کنوانسـیون های مـورد تاکیـد گروه 
ویـژه اقـدام مالـی )اف.ایِ.تی.اف( در حالی اسـت که بسـیاری از کارشناسـان درباره 
خطرهـای اقتصـادی، سیاسـی و حتی اجتماعی بازگشـت ایران به فهرسـت سـیاه 

ایـن گروه هشـدار مـی دهند. 
گروه ویژه اقدام مالی در سـال 1989 میلادی از سـوی کشـورهای گروه 7 شکل 
گرفـت و کارکـرد کنونـی آن، وضع اسـتانداردهایی برای مقابله با پولشـویی، تامین 

مالی تروریسـم و سـایر جرایمی اسـت که سـلامت نظام مالی را تهدید می کند.
جمهـوری اسـلامی ایران از سـال 2007 میلادی در فهرسـت سـیاه گـروه ویژه 
اقـدام مالـی قـرار گرفـت و از سـال 2009 نام آن به طور رسـمی در بیانیـه های آن 
اعـلام و مقـررات اقـدام های متقابـل علیه تهران وضع شـد تا کشـورها در مراودات 

مالـی و بانکـی با ایـران احتیاط کنند.
از همـان زمـان، موضـوع خـروج ایـران از فهرسـت سـیاه »اف.ای.تـی.اف« در 
دسـتور کار دولـت وقـت قـرار گرفـت کـه موضـوع در شـورای عالـی امنیـت ملی 
مطـرح و تصویـب شـد و از سـال 1389 با تصویب »نقشـه راه شـورای عالی مبارزه 
بـا پولشـویی« برنامـه هـای اصلاحـی در دسـتور کار دولت اسـت.نتیجه ایـن اقدام 
هـا، تهیـه لوایـح مبـارزه با پولشـویی و تامیـن مالی تروریسـم بود که هیـات ایرانی 
توانسـت شـورای حـکام گروه ویـژه اقدام مالـی را متقاعد کنـد ایران را از فهرسـت 
سـیاه خـود تعلیـق کند.گـروه ویـژه اقدام مالی هشـتم تیرماه امسـال تعلیـق اقدام 
هـای مقابلـه ای خـود را در قبـال ایـران تـا ماه اکتبـر )آبان مـاه( تمدید کـرد و در 

بیانیـه عمومـی، اجـرای 9 بنـد را از جمهوری اسـلامی خواسـت.
با نزدیک شـدن به پایان مهلت سـه ماهـه اف.ایِ.تی.اف )گروه ویـژه اقدام مالی( 
بـه ایـران، بـازار اخبـار مخالـف و موافـق بـا الحاق یا عـدم الحـاق ایران بـه این نهاد 
بیـن المللـی نیـز داغ تر شـده اسـت. اف.ایِ.تـی.اف بر اسـاس اسـتاندارهای تعیین 
شـده خود هر سـال فهرستی سـیاه از کشـورهایی که مقررات و فعالیت های نگران 
کننـده در زمیـن مالی و پولشـویی دارند، منتشـر می کند و بلاتکلیفـی لوایح مورد 

بحـث ممکن اسـت ایـران را بار دیگر در این فهرسـت قـرار دهد.
ایـران تـا قبـل از امضـای برجـام در لیسـت سـیاه گـروه ویـژه اقـدام مالـی قرار 
داشـت، امـا بـا انعقـاد توافـق هسـته ای و اجـرای آن و پایبنـدی ایران بـه تعهدات 

برجامـی، اقدامـات متقابـل علیـه ایران به مدت یک سـال به حالت تعلیـق درآمد و 
پـس از آن نیـز سـه مـاه به ایران مهلت داده شـد کـه لوایح چهارگانه »الحـاق ایران 
بـه کنوانسـیون سـازمان ملل متحـد بـرای مبارزه بـا جرائـم سـازمان یافته فراملی 
)پالرمـو(، اصـلاح قانون پولشـویی، اصـلاح قانون مبـارزه با تامین مالی تروریسـم و 
الحاق ایران به کنوانسـیون مقابله با تامین مالی تروریسـم )سـی.اف.تی(« را تعیین 
تکلیـف کنـد. مهلت تعیین شـده در اواخر اکتبر سـال جاری میلادی بـه پایان می 
رسـد در حالـی کـه سرنوشـت این لوایـح به دلایلـی مبالغه آمیز بلاتکلیف اسـت و 
شـفافیت و روشـنگری کارشناسـان و خبـرگان این حـوزه درباره آثـار مثبت الحاق 

ایـران بـه اف.ایِ.تـی.اف هنـوز بی نتیجه مانده اسـت. 
مخالـف گویـی هـا و مغالطـه ها و مبالغـه هـا دربـاره اف.ایِ.تی.اف در شـرایطی 
اسـت کـه امـروزه اقتصـاد در مناسـبات سیاسـی و تعامـلات بین المللـی و جهانی 
نقشـی تعییـن کننـده دارد و کشـورهای جهـان تـلاش مـی کننـد با پیوسـتن به 
اتحادیـه هـا، پیمان ها و سـازمان هـا و نهادهای منطقـه ای، قـاره ای و بین المللی 
در گام اول بـا تامیـن حداکثری منافع ملی، وضعیت اقتصادی مطلوبی را در سـطح 
داخلـی فراهـم و سـپس بـا افزایش تعاملات و مبـادلات منطقـه ای و بین المللی و 
توسـعه منافـع خـود در این سـطح، موقعیت خـود را به لحاظ اقتصادی و سیاسـی 

کنند. تثبیت 
برداشـتن ایـن گام ها مسـتلزم خـروج از پیله های سیاسـی و تغییـر نگرش ها 
نسـبت بـه فرآینـد حرکت جهانـی و نوع مناسـبات و تعامـلات بین المللی اسـت؛ 
نگاهـی بـه رونـد تحولات جهانی و منطقه ای نشـان می دهد که کشـورهای جهان 
ضمن پایبندی به چارچوب ها و قاعده مندی های سیاسـی و رعایت اسـتاندارهای 
بیـن المللـی، واقـع گرایی را دنبال کرده و اقتصاد خود را در مسـیر رشـد و توسـعه 
فـارغ از مرزبندی های سیاسـی و کلیشـه های سـنتی پیش برده انـد؛ این تحولات 
بـه ویـژه در کشـورهای دارای منابـع و ذخایر طبیعی اندک ثمربخش بوده اسـت. 

مخالفـان ادعـا می کننـد براسـاس اف.ایِ.تی.اف، ایـران بایـد تراکنش های مالی 
برخـی نهادهـا، ارگان ها و مراکز علمی و دانشـگاهی را به آمریکایی ها تحویل بدهد. 
در حالـی که به گفته کارشناسـان ایـن حوزه، اف.ایِ.تی.اف مجموعه اسـتانداردهای 
مالـی و بانکـی اسـت کـه با مشـارکت همه دولـت ها تدوین شـده و بـه موجب آن 

از همه کشـورهای طرف تعامل خواسـته می شـود که این اسـتاندارها را در قوانین 
داخلی خـود رعایت کنند.

بـا وجـود ادعاهای مخالفان، اف.ایِ.تی.اف نهادی اسـت که با مشـورت کشـورها 
اقداماتـی را اسـتاندارد سـازی کـرده و ایـن اسـتانداردها را در قالب توصیه منتشـر 
مـی کنـد و مکانیسـم هایـی نیـز بـرای ارزیابـی و حصـول اطمینـان از رعایت این 
اسـتانداردها از سـوی کشـورها وجود دارد که دولت ها نیز در ارزیابی ها نقش دارند 
و برخـلاف آنچـه قلمداد می شـود اف.ایِ.تی.اف سـاختاری بـرای دریافت اطلاعات 

کشـورها نیسـت و تنها بحث همکاری بین کشـورها مطرح اسـت.
از مهمتریـن آنهـا قوانیـن و مقررات مبارزه با پولشـویی و تامین مالی تروریسـم 
اسـت؛ مـواردی کـه چندمـاه اخیر در ایـران محل بحث، جـدل و مغالطـه و مبالغه 
هـای بسـیاری شـده و فشـارها، ضرورت ها و حساسـیت هـای اقتصادی کشـور در 

عرصـه جهانـی و بیـن المللی نیز نتوانسـته اسـت از اهمیت موضـوع کم کند.
اقتصـاد کشـور به سـبب عوامل داخلـی و همچنین تاثیر تحریم هـای آمریکا به 
نوعـی نابسـامان اسـت و محدودیت مـراودات بانکی و مالی با دنیا کـه جدا از تحریم 

سـبب خودداری از پذیرش قوانین و مقررات مالی بین المللی ایجاد شـده اسـت.
رعایـت نشـدن ایـن مقررات از سـوی کشـورهایی کـه ایجاد و توسـعه تعاملات 
مالـی و تجـاری در عرصه بیـن المللی را خواسـتارند، می توانـد تنگناهایی تجاری، 
مالی و بانکی ایجاد کند که مهمترین آنها وارد شـدن در لیسـت سـیاه اف.ایِ.تی.اف 
اسـت؛ مسـاله ای کـه نه تنها ارتباط و مـراودات بانکی را دچـار اخلال می کند بلکه 

پیامدهـای اقتصـادی جبـران ناپذیری را بر جای مـی گذارد.
ایـن مسـاله در مـاه هـای گذشـته اقتصـاد ایـران را بـه چالش کشـیده و بخش 
هـای مختلـف اعـم از سیاسـت تـا برنامه ریزی هـای اجتماعـی را نیـز درگیر خود 

سـاخته است.
البته این نظر مطرح اسـت که قرار گرفتن در فهرسـت سـیاه اف.ایِ.تی.اف هیچ 
تحریمـی را بـه دنبال نمی آورد اما محدودیت های و فشـارهای مالی سـهمگینی را 
بر کشـور های مشـمول تحمیل می کند؛ محدودیت هایی که فقط بر یک سـطح 
یـا حـوزه تاثیـر گـذار نیسـت بلکـه همه حـوزه هـا و بخش هـای جامعـه را درگیر 

سـاخته و بـا بحران روبـرو می کند. 

وزیـر امـور خارجه جمهوری اسـلامی ایران نتانیاهو را چوپـان دورغگویی توصیف 
کرد که نمی خواهد از دروغ گفتن دسـت بکشـد و گفت: اسرائیل در موقعیتی نیست 

کـه بخواهـد درباره برنامه هسـته ای صلح آمیز دیگر کشـورها وقیحانه اتهام بزند. 
محمد جواد ظریف عصر پنج شـنبه در پاسـخ به سـوال در واکنش به اظهارات روز 
پنجشـنبه  بنیامین نتانیاهو نخسـت وزیر رژیم صهیونیسـتی این مطلب را بیان کرد.

وی افـزود: یکبـار یـک بازی را به نـام پرونده نوت بوک راه انداختند، سـر و صدای زیادی 
کردنـد و آژانـس بیـن الملل در طول سـال هـا هزینه زیادی بـرای آن انجـام داد، وقتی 
آمدنـد و بازدیـد کردنـد، آن پرونده را بسـتند.وزیر امور خارجه جمهوری اسـلامی ایران 
ادامه داد: نتانیاهو باید پاسـخ دهد که اسـرائیل به عنوان تنها دارنده سـلاح هسـته ای 
در منطقـه خاورمیانـه چگونه می تواند خود را در موقعیتی قرار دهد که علیه کشـوری 
کـه بارها توسـط آژانس بیـن المللی انرژی اتمـی، صلح آمیز بودن برنامـه هایش اعلام 
شـده اسـت، اینگونه وقیحانه اتهام بزند.ظریف اضافه کرد: این کار فقط برای این اسـت 
کـه واقعیـت ها را از خودش دور کند، اینکه بزرگترین تهدید خاورمیانه اسـرائیل اسـت 
وقتی که نتانیاهو در کنار یک مرکز سـاخت سـلاح هسـته ای می ایسـتد و کشورهای 
دیگـر را بـه نابودی هسـته ای تهدید می کند.وی تصریح کـرد: این رژیم متجاوز حتما 

نمـی توانـد با این بـازی هـا کاری را از پیـش ببرد.وزیر امور خارجه جمهوری اسـلامی 
ایران خاطرنشـان کرد: در طول روزهای گذشـته دیدیم سیاسـت هایی که نتانیاهو به 
آمریکا تحمیل کرده، چقدر امریکا را در مجمع عمومی و شورای امنیت به انزوا کشانده 
اسـت. حالا شـما ببینید وقتی آمریکا را توانسـتند تا این حد به انزوا بکشانند، خودشان 
تا چه حد منزوی هسـتند.نتانیاهو پنجشـنبه شـب در یک نمایش مضحک دیگر در 
مجمـع عمومـی سـازمان ملـل بـا نشـان دادن نقشـه ای ادعا کرد کـه ایـن رژیم یک 
انبار اتمی مخفی در منطقه ای از تهران کشـف کرده اسـت.نتانیاهو با بیان اینکه رژیم 
صهیونیسـتی اطلاعـات مربوط به این انبـار ادعایی را بـه آژانس بین المللی انرژی اتمی 
ارائه داده، با عصبانیت از بی تفاوتی این آژانس به ادعاهای بی اسـاس وی، از یوکیا آمانو 
رئیس آژانس خواسـت که از این سـایت ها بازرسـی شـود.این در حالی است که آژانس 
بین المللـی انرژی اتمی روز پنجشـنبه 30 اوت )8 شـهریور( در تازه ترین گـزارش خود 
تاییـد کرد کـه ایران به تعهدات خود در چارچوب توافق هسـته ای سـال 2015 پایبند 
است.نخسـت  وزیر رژیم صهیونیسـتی پیشـتر )10 اردیبهشت( نیز در شویی تبلیغاتی 
علیـه ایـران، تعـدادی عکـس، سـی دی و کاغـذ را نشـان داد و مدعی شـد کـه مدارک 
غیرقابل انکار از تلاش مخفیانه تهران برای ساخت بمب اتمی دارد.نتانیاهو برابر دوربین 

پخـش زنـده، مدعی شـد که ایران پـس از امضای برجام، به جهـان دروغ گفته و تلاش 
خـود بـرای مخفی کردن برنامه سـاخت تسـلیحات اتمی را تشـدید کرده اسـت.وی با 
نشـان دادن عکسـی از یـک انبار که مملو از گاوصندوق بود، مدعی شـد کـه ایران پس 
از امضـای برجـام، مواد رادیواکتیو مربوط به این برنامه تسـلیحاتی را به جایی در جنوب 
تهـران منتقـل کرده اسـت.وزیر امور خارجه در پاسـخ به سـوالی درباره سـاز و کار ویژه 
گـروه 1+4 هـم گفـت: اروپایی ها در چند ماه گذشـته تلاش وسـیعی را انجـام دادند و 
دسـت کـم تـا کنون هفت بانـک مرکزی توافـق کرده انـد کـه راه کار ویژه مالـی برای 
ارتبـاط بـا ایـران ایجاد کننـد و در آینده نیز ایـن راه کار را به موسسـه ای تبدیل کنند.

ظریـف افـزود: آنچه که به مسـاله ایـران ربـط دارد، در آینده ای نزدیک انجام می شـود 
امـا آنچـه که آنها می خواهند موسسـه ای تشـکیل دهند که فراتـر از ایـران بتواند کار 
کند، ممکن اسـت بیشـتر طول بکشـد.وی توضیح داد: همان گونه که خانم موگرینی 
)هماهنـگ کننده سیاسـت خارجی اتحادیه اروپـا( در مصاحبه گفت، ایـن راه کار ویژه 
فقـط برای اروپا نیسـت بلکه سـایر کشـورها و شـرکت هایی اسـت که با ایـران تعامل 
مالـی دارنـد تـا بتوانند پـول را به این حسـاب واریز کننـد و هزینه های صـادرات را نیز 

ازاین حسـاب برداشت کنند.

آیا شیفت قدرت در آمریکا رخ می دهد ؟

عبور کامل روحانی از دولت ترامپ؟

دکتر روحانی در بازگشت از نشست مجمع عمومی سازمان ملل:

مهم ترین دستاورد؛ اثبات حقانیت ملت ایران 

بلاتکلیفی لوایح ؛ایران را بار دیگر در فهرست سیاه قرارمی دهد 

پیوستن به اف.اِی.تی.اف؛ از واقعیت تا مغالطه 

واکنش ظریف به اظهارات نخست وزیر رژیم صهیونیستی:

نتانیاهو چوپان دروغگو است 

خبــر
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از نشانه هاى اسباب نادانىت

 مجادله با غیر اهل اندیشه است

شنبه - 7 مهر 1397- سال بیست و یکم - شماره  4655

عصر  کربلا«  اسرای  نمادین  »کاروان 
پنجشنبه برای سیزدهمین سال از خیابان 
تولیددارو شهر مقدس قم در قالب دسته 
عزاداری و تعزیه خوانی به سمت حرم مطهر 

حضرت فاطمه معصومه)س( حرکت کرد. 
این حرکت نمادین هر سال با محوریت 
هیات دخیل العباس متشکل از گروه های 
و شیپورزن  تعزیه خوانی، طبال  مختلف 
که در آن گروه های مختلف تعزیه خوانی، 
امام  شهادت  از  پس  که  هایی  مصیبت 
حسین)ع( و یاران باوفایش بر خاندان ایشان 

وارد شده است را به نمایش می گذارند، برگزار می شود. این کاروان از خیابان های 
تولیددارو و امام خمینی)ره( عبور و به سمت بارگاه ملکوتی کریمه اهل بیت)ع( حرکت 
می کند و در طول مسیر عاشقان و دلسوختگان اهل بیت عصمت و طهارت)ع( که 

شاهد صحنه هایی از مظلومیت و مصیبت 
های خانواده حضرت سیدالشهدا)ع( پس از 
واقعه کربلا در قالب تعزیه خوانی هستند، بر 
سر وسینه خود می زنند و اشک ماتم می 
ریزند. برای اجرای این حرکت از صبح روز 
پنجشنبه گروه های مختلف این کاروان، به 
ویژه گروه های تعزیه خوانی خود را برای 
این کار آماده ساختند و بازیگران گروه های 
تعزیه توسط چهره پردازان، آماده شدند و 
لباس های متناسب با نقش خود را بر تن 
کردند.با شنیدن بانگ الله اکبر و ندای موذن، 
شرکت کنندگان در نماز ظهر و عصر حضور یافتند و پس از اطعام عزاداران حسینی)ع(، 
ساعت 13:30 با قرائت آیاتی چند از قرآن کریم و مداحی، این کاروان حرکت خود را 

آغاز کرد که رسیدن این کاروان نمادین تا حرم مطهر چند ساعت به طول می انجامد. 

عصر پنجشنبه برای سیزدهمین سال ؛

کاروان نمادین اسرای کربلا در قم به حرکت درآمد 

آیین میهمانی لاله ها و گلباران 72 
گلزار شهدای دفاع مقدس و مدافعان حرم 
اهل بیت)ع( استان قم، عصر پنجشنبه 
همزمان با هفته دفاع مقدس برگزار شد. 

به گزارش روابط عمومی بنیاد شهید 
و امور ایثارگران قم، گلزارهای شهدا در 
آخرین روزهای هفته دفاع مقدس که 
بنام تجلیل از شهدا و ایثارگران نامگذاری 
شده است میزبان حضور خانواده شهدا، 
و  نظامی  نیروهای  قم،  متدین  مردم 
انتظامی و مسئولان بود.در این آیین ضمن 
قرائت پیام رهبر معظم انقلاب و عزاداری 
سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله 
الحسین)ع(، عطر افشانی و گلباران مزار 
مطهر شهدا انجام شد.مدیرکل بنیاد شهید 
و امور ایثارگران استان قم در آیین گلباران 
گفت:  معصومه)س(  بهشت  شهدای 
شهدای مدافع حرم و دفاع مقدس در 
مسیر دفاع از اسلام راستین جان خویش 

را فدا کردند تا تشیع و انسانیت باقی بماند.
افزود:  هاشمی  جواد  سید  سردار 
انحراف  به  در  سعی  اسلام  دشمنان 
کشاندن دین و ارزشهایی چون عاشورا 
و انتظار را دارند، چراکه می دانند قدرت 
شیعه از این دو سرچشمه گرفته لذا می 

خواهند آن را تضعیف نمایند.
وی ادامه داد: مردم غیرتمند قم میزبان 
شهیدان لشکر فاطمیون و زینبیون در قم 
شدند و دوشادوش خانواده شهدا، شهدای 
مدافع حرم را تشییع و بدرقه کردند، ملت 
ایران به این شهادتها افتخار می کند و 

می داند دین، عزت و امنیت امروز ثمره 
خونهای پاک شهدا است.

72 گلزار شهید در قم شامل 25 گلزار 
در بخش مرکزی، 26 گلزار در خلجستان، 
13 گلزار در کهک، 6 گلزار در سلفچگان و 
2 گلزار در جعفرآباد قم وجود دارد، ضمن 
این که 20 یادمان شهدای گمنام این 

استان میزبان 52 شهید گمنام است.
جمعیت ایثارگری استان قم )شهدا، 
خانواده  و  ایثارگران  آزادگان،  جانبازان، 
می  تن  هزار  حدود 70  ایشان(  های 
باشد؛ این استان 6 هزار شهید، 11 هزار و 
361 جانباز و 591 آزاده را تقدیم انقلاب 

اسلامی کرده است. 
31 شهریورماه سالروز شروع جنگ 
رژیم  توسط  سال 1359  در  تحمیلی 
بعثی صدام می باشد که 31 شهریورماه 
تا 6 مهرماه به عنوان هفته دفاع مقدس 

نامگذاری شده است. 

همزمان با هفته دفاع مقدس ؛

گلزارهای شهدای  استان قم گلباران شد 

معاون اجرایی آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( با 
اشاره به اینکه اکنون آزمایشات خاک و ژئوفیزیک مورد 
نیاز در شبستان امام علی علیه السلام درحال انجام است، 
عنوان کرد: در شبستان امام علی علیه السلام به سازه های 
هنری و معماری اسلامی نیز توجه ویژه ای خواهیم داشت.

هادی محمودنژاد پیش از ظهر رو چهارشنبه ز در آیین 
اذن آغاز عملیات اجرایی شبستان امام علی علیه  السلام که 
در سالن محراب برگزار شد، با اشاره به اینکه توسعه حرم 
مطهر بانوی کرامت در دوره های مختلف مورد توجه قرار 
گرفته است، اظهار کرد: شبستان حضرت زهرا سلام الله 
علیها در صحن امام هادی علیه السلام در سال های اخیر 
به شیوه مطلوب دنبال شده است و اکنون مراحل پایانی 
این پروژه درحال تکمیل شدن است و طی ماه های آینده 
فضایی به مساحت هزار متر مربع در اختیار زائران قرار 

خواهد گرفت.
به  مشتاقان  اینکه سیل  دلیل  به  کرد:  اضافه  وی 

آستان های ائمه اطهار)ع( درحال افزایش است و بر اساس 
آخرین آمار سالیانه بیش از 20 میلیون زائر به شهر مقدس 
قم مشرف می شوند؛ در آیین ها و برنامه های مختلف 
مناسبتی آستان مقدس شاهد کمبود فضا هستیم به 
همین علت در راستای پیگیری دستور تولیت آستان 
مقدس، مطالعات اولیه شبستان در عرصه ای به مساحت 
پنج هزار متر مربع و نیازمندی های آن انجام شده است 
و به دنبال اجرای این پروژه هستیم.معاون اجرایی آستان 
اکنون  اینکه  به  اشاره  با  اهل بیت)س(  مقدس کریمه 
آزمایشات خاک و ژئوفیزیک مورد نیاز در شبستان امام 
علی علیه السلام درحال انجام است، عنوان کرد: تلاش بر 
این است تا در شبستان امام علی علیه السلام به سازه های 
هنری و معماری اسلامی نیز توجه ویژه ای داشته باشیم.

در این جلسه همچنین حجت الاسلام والمسلمین 
حسینی نژاد با اشاره به اینکه طی این سال ها پروژه های 
بانوی کرامت رقم زده  عمرانی بزرگی در حرم مطهر 

علی  امام  امیدواریم شبستان  کرد:  اظهار  است،  شده 
علیه السلام نیز مدال افتخاری و باقیات الصالحاتی برای 
دست اندرکاران شود.وی اضافه کرد: نزدیکی شبستان 
امام علی علیه السلام به ضریح حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها یکی از عوامل انگیزه آفرین است که جلب 
نظر زائران و خیرین را به دنبال خواهد شد.مشاور تولیت 
آستان مقدس کریمه اهل یبت)س( خاطرنشان کرد: با 
توجه به حساسیت موضوع ایجاد سرداب در اطراف ضریح 
مطهر، جلوگیری از تبلیغات سوء یکی از مباحثی است که 
باید مورد توجه دست اندرکاران قرار گیرد تا در روند کار 
با مشکلاتی از جمله شبهه اندازی افراد ناآگاه روبرو نشویم.

وی با تاکید بر اینکه کار شبستان امام علی علیه السلام با 
عنایت ویژه حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها دنبال 
می شود، گفت: امیدواریم در این مسیر بتوانیم از ظرفیت 
خیرین نیکوکار که به دنبال توسعه معارف فاطمی هستند 

نیز به شیوه مطلوب استفاده کنیم.

معاون اجرایی آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( مطرح کرد

توجه به سازه های هنری و اسلامی در شبستان امام علی)ع(

عامل گرانی میوه، دلار یا دلال!کاریکاتور

طرح:  محمد على رجبى

نامحـرمانه

اخبــار

 انهدام یک تیم تروریستی در منطقه مرزی سراوان 
نیروهای قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه پاسداران جنوب شرق کشور در عملیاتی موفق در 
نزدیکی پاسگاه 163 منطقه مرزی سراوان، یک تیم تروریستی وابسته به استکبار جهانی را منهدم 
کرده و چهار تروریست را به هلاکت رساندند. به گزارش روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی 
سپاه، در پی عملیات اطلاعاتی دقیق یگان های قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه مبنی بر قصد یک 
تیم تروریستی وابسته به استکبار جهانی برای حمله به پاسگاه های مرزی جمهوری اسلامی ایران از 
خاک کشور همجوار، صبح امروز جمعه با هوشمندی نیروهای عملیاتی، تیم مذکور قبل از هرگونه 
اقدام در نزدیکی پاسگاه 163 در منطقه مرزی سراوان در کمین رزمندگان سپاه اسلام گرفتار و 
منهدم شد.این اطلاعیه می افزاید: در این درگیری و آتش سنگین نیروهای خودی، با انهدام این 
تیم چهار تن از تروریست ها به هلاکت رسیده و 2 نفر نیز زخمی شدند و بقیه تروریست ها به عمق 
کشور همجوار گریختند.این اطلاعیه با اشاره به اینکه هیچگونه تلفاتی به نیروهای خودی وارد نشده و 
سلاح، مهمات و تجهیزات تروریست ها به دست رزمندگان اسلام افتاده، تاکید کرده است: همانگونه 
که بارها اعلام شده است، قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه و سایر نیروهای امنیتی ،اطلاعاتی و 
انتظامی با هوشیاری و اشراف اطلاعاتی همه جانبه، هرگونه تحرک گروهک های تروریستی و عناصر 
مزدور و اجیر شده توسط سازمان های جاسوسی بیگانه که بخواهند امنیت ملت ایران را تهدید و به 
مخاطره بیندازند را رصد و قاطعانه با آن برخورد خواهند کرد.سراوان در 347 کیلومتری جنوب شرق 

زاهدان مرکز استان سیستان و بلوچستان و درهمسایگی کشور پاکستان قرار دارد.
 

مشایی به حکم دادگاه اعتراض کرد
فرزند اسفندیار رحیم مشایی رئیس دفتر رئیس جمهور سابق از اعتراض و تجدیدنظر خواهی 
نسبت به حکم بدوی پدرش در تاریخ چهارم مهرماه خبر داد. 21 شهریورماه بود که غلامحسین 
اسماعیلی رئیس کل دادگستری استان تهران جزئیات حکم صادره برای رحیم مشایی در سه فقره 
عنوان اتهامی دایر بر اجتماع و تبانی برای ارتکاب جرم علیه امنیت ملی، تبلیغ علیه نظام و توهین به 
مقامات قضایی به سبب انجام وظیفه را اعلام کرد. این حکم به ترتیب عبارت بود از 5 سال حبس، 
یک سال حبس و6 ماه حبس برای هریک از عناوین عنوان شده، مشایی مجموعا به تحمل 6 
سال و نیم حبس محکوم شد، البته به گفته اسماعیلی پرونده مشایی در خصوص سایر اتهامات که 

جاسوسی هم جزو آنهاست در دادسرا مفتوح و در حال رسیدگی است.

مشکل اغلب دانشجویان ستاره دار حل شده است
 یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم اصلاح لایحه 
دولت برای حل مشکل دانشجویان ستاره دار و برداشتن هرگونه استثنایی، گفت: دولت در مقطع 
فعلی تمامی تلاشش را برای حل مشکل دانشجویان ستاره دار انجام داده است. محمود صادقی با 
اشاره به مصوبه هیات وزیران در لایحه الحاق یک تبصره ماده 5 قانون سنجش و پذیرش دانشجو 
در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی با محتوای پذیرش حق ادامه ی تحصیل برای همه دانشجویان 
گفت: این لایحه هنوز به مجلس شورای اسلامی ارائه نشده است. ما امیدواریم دولت قبل از ارائه ی 
آن اصلاحات لازم را انجام دهد.صادقی با اشاره به اقدامات دولت برای ادامه تحصیل دانشجویان 
گفت: طبق پیگیری های بنده از طریق هیات مرکزی گزینش دانشجو و وزارت علوم، مشکل اغلب 
دانشجویان ستاره دار حل شده و برای ادامه تحصیل مشکلی ندارند کما این که با قاطعیت هم 
نمی توانم بگویم که دانشجوی ستاره دار نداریم، اما مطلع هستم که تلاش زیادی برای رفع این 

مشکل شده است.

ابتکار: گیرنده های حسی دولت کاملًا فعال است
 معصومه ابتکار، معاون رئیس جمهور، گفت: مسئولان مدام در بین مردم هستند و صدای مردم 
را می شنوند، ارتباط مستقیم با مردم دارند. خود من در سفرهای استانی بین مردم هستم، از نزدیک 
مسائل را می شنوم و مشکلات را می بینیم.ه ابتکاربا بیان اینکه گیرنده های حسی دولت کاملا فعال 
است و گوش شنوا دارد، گفت: مسئولان مدام در بین مردم هستند و صدای مردم را می شنوند، 
ارتباط مستقیم با مردم دارند. خود من در سفرهای استانی بین مردم هستم از نزدیک مسائل را می 
شنوم، مشکلات را می بینیم.وی با بیان اینکه دولت ارتباط نزدیک با مردم دارد، یادآور شد: این مسئله 
نشان می دهد که نه تنها دولت بی تفاوت نشده بلکه کاملا شنوایی دارد و با احساس مسئولیت کامل 
کنار مردم است و تلاش می کند تا مشکلات رفع شود. در مجموع ما نمی خواهیم مشکلات را انکار 

کنیم یا نادیده بگیریم بلکه تلاش می کنیم تا مشکلات برطرف شود.

یک عضو شورای شهر شیراز بازداشت شد 
یک عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر شیراز گفت: »مهدی حاجتی عضو این شورا عصر 
پنجشنبه به اتهام حمایت از 2 تن از فعالان فرقه بهاییت بازداشت شد«. »قاسم مقیمی« افزود: 
بازداشت این عضو شورای شهر به دنبال اظهارنظر در حمایت از این افراد که اخیرا بازداشت شده اند، 
صورت گرفته است.وی ادامه داد: شورای اسلامی شهر شیراز جلسه ای فوق العاده در همین ارتباط 
برنامه ریزی کرده است.نوذر امامی دیگر عضو شورای شهر شیراز نیز با تایید این خبر گفت: حاجتی 
با حکم جلب صادره از دادگاه عمومی و انقلاب شیراز بازداشت شده است.حاجتی پیش از این با 
انتشار توییتی از حقوق شهروندی 2 تن از فعالان فرقه بهاییت که هفته گذشته در شیراز دستگیر 
شدند، حمایت کرده بود.مهدی حاجتی متولد 1358 خورشیدی از فعالان سیاسی شهر شیراز، نایب 
رییس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک و عضو کمیسیون حقوق شهروندی دوره پنجم 

شورای این شهر است.

۵۵ درصد خودروهای نو از معاینه فنی رد شدند! 
محسن پورسیدآقایی معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران ضمن مثبت خواندن عملکرد 
وزارت نفت در توزیع سوخت گازوئیل یورو4 اظهار کرد: برای صنعت نیز الزامات متعددی ایجاد شده 
اما شرایط خودروهای داخلی قابل قبول نیست به طوریکه در سال جاری از میان 80 هزار خودروی 

نو زیر چهار سال که برای دریافت معاینه فنی مراجعه کرده بودند 55 درصد آنها رد شدند.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

باید در سیاست های اقتصادی تجدید نظرشود 
امام جمعه قم گفت: باید در سیاست های اقتصادی تجدیدنظر شود و دولت نظارت بیشتری بر بازار 

داشته باشد، برخی گویی در داخل کشور در وضعیت کنونی به دنبال تسویه حساب با مردم هستند
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه شهر قم با اشاره به 
ویژگی های دوران دفاع مقدس اظهار کرد: در آن دوران دشمن با کمک کشورهای مختلف به ایران 
حمله کرد، اما کشورمان با پشتوانه ملت توانست بر دشمن پیروز شود، اگر واقعیت های آن دوران بیان 

نشود، دشمن واقعیت های دوران دفاع مقدس را تحریف خواهند کرد.
وی ادامه داد: غربی ها در دوران جنگ تحمیلی سلاح شیمیایی در اختیار صدام قرار دادند و او با 
این سلاح به کشورمان حمله کرد، باید حقیقت دوران دفاع مقدس به نسل جوان منتقل شود؛ روزی 

جنگ نظامی علیه کشورمان صورت گرفت و اکنون شاهد جنگ اقتصادی دشمن علیه ایران هستیم.
 * ضرورت برخورد قاطع با عاملان حادثه تروریستی اهواز 

امام جمعه قم افزود: در 31 شهریورماه حادثه تلخی در اهواز رخ داد و شاهد شهادت و مجروحیت 
مردم در این حادثه بودیم، این حمله با هدایت آمریکا و برخی از حاکمان منطقه صورت گرفت که گفتند 
ما جنگ را به داخل ایران می کشیم، حضور مردم اهواز در مراسم تشییع پیکر شهدا نشان داد که آن ها 
از بصیرت برخوردار هستند.آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به ضرورت برخورد قاطع با عاملان حادثه 
تروریستی اهواز اظهار کرد: دشمنان با انجام این جنایت پرونده خودشان را برای انتقام رزمندگان اسلام 
سنگین کردند.وی ادامه داد: کشورمان در سال های اخیر از رشد خوبی در زمینه علمی برخوردار بود و 

امیدوار هستیم که این رشد متوقف نشود و اساتید و دانشجویان این مسیر را ادامه بدهند.
 * برخی به دنبال تسویه حساب با مردم هستند 

امام جمعه قم افزود: موضع رئیس جمهور در سازمان ملل از موضع اقتدار بود که قابل تقدیر است، 
رئیس جمهور در برابر بدعهدی گفت که ما نیازی به گفت و گو نداریم، باید شاهد مواضع استوار در این 
خصوص در تراز نظام باشیم.آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به مشکلات اقتصادی کشور اظهار کرد: 
از روسای سه قوه به خصوص قوه مجریه می خواهم که برای بی ثباتی اقتصادی علاجی پیدا کنند، هر 
ساعت شاهد کاهش ارزش پول ایران هستیم و دولتمردان باید از اقتصاددانان برجسته برای برون رفت 
از بحران استفاده کنند.وی ادامه داد: گرانی در جامعه غوغا می کند و شاهد هستیم که برخی در این 
خصوص همچون دشمن عمل می کنند و کالایی که در اختیارشان هستند را احتکار می کنند، دشمن 
از این وضعیت خوشحال است، برخی از مشکلات مربوط به تحریم است، اما برخی از مشکلات به داخل 
کشور برمی گردد.امام جمعه قم خاطرنشان کرد: باید در سیاست های اقتصادی تجدیدنظر صورت بگیرد 
و دولت نظارت بیشتری بر بازار داشته باشد، برخی گویی در داخل کشور در وضعیت کنونی به دنبال 

تسویه حساب با مردم هستند.

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم:

عوارضی و ورودی ها در شان قم نیست
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم گفت: عوارضی و ورودی ها در شان قم نیست 

و باید ساماندهی شود.
حسن مالکی نژاد در نشست شورای فرهنگ عمومی استان قم در سالن جلسات پژوهشکده علامه 
طباطبایی)ره( در ساختمان اداری آستانه در قم عنوان کرد: ورودی هر شهر حاوی پیام های مهم 

فرهنگی است اما عوارضی و ورودی ها در شان قم نیست و باید ساماندهی شود
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم افزود:وضعیت بیلبوردهای ورودی شهر قم به ویژه 
از سمت عوارضی تهران قم مطلوب نیست.وی تصریح کرد:این بیلبوردها بیشتر تبلیغاتی است و فاقد 
پیام های فرهنگی است در این راستا رسیدگی به ورودی های شهر در شورای اسلامی شهر قم مطرح 
شده است.مالکی نژاد بیان کرد: ورود شورای فرهنگ عمومی می تواند بخش زیادی از مشکلات تبلیغات 

محیطی در قم و وضعیت ورودی ها را رفع کند.

معاون شهردار قم:

فاز اول مترو قم تا پایان سال ۹۷
 به مرز بهره برداری می رسد

معاون شهردار قم گفت: خط اول قطار شهری قم از قلعه کامکار تا 
مسجد مقدس جمکران در دو فاز در حال احداث است که تا پایان سال 97 

فاز اول مترو به مرز بهره برداری می رسد.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به روند تکمیل بخش های باقیمانده فاز اول 
خط اول مترو قم، اظهار کرد: خط اول قطار شهری قم از قلعه کامکار تا 
مسجد مقدس جمکران به طول 14.5 کیلومتر در دو فاز در حال احداث 
است که تا پایان سال 97 فاز اول مترو به مرز بهره برداری می رسد که 
برای این شرایط حداقل باید سه قطار در اختیار داشته باشیم.معاون فنی 
و عمران شهرداری قم همچنین به خط دوم مترو اشاره کرد و افزود: خط 
دوم مترو قم از پردیسان تا بازار است که این بخش در دست مطالعه بوده 
و مصوبات آن اخذ شده، اجرای این بخش نیازمند 4 هزار میلیارد تومان 
هزینه به روز دارد و هم اکنون در حال تأمین منابع فاینانس هستیم.قاری 
قرآن به وضعیت درآمد هزینه های شهرداری نسبت به انجام پروژه ها اشاره 
کرد و گفت: شهرداری یک سیستم کاملًا درآمد هزینه ای است که خوب 
و بد بودن آن بستگی به نحوه عملکرد مدیریت در شهر دارد.وی با بیان 
اینکه درآمد شهرداری ها بر اساس سیاست هایی که گذاشته شده، به چند 
محور وابسته است، تصریح کرد: یکی از مهم ترین این محورها ساخت وساز 
در شهرها است؛ یعنی در شهر باید حتماً ساخت و سازی وجود داشته 
باشد تا بخش عمده ای از درآمد مدیریت شهری تأمین شود یعنی زمانی 
که شهروندان فعالیت ها و انجام پروژه های شهرداری را مشاهده کنند سبب 
می شود تا شهروندان نیز اقدام به ساخت وساز کنند و شهرداری نیز می تواند 

در قبال این فعالیت ها درآمدزا و پاسخگو باشد.

مهمان پذیرها از اسكان اتباع غیرمجاز و بی هویت خودداری کنند

هشدار پلیس قم به مسافرخانه داران
رئیس پلیس امنیت عمومی استان تاکید کرد: اماکن مهمان پذیر از 

اسکان و پذیرش اتباع غیرمجاز و بی هویت خودداری کنند. 
سرهنگ پیام کاویانی  ، از اتباع ایرانی، خواست، هنگام اخذ روادید از 
سفارتخانه ها، مراقب اشخاص جاعل و کلاهبردار در اطراف سفارتخانه ها 
و در مسافرت به خارج از کشور، گذرنامه و مدارک هویتی خود را به افراد 
ناشناس تحویل ندهید.وی گفت: هموطنان هنگام ثبت نام در تورهای 
سیاحتی و زیارتی، صرفاً از آژانس های معتبر دارای مجوز سازمان هواپیمایی 
و حج و زیارت استفاده کرده و حتماً شماره تماس شخصی، نشانی و تلفن 
سفارت و نمایندگی های سیاسی جمهوری اسلامی ایران در کشور مقصد 
را همراه داشته باشند.رئیس پلیس امنیت عمومی استان در ادامه با تاکید بر 
دقت افراد به تاریخ اعتبار گذرنامه، افزود:قبل از مسافرت با فرهنگ و قوانین 
جاری در مورد تردد و اقامت خارجیان در کشور مقصد آشنایی حاصل کنید.

سرهنگ کاویانی سپس ضمن تاکید بر حفظ و نگهداری اسناد مسافرتی 
به خصوص گذرنامه و روادید، تصریح کرد: هموطنان از تبدیل دلار، خارج 
از صرافی های مجاز و توسط اتباع خارجی خودداری کنند.رئیس پلیس 
امنیت عمومی استان قم، در خاتمه بر ضرورت اخذ نظریه از پلیس مهاجرت 
و گذرنامه در ازدواج با تبعه خارجی تاکید کرد و گفت:اماکن مهمان پذیر از 
اسکان، پذیرش و همچنین به کارگیری اتباع خارجی غیرمجاز و بی هویت 

خودداری و حضور آن ها را از طریق تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

طرح جامع آب شهر قم
 به زودی تكمیل می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه طرح 
جامع آب شهر قم در مراحل نهایی تدوین است گفت: طبق وعده دولت 
ومصوبه هیات وزیران باید 25 درصد هزینه اجرای طرح جامع آب از سوی 
دولت به شهرداری پرداخت شود.پیام جوادیان مسائل زیادی از جمله اقلیم، 
قیمت زمین، شرایط فرهنگی، آب و... را در توسعه فضای سبز و تعیین 
سرانه  استاندارد فضای سبز دخیل دانست و گفت: طبق مطالعات و آمار 
سرانه استاندارد فضای سبز برای شهر قم حدود 30 مترمربع است که براین 
اساس سرانه شهری باید بالای هشت مترمربع و سرانه تفرجگاهی باید بالای 
چهار مترمربع باشد.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با 
تاکید بر اینکه افزایش سرانه فضای سبز کار بسیار مشکلی است، خاطرنشان 
کرد: همزمان که شهرداری اقدام به توسعه فضای سبز می کند جمعیت نیز 
در حال افزایش است کما اینکه قم رشد جمعیت بیشتری نسبت به دیگر 
شهرها دارد و به نسبت رشد جمعیت چندبرابر باید رشد فضای سبز داشته 

باشیم تا به استاندارد مورد نظر برسانیم.
 

شهردار منطقه دو قم عنوان کرد

افزایش کیفیت در ساخت سازها
 با کنترل مضاعف 

شهردار منطقه دو قم گفت : با کنترل مضاعف و نظارت مستمر توانسته 
ایم از ساخت و سازهای سنتی جلوگیری و ساخت و سازها را به سمت 

مهندسی سازی پیش ببریم.
هفتم مهرماه روز ملی آتش نشان بهانه جلسه دورهمی و تقدیر از زحمات 
پرسنل این حوزه بود که به همت شهرداری منطقه دو و با حضور طلایی 
عضو شورای اسلامی شهر و رحیمی مدیر پیشگیری از بحران شهرداری، در 
سالن جلسات این منطقه برگزار شد .شهردار منطقه دوقم ضمن برشمردن 
مخاطرات کار در سازمان آتش نشانی گفت : تجربه های اتفاق افتاده در کل 
کشور، فعالیتهای آتش نشانی را برجسته و نگاه مردم و مسئولین را متوجه 
رشادت ها و فداکاری  این عزیزان کرد.رحیمی ادامه داد: حرکت آتش نشانی 
از اطفاء حریق به سمت مسائل بنیادی تر همچون موضوعات پیشگیری و 
آموزش نشان از برنامه ریزی و تخصصی شدن فعالیتهای آتش نشانی است.

شهردار منطقه پنج قم: 

سالن فرهنگی ورزشی منطقه 5 
تا پایان سال تكمیل می شود

شهردار منطقه پنج قم با بیان اینکه احداث سوله ورزشی منطقه پنج در 
حال پیگیری است، گفت: پیش بینی شده تا یکماه آینده سوله به طور کامل 

نصب شده و بعد از آن وارد نازک کاری و تکمیل پروژه شویم.
احمد ترکمن با بیان اینکه احداث سوله ورزشی منطقه پنج در حال 
پیگیری است، اظهار کرد: پیش بینی شده تا یکماه آینده سوله به طور کامل 
نصب شده و بعد از آن وارد نازک کاری و تکمیل پروژه شویم.وی با تاکید بر 
اینکه 20 پروژه منطقه پنج در چند ماه اخیر به بهره برداری رسید، تصریح 
کرد: احداث خیابان شمس آباد حد فاصل خیابان عسگری نیا تا خیابان جام 
جم، احداث بوستان مساعی منش، احداث خیابان جنب تعویض پلاک، 
پیاده رو سازی بلوار دل آذر حدفاصل ابتدای زاویه تا میدان ولیعصر)عج(، 
باغچه سازی بلوار کلهری و بلوار خلیج فارس، احداث معابر فرهنگسرا و 
زمین های نیروی انتظامی و احداث خیابان جنب بوستان آفتاب بخشی 
از پروژه هایی است که چند ماه اخیر به بهره برداری رسید. قریب به چهار 

میلیارد تومان برای تکمیل این پروژه ها در منطقه پنج هزینه شده است.
 

سرپرست سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم خبر داد

برپایی غرفه نجوم در نمایشگاه یاد یاران
سرپرست سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از برپایی غرفه نجوم و 

رصد آسمان در مجموعه نمایشگاه یاد یاران خبر داد. 
ابراهیم معتمدی با اشاره به برگزاری نمایشگاه یاد یاران به مناسبت هفته 
دفاع مقدس، اظهار داشت: در نمایشگاه نمایشگاه یاد یاران غرفه هایی با 
موضوعات نجوم قرآنی و رصد آسمان ویژه خانواده ها و همچنین غرفه 
نقاشی کودک و نوجوان توسط سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم برپا 
شده است. به منظور آشنایی کودکان و نوجوانان با مباحث نجوم قرآنی 
و آشنایی با اجرام آسمانی غرفه نقاشی نجوم ویژه کودکان نیز در محل 

برگزاری نمایشگاه خدمات فرهنگی ارائه می دهد.

اخبــار

یکی از مراجع تقلید شیعیان بر توسعه 
تبلیغ در مناطق محروم تأکید کرد و گفت: 
سازمان تبلیغات اسلامی از ظرفیت حوزه 

علمیه بیشتر استفاده کند.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی پیش از 
دیدار حجت الاسلام  در  پنجشنبه  ظهر 
والمسلمین محمد قمی رئیس سازمان 
تبلیغات اسلامی اظهار کرد: در حال حاضر 
دنیا آمادگی زیادی برای پذیرش اسلام و به 
ویژه مکتب اهل بیت)ع( دارد. دلیلش این 

است که از مادی گری خسته شده است.
وی افزود: فرهنگی که بتواند انسان را 
سیراب کند و از عطش او بکاهد غیر از 
فرهنگ اسلام و در میان مذاهب اسلامی 
غیر از مذهب اهل بیت دیده نمی شود 
و این فرصت خوبی است که باید از آن 

استفاده کرد.
این مرجع تقلید افراطی گری را یکی از 
مشکلات جهان اسلام دانست و تأکید کرد: 
افراطیون تکفیری چهره اسلام را واژگون 

نشان داده اند.
المللی  بین  کنگره  در  ما  افزود:  وی 
مقابله با تکفیری ها گفتیم که اسلام دین 
فرهنگ و عقلانیت و رحمت و محبت است 
و تکفیری ها افرادی منحرف هستند که از 
اسلام بیگانه هستند. دشمنان اسلام هم 

سعی می کنند به اینها بال و پر بدهند.
کرد:  تأکید  شیرازی  مکارم  آیت الله 
گاهی رادیوهای خارجی می خواستند از 
داعش نام ببرند می گفتند »دولت اسلامی 

عراق و شام« و نمی گفتند که اینها گروه 
تکفیری هستند. ما می گفتیم اینها نه دولت 

هستند و به اسلام پایبندند.
وی افزود: اینها می خواستند داعش را 
به عنوان چهره اسلام نشان دهند و بگویند 
اسلام دینی مملو از خشونت است. ما باید 
در تبلیغات بگوییم این گروه از ما نیست و 

هیچ رابطه ای با اسلام ندارند.
استاد برجسته حوزه علمیه اضافه کرد: 
الازهر که کمک هایی از عربستان سعودی 
ایستاد و  می گیرد در مقابل تکفیری ها 
فتوا داد. علمای اهل سنت و شیعه هم 
اعلام کرده اند که اینها جزو اسلام نیستند 
بنابراین باید بتوانیم از فرصتی که برای 
پذیرش اسلام به وجود آمده استفاده کنیم 

و در داخل و خارج برنامه داشته باشید.
کمبود مبلغان دینی در مناطق محروم

بخش  در  شیرازی  مکارم  آیت الله 
دیگری از سخنان خود با اشاره به کمبود 
مبلغان دینی در مناطق محروم اظهار کرد: 
نقاط محروم زیادی در کشور ما وجود دارد 
که پای مبلغ اسلامی به آنجا باز نشده است.  
ما سعی می کنیم در آنجا مسجد و خانه 

عالم بسازیم.
رئیس  به  خطاب  تقلید  مرجع  این 
نقاط  گفت:  اسلامی  تبلیغات  سازمان 
محروم زیاد است و شما باید یک نقشه 
که  باشید  داشته  ایران  تمام  از  مذهبی 
مشخص باشد چه جاهایی محروم است و 

مبلغ دینی ندارد.
وی با بیان این که در داخل کشور دو 
گروه هستند که سم پاشی می کنند اظهار 
کرد: یک گروه نادان هستند که خبر و 
اطلاعی از اسلام ندارند و نمی دانند علما چه 

کار می کنند. عده ای دیگر مغرض هستند و 
سم پاشی می کنند و گروه هایی پشت سر 

اینها هستند.
اخیرا  افزود:  شیرازی  مکارم  آیت الله 
عده ای در خارج گفته بودند باید عاشورا و 
مجالس امام حسین علیه السلام تحریم 
شود. اینها می خواهند نقطه حساس شیعه 
را هدف بگیرند چون چیزهایی که باعث 
می شود شیعه به دنیا معرفی شود عاشورا، 
اربعین و مجالس عزاداری است. اینها خام 
و نادان هستند که خیال می کنند مسئله 
اربعین چیزی است که می شود با تحریم 
جلوی آن را گرفت. باید در مقابل اینها 

ایستاد.
لزوم بهره مندی از حوزه علمیه

این مرجع تقلید بر لزوم بهره مندی 
بیشتر از ظرفیت های حوزه علمیه تاکید 
کرد و افزود: شما در کنار یک دریایی به 
نام حوزه علمیه قم قرار دارید و این حوزه 
ظرفیت زیادی دارد. باید از ظرفیت حوزه 

علمیه حداکثر استفاده را کرد.
استاد برجسته حوزه علمیه تأکید کرد: 
باید به گونه ای باشد که همه علما و فضلا 

تبلیغ را جزو برنامه خودشان بدانند.
آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: به 
همان اندازه که روی مسائل فرهنگی تکیه 
می شود روی مسائل اخلاقی هم کار شود. 
چنان باشد که مبلغان دینی معلمان اخلاق 
و دین باشند. گاهی مسائل اخلاقی باید 

بیش از مسائل استدلالی باشد.

آیت الله مكارم شیرازی تأکید کرد؛

لزوم توسعه تبلیغ دینی در مناطق محروم


